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سرمقاله

نگاهی به توسعه حمل ونقل 
همگانی و ارتقای کیفیت زندگی 

شهروندان

یکی از اهداف مهم توسعه حمل ونقل همگانی محور 
ایجاد امکان دسترســی مناســب تر برای شهروندان، 
جابجایی سریع تر آن ها و کاهش هزینه های ترابری در 

توسعه مناطق مختلف شهری است.
با نگاهی به بافت کلان شــهرها مشاهده می شود که 
کاهش شــکاف اجتماعی و اقتصــادی میان مناطق 
برخوردار و کمتر برخوردار برای افزایش کیفیت سطح 
زندگی شهروندان حائز اهمیت است. ازاین رو گسترش 
سامانه های حمل ونقل عمومی می تواند ظرفیت بالقوه 
مناطق شــهری را برای توسعه و ایجاد رفاه اجتماعی 

ارتقا دهد.
در طی سال های اخیر برنامه های فراوانی برای کاهش 
این شــکاف از طریق سیاســت گذاری ها و طرح های 
کلان شهری صورت گرفته است. لذا توسعه حمل ونقل 
عمومــی می تواند پویایی اقتصــادی و بهبود کیفیت 
زندگی مناطق کمتر برخوردار شــهری را سبب شود 
و درنتیجه به ایجاد عدالت اجتماعی بیشــتر در بافتار 

مناطق مختلف شهری کمک نماید.
با توصیفات ذکرشــده می توان چنین اذعان داشــت 
کــه حمل ونقل عمومی شــهری یکــی از مهم ترین 
و ضروری ترین زیرســاخت ها برای توســعه، طراحی 
و برنامه ریزی بهبود شــهرها محســوب می شود، که 
این مهم خود تأثیــرات قابل ملاحظه ای به طور خاص 
در مناطــق اطراف کریدورهــای حمل ونقل به وجود 
می آورد. توسعه شــبکه حمل ونقل عمومی علاوه بر 
روان کردن جریان ترافیک شــهرها، تأثیرات عمیقی 
بر جذابیــت مناطق اطراف ایســتگاه های حمل ونقل 
عمومی ایجاد می نماید که نمود واضح آن را می توان 
در توسعه اقتصادی شهرها، ایجاد اشتغال، بهبود بازار 
کار شهرها، ارتقای کسب وکارها و همچنین دسترسی 
راحت تر شــهروندان به مناطق گردشگری و تفریحی 

مشاهده نمود.
نگاهی به توسعه سامانه های حمل ونقل عمومی به ویژه 
در کلان شــهرها، ضرورت مطالعــات تفصیلی برای 
مدیریت و مکان یابی صحیح این ایستگاه ها را در سطح 
شهر مشخص می ســازد. بنابراین با توجه به تأثیرات 
احداث ایســتگاه های حمل ونقــل عمومی بر کیفیت 
محیط سکونت شهروندان لازم است تحلیل مناسبی 
از تأثیرات آن از طریق بررســی فرصت ها، تهدیدها، 
نقاط قوت و ضعف فراهم گردد.نگاهی به پژوهش های 
صورت گرفته در این موضوع نشان می دهد که قیمت 
مسکن در شهر منعکس کننده حداکثر مقدار پولی است 
که شــهروندان تمایل دارند در قبال کیفیت و دریافت 
امکانات و تسهیلات محیط شــهری دریافت نمایند.

ازاین رو با توجه به آنکه قیمت مســکن در یک شهر 
همگن نبوده و لذا این ســطح کیفیت را شاخص های 
دیگری نیز عــلاوه بر قیمت مســکن و زمین نظیر 
شــرایط آب و هوایی و دسترســی به مراکز خرید و 
غیره ... تعییــن می نماید. لذا در یک جمع بندی کوتاه 
می توان اذعان داشــت که آنچه کلان شــهرها را در 
مسیر توسعه ســریع قرار می دهد؛ توسعه حمل ونقل 
عمومی و اقدامات متأثر از آن است.ازاین رو با مدیریت 
فعالانه و آینده نگر شــهری می تــوان از طریق لحاظ 
نمودن تمهیدات مناســب امکان شــکل گیری یک 
جامعه برخــوردار، جذاب و باکیفیــت را فراهم نمود. 
نگاهی به ایجاد مراکز تجاری در اطراف ایستگاه های 
حمل ونقل عمومی نشــان از ضرورت بااهمیت احداث 
سامانه های حمل ونقل عمومی در کلان شهرها است. 
هرچند در کنــار تأثیرات مثبت ایجاد ایســتگاه های 
حمل ونقل عمومی لازم است به اثرات منفی آن نظیر 
آلودگی هــای بصری، صوتی و هوا نیز توجه داشــت. 
بنابراین درنتیجه گیری این بحث چنین می توان گفت 
که احداث و بهره برداری از ایســتگاه های حمل ونقل 
عمومی می تواند به عنوان ابزاری برای کاســتن از این 
شــکاف های اجتماعی، ارتقای ســطح عدالت و رفاه 
شهری و افزایش عدالت اجتماعی در شهر بدل گردد.

بنابراین با احداث ایستگاه های حمل ونقل عمومی در 
بخش های مختلف شهر می توان چنین امید داشت که 
آن دســته از بافت های شهری که در طول زمان دچار 
رکود و یا زوال شــده اند از طریق جذب سرمایه گذار و 
توسعه از منظر بهره اقتصادی در شرایط مطلوب تری 
قرار گیرند که این خود سبب ایجاد یکپارچگی بیشتر و 

افزایش کیفیت زندگی شهروندان خواهد شد.

سید محسن بهره دار

سابقه حمایت های نظامی ایران از 
جمهوری آذربایجان 

در جنگ قره باغ

در قسمت اول این موضوع به حمایت های سیاسی 
ایــران از جمهوری آذربایجــان در جنگ قره باغ 

پرداخته شد.
در قســمت اول به موضوع حمایت های سیاسی 
ایــران از جمهوری آذربایجــان در جنگ قره باغ 
و در قســمت دوم به موضوع  ســابقه کمک های 
انسان دوســتانه ایران به جمهوری  آذربایجان در 

جنگ قره باغ پرداخته شد.
در این قسمت سابقه حمایت های نظامی ایران از 
جمهوری آذربایجان در جنگ قره باغ تشریح شده 

است:
در ارتباط با حمایت های نظامی ایران از جمهوری 
آذربایجان در جنگ قره باغ آقای محســن رضایی 
فرمانده پیشــین سپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
در گفتگو با شــبکه ســحر  درباره شهادت ده ها 
ایرانی در این جنگ ســخن گفت و اعلام کرد که 
شخصاً دستور داده تا ارتش جمهوری آذربایجان با 
تجهیزات نظامی مناسب تجهیز شده و آموزش های 

لازم  را ببیند.
آقای رضایی گفــت: تعداد زیادی ایرانی در جنگ 
قره باغ شــرکت کردنــد که علاوه بــر زخمی ها 
که به کشور منتقل شــدند، شهدای ایرانی جنگ 
قره بــاغ نیز در باکو و جمهوری  آذربایجان مدفون 
هســتند. وی همچنیــن افــزود: در مقطع جنگ 
قره باغ، موضع ســپاه، دفاع جانانه از سرزمین های 
جمهوری آذربایجان بود تا استقلالی که مردم این 
کشــور به  دســت آورده بودند، با تجاوز رو به رو 
نشــود. ایشان، قره باغ را بخشی از اراضی اسلامی 
خوانــد و گفت بایــد با روش های مســالمت آمیز 
تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان  تامین شود و 
خدمات جمهوری اسلامی ایران به ملت آذربایجان 
در جریان جنگ قره باغ نباید نادیده گرفته شــود.

در تائید این اظهارات ســردار رضائی، آقای روشن 
نوروز اوغلو، محقق و رئیس مرکز غیردولتی مبارزه 
بین المللی علیه تروریســم در جمهوری آذربایجان 
در گفتگوئی  رســانه ای تایید کرد که ده ها ایرانی 
در جبهه های جنــگ قره باغ در کنار آذربایجانی ها 
جنگیدند و شــهید شدند. روشن نوروز اوغلو گفت: 

در جنگ قره باغ شهروندان ایرانی که همه   اقوام 
ایرانی از جملــه فارس، آذری و کرد بودند در کنار 
آذربایجانی ها جنگیدند. نوروز اوغلو تاکید کرد: ما 
تحقیق کردیم و متوجه شــدیم در فاجعه خوجالی 
در فوریــه  ۱۹۹۲در کنــار آذربایجانی ها که علیه 
جدایی طلبــان ارمنی می جنگیدنــد، ایرانی ها نیز 
حضور داشــتند. ما قبر یازده نفر از آنها را یافتیم. 
قبر تعدادی از آنهــا در خوجالی، لاچین،  کلبجر، 
قبادلی و شوشــا قرار دارند.بر اســاس اطلاعات 
موجود در ویکی پدیا، آقای هاشمی رفسنجانی نیز 
در خاطرات خود به بخشی از کمک های ایران به 
جمهوری آذربایجان اشاره کرده و می گوید: تلفنی 
به ]آقای ولایتی[ وزیر امور خارجه گفتم می توانند 
برای عبور رزمندگان افغانی بــه آذربایجان اقدام 
کنند. دو طرف خواسته اند، سلاح و مهمات بدهند 
و برای حفاظت  سایت سد خداآفرین در آذربایجان 
در مقابل ارامنه اقدام کننــد. آقای فروزنده، ]وزیر 
دفاع[، اطلاع داد که معاملهٔ ســی میلیون دلاری 

سلاح و مهمات با آذری ها انجام شده است.  
عصر تلفنی با آقای حیدر علی اف، کفیل ریاســت 
جمهوری آذربایجان حرف زدیم. از کمک های ما 

تشکر داشت و گفت ۱۱ مهر انتخابات دارند.
آقای منصور حقیقت پور، یکی از فرماندهان پیشین 
ســپاه پاســداران در تارنمای رســمی خود چنین 
می نویسد: قریب دوسال به عنوان مشاور نظامی در 

آذربایجان مستقر و در  
جهت آموزش و تجهیز ارتش آذربایجان خصوصاً 
در مقطع جنگ قره باغ انجام وظیفه می نمایند که 
در این مقطع بیشترین همکاری دفاعی و آموزشی 
فی مابین ایران و  جمهــوری آذربایجان به وقوع 
می پیونــدد. نورالدین خوجا یکــی از فرماندهان 
جمهوری آذربایجان طی گفت وگویی که با سایت 
اینترپرس جمهوری آذربایجان انجام داده است، در  
پاسخ به این ســؤال خبرنگار که آیا از همسایگان 
هم کســی به ما کمک کرد نیز گفت: در حوادث 
زنگیلان از ایران در خواست کمک کردیم؛ اگر در 
آن دوره آتش  توپخانهٔ ایران نبود مردم زنگیلان با 

کشتار مواجه می شدند.
غلام عســگر کریمیان یکی از فرماندهان پیشین 
سپاه پاســداران در نشست خبری به مناسبت دوم 
اردیبهشت )سالروز تأسیس سپاه پاسداران( گفت: 
جنگ قره باغ را باید  از مظلومیت های ایران خواند. 
در بالاترین سطح به دولت آذربایجان کمک کردیم 
ولی برخی با منظورهای خاص تلاش کردند آن را 
بیان نکنند.سردار کبیری مستشار نظامی ایران در 
زمان جنگ قره باغ هم در اجلاس اسلام توپراقی 

در این باره گفت: جمهوری اسلامی ایران در مقطع 
جنگ قره باغ کمک های  لجســتیکی، پشتیبانی، 
آموزشی و سیاسی خود را از دولت و ملت مسلمان 
جمهوری آذربایجان دریغ نکــرد و یکی از موارد 
کمک مستقیم به آذربایجان، فروش سلاح به ارزش  
۲۵میلیون دلار در همان ســال است؛ همچنین بر 
اساس تفاهم نامه موجود میان دولت ایران و دولت 
آذربایجان هشــت هزار نیــروی آذری تحت نظر 
مربیــان ایرانی آموزش نظامی  دیدند که در مانور 
آموزشــی این نیروها مرحوم حیدرعلی اف چند بار 
حضــور یافت. وی با ذکر این نکته که متأســفانه 
جمهوری اسلامی ایران بعدها در رسانه های جمعی  
جمهوری آذربایجان بــه طرفداری از قوای ارمنی 
در این محاربه متهم شــد، دلیل این فضاسازی را 
دست های پشــت پرده ای عنوان کرد که در صدد 

دورکردن ایران از  آذربایجان و بالعکس هستند.
همچنیــن در جریان جنگ قره بــاغ ایران در کنار 
آموزش هــزاران نفر از نیروهــای نظامی ارتش 
جمهوری آذربایجان، تعدادی از نیروهای افغانستانی 

تحت فرماندهی گلبدین  
حکمتیار را نیز به جمهوری آذربایجان انتقال داد.

آقای حیدر علی اف بارهــا از کمک های نظامی 
ایران به جمهوری آذربایجان تشــکر کرد. ایشان 
یک بار به آقای دکتر خرازی وزیر امورخارجه وقت 
ایران گفت: من از تصمیم شما برای ادامه تلاش ها 
جهت حل و فصل مناقشــه قره باغ کوهســتانی، 
استقبال و تشــکر می کنم. هم اینک این مناقشه 
سال های بسیاری است که ادامه دارد.   همیشه ما 
به کمک و حمایت کشور دوست و برادر ایران برای 

حل مناقشه مزبور نیاز داشته ایم.
ایشــان همچنین رابطه ایران با ارمنستان را برای 
کمک به حل مناقشه مفید خواند و گفت:خوشبختانه 
روابــط خوبی را با آذربایجان برقــرار کرده اید و با 
ارمنستان هم روابط خوبی دارید، این نیز می تواند 
برای حل و فصل مناقشه قره  باغ کوهستانی مفید 
باشــد. این  واقعیت دارد اما نبایــد روابط ایران و 
آذربایجان را با روابط ایران و ارمنســتان برابر قرار 
داد، زیــرا چیــزی که ملت ها و کشــورهای ما را 
بــه هم پیوند می دهد، تاریخ بزرگ ما  می باشــد، 
ریشــه های تاریخی ما اســت، فرهنگ مشترک 
عادات و رســوم و دین مشترک می باشد، اما بطور 
یقین شما با ارمنستان فقط روابط اقتصادی دارید، 
بنابراین تقاضا دارم  که روابط ایران با آذربایجان و 

ارمنستان را یکسان ارزیابی نکنید.
* تحلیلگر مســائل بین الملل و سفیر اسبق ایران 

در باکو

محسن پاک آیین  *

اقتصاد زیربناست یا روبنا؟

در آغاز پیروزی انقلاب یکی از نزاع های ایدئولوژیک بین اســلام و مارکسیسم این بود که آیا اقتصاد 
زیربناست یا روبنا؟ مارکسیستها اقتصاد را زیربنا و انقلابیون مسلمان اغلب آن را روبنا می دانستند و از اهمیت 
و برتری فرهنگ و سیاست و اخلاق و معنویت بر اقتصاد سخن می گفتند. شاید تحت تاثیر این نزاع بود که 
اهمیت اقتصاد و رشــد و پیشــرفت مادی و بهبود وضعیت زندگی مردم ـ علی رغم وعده های داده شده در 
قبل و آغاز استقرار جمهوری اسلامی ـ به اولویت درجه ۲ و 3  رهبران انقلاب تبدیل شد و برخی آرمانهای 
سیاسی نظیر صدور انقلاب و مبارزه با استکبار جهانی و مقابله اسلام و کفر، و در سیاستهای داخلی، مبارزه با 
شل حجابی و پرداختن به ظواهر و مناسک مذهبی، در صدر اولویتهای جمهوری اسلامی نشست و عرصه را 
بر تحقق قسط و عدالت و رشد و رفاه اقتصادی جامعه روز به روز تنگ تر کرد. امروز به جایی رسیده ایم که 
به دلیل برخی سیاستهای متوهمانه انقلابی بویژه در سیاست خارجی و ضعف تعامل با دنیا، بخش وسیعی از 
جامعه و مردم ایران را با فقر و فلاکتی کمرشکن ـ که همه ارزشهای اخلاقی و معنوی و دینی جامعه را به 
چالش گرفته ـ روبرو کرده ایم و تاکنون هیچ نقد و هشداری از سوی نخبگان و دلسوزان نتوانسته نهادهای 
بالادســتی نظام را نسبت به بازبینی این سیاستهای فقر و فلاکت آفرین متقاعد کند.بازگردیم به این سئوال 
که آیا اقتصاد زیربناســت یا روبنا؟ مارکسیســتها چون ماده گرا بودند و قائل به معنویت و امر متعالی نبودند، 
اعتقادشان مبنی بر زیربنا بودن اقتصاد، مورد نقد و رد اسلام گرایان قرار می گرفت اما اگر از منظر دینی و پاره 
ای از تعالیم قران و سنت، موضوع را بررسی کنیم، در می یابیم که اقتصاد از جهت وجودی و زمینه ای، مقدم 
بر فرهنگ و معنویت بوده و زیربناست هر چند به لحاظ رتبه ای و ارزشی متاخر است.  مقصود اصلی و نهایی 
ما از یک باغ، بهره وری از میوه های آن است اما بدون شک تا زمینی نباشد درختی پا نمی گیرد و میوه ای 
حاصل نمی شود. در این مثال زمین، اقتصاد، و میوه، فرهنگ و اخلاق و معنویت است.  قران هدف رسالت 
انبیاء را اقامه قســط )که هدفی عمدتا اقتصادی و در مورد توزیع عادلانه ثروت است( می داند )حدید/۲۵( و 
در آیه ای دیگر مال و ثروت را مایه قوام و برپایی جامعه دانسته و به مردم سفارش می کند که مدیریت آن 
را به دســت سفیهان و بی خردان ندهند )نســاء/۵( و در آیه ای دیگر از ضرورت آباد کردن زمین سخن می 
گوید )هود/6۱(. روایات عدیده ای نیز ضمن تاکید بر قسط و عدالت و این که حیات و برپایی احکام الهی به 
عدالت وابسته است، به خطر فقر و این که می تواند به کفر و انکار امر معنوی و متعالی منجر شود، تصریح 
کرده اند و در روایتی نیز صریحا از تقدم معاش بر معاد سخن رفته است.  پیامبر اکرم صلی الله علیه واله در 
آخرین خطبه اش به زمامداران بعد از خود هشــدار داده است که مبادا حکمرانی شان به فقر مردم بیانجامد، 
زیرا در این صورت به ورطه کفر کشانده می شوند.)کافی، ج ۱، ص 406(  اکنون با این مقدمات، معلوم نیست 
چرا جمهوری اســلامی، امر رشد و پیشــرفت مادی و اقتصادی جامعه ایران را از اولویت خود خارج کرده و 
سیاست خارجی دشمن بنیاد و ستیزه گر با بخش اعظم و پیشرفته دنیا را چنان نصب العین خود قرار داده که 
جامعه بالقوه ثروتمند ایران را به جامعه ای فقرزده و با دهها میلیون جمعیت زیر خط فقر تبدیل کرده است و 
در سیاست داخلی نیز با پرداختن بعضا افراطی و یا نمایشی به شعائر و مناسک دینی و یا جبهه ای و دفاعی، 
سعی در راضی و در صحنه نگهداشتن اقلیتی دارد که حامیان پروپا قرص نظام به شمار می روند. البته در این 
میان نباید از این نکته غافل شد که بسیاری از نظریه پردازان و سرداران و روحانیان و مدافعان چنین سیاست 
داخلی و خارجی ای خود غرق در مواهب مادی و دنیایی بوده و لحظه ای از ارتقای داشته ها و ذخائر و ثروت 
مادی خود غافل نیســتند.   برخی این پدیده را چنین تحلیل می کنند که در فقر و فاقه نگهداشتن جامعه و 
نیازمند کردن اکثریت به قوت لایموت و حداقل های زندگی، بستری مناسب برای حفظ قدرت است و برخی 
از نظامهای سیاسی، ارتقای مادی و رفاهی مردم را زمینه ای برای آگاهی و مطالبه گری و اعتراض می بینند 
و لذا ترجیح می دهند بر جامعه ای فقرزده، کمرشکسته و خوار و خفیف شده حکمرانی کنند تا اکثریت و توده 
ها درسودای مشارکت در قدرت با حلقه محدود و بسته حاکم و مسلط بر نیایند.اما اگر این فرمول حفظ قدرت، 
درست و کارآمد هم باشد، روشن است که ابدی و حتی طولانی نخواهد بود و نطفه افول و سقوط را در خود 

پرورش داده و به اجل محتوم خود می رسد.
* اقتصاددان  

مهدی نصیری  *

کارشناسان  افت وخیزهای بازار سرمایه در گذشته و حال و آینده را تحلیل کردند

بار سنگین هزینه های درمانی 
بر دوش بازنشستگان

گروه جامعه: بازنشســتگان و بیمه شــدگان 
تأمین اجتماعی از سرپرســت این ســازمان 
که توســط وزیر رفاه دولت سیزدهم منصوب 
شــده، می خواهند که این ســازمان تعهدات 
درمانی خود در بندهــای )الف( و )ب( ماده 3 
قانون تأمین اجتماعی را با تعرفه های رسمی 
تأمین کند.»قــرار بود تأمیــن اجتماعی نیاز 

امروز باشد و پشــتوانه فردا«؛ بیان این جمله 
از زبان بازنشســتگان و بیمه شدگان سازمان 
تأمین اجتماعی، آمیخته با معانیِ تلخ اســت. 
روزی قرار بود که ســازمان بــه عنوان نهاد 
همگانی بیمه های اجتماعــی کارگران، مولد 
نیروی حمایتی و رفاهی باشد. تأمین اجتماعی 
در ذاتش »نهادی« اســت که سقف می زند تا 

به پشــتوانه قانون، این ســقف را بگستراند و 
نظام رفاهی فراگیری شــکل دهد. یک شِق 
از نظام رفاهی مســتمری، مقرری بیکاری، از 
کارافُتادگی و بازماندگی اســت؛ شق دیگر آن 
تأمین درمان رایگان، اســت. درمان مهم ترین 
رکن نظام تأمین اجتماعی است؛ چرا که تمام 

اقشار اعم از بیمه پرداز و مستمری بگیر...
4

مهار تورم بالای ۴۰ درصد  در اولویت دولت قرار گرفته است

آغاز ریل گذاری جدید 
در اقتصاد ایران 

8

نگاهی به تفاوت نگرش مدیران فن آوری به استقرار و توسعه  رایانش ابری

خط مشی های 
رهبران فن آوری

10

شبکه سازی قاچاقچیان   با ممنوعیت واردات در فضای مجازی

زیرپوست 
بازار پوشاک

3

 مراودات اقتصادی بین ایران و آمریکا ضرورت دارد

راهبرد ایران 
در مذاکرات وین 

2

بحران فقر سلامت دندان در جمعیت 
حاشیه نشین کشور

آب بی کیفیت و دندان های سیاه، سهم حاشیه نشین ها 

5

حقوق بازنشستگان باید با منابع پایدار افزایش یابد 

راه عبور از بحران صندوق های 
بازنشستگی

4

آقای علی اف، بدانید اگر ایران نبود 
نامی از علی اف ها هم نبود

آقای فراموش کار!

2

محسن پاک آیین

سابقه حمایت های نظامی ایران از 

جمهوری آذربایجان در جنگ قره باغ
1

مهدی نصیری

اقتصاد

 زیربناست یا روبنا؟
1 آخرین اخبار ایران و جهان را در پایگاه تحلیلی - خبری تدبیرتازه نیوز بخوانید
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2
سیاست

خبرخوان

دستور رییسی برای تثبیت قیمت ها 

رییــس جمهور با تاکید بــر اولویت بنــدی در برنامه های 
اقتصادی کشور دستور داد جلسه فوق العاده ستاد اقتصادی 
دولــت با موضوع تثبیت قیمت ها و کنتــرل بازار در حوزه 

کالاهای اساسی و ارزاق عمومی برگزار شود.
جلســه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت روز یکشنبه به 
ریاست ســیدابراهیم رییسی برگزار شــد و در این جلسه 
معاونت اقتصادی رییس جمهــور و کارگروه های مربوطه 
گزارشــی از آخرین وضعیت متغیرهــای اقتصاد کلان و 
برنامه های پیشــنهادی ۲۷ گانه با رویکرد مساله شناسی 
و حل مســائل اقتصادی ارائه کردند. درجلســه امروز ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت همچنین مقرر شــد برنامه های 
مذکور بر اســاس اولویت بندی در جلسات ستاد هماهنگی 
اقتصــادی دولت مورد بحث و تصمیــم گیری قرار بگیرد. 
بر اســاس این گزارش وصولی درآمدهای ناشی از فروش 
نفت و میعانات در شــش ماهه اول سال ۱400 معادل ۱۲ 
ماه ســال ۱3۹۹ بوده است. از جمله برنامه های پیشنهادی 
۲۷ گانه، ساماندهی بازار خودرو بود که کلیات این پیشنهاد 
مورد بحث و بررســی قرار گرفت و مقرر شدجزئیات آن در 
جلسات بعدی مطرح و همچنین برخی از موارد حسب قانون 

به شورای اقتصاد ارجاع شود.
 
ایرانی ها 7 میلیارد دلار ارز برای خرید 

خانه در ترکیه خارج کرده اند

یک نماینده مجلس شورای اسلامی مدعی شده ایرانیان در 
فاصله سال های ۱3۹۷ تا ۱3۹۹ بیش از ۷ میلیارد دلار ارز 

برای خرید خانه به ترکیه برده اند.
مجتبی یوسفی نماینده اهواز و عضو هیات رئیسه مجلس 
شورای اســلامی، در توییتی نوشت: پس از نقش ایران در 
عدم ســقوط دولت اردوغان در کودتا، ایــن بار ایرانیان با 
خرید ملک، ترکیه را از ورشکســتگی نجات دادند. از ۹۷ تا 
۹۹ معــادل ۷ میلیارد دلار ارز برای خرید ملک در ترکیه از 
کشور خارج شده است. هزینه گستاخی های اخیر را برخی از 
ایرانیان پرداخت کرده اند.نماینده مجلس: ایرانی ها ۷ میلیارد 
دلار ارز برای خرید خانه در ترکیه خارج کرده اند بر اســاس 
آمارهای اعلام شــده در ترکیه ایرانیان طی 3 سال گذشته 
و از زمــان اعمال تحریم های آمریکا، جزء 3 کشــور اول 
خریدار خانه در ترکیه بوده اند. کارشناسان و ناظران نسبت 
بــه خروج ارز برای خرید املاک در ترکیه هشــدار داده و 
همزمان تاکید دارند ریسک سرمایه گذاری در بازار املاک 
کشورهایی چون ترکیه یا گرجستان به امید دریافت اقامت 
با توجه به تغییر قوانین این قبیل کشــورها بالاست. دولت 
ترکیه طی ۲ سال گذشته و برای جذب بیشتر سرمایه های 
خارجی قوانین اعطای اقامت خود را تغییر داده و از شــرط 
خرید ۱ میلیون دلار ملک بــه خرید ۲۵0 هزار دلار واحد 

مسکونی رسانده است.

توضیح خرازی 
درباره عضویت عراقچی در شورا:

نظر رهبری بود که از عراقچی در شورای 
راهبردی روابط خارجی استفاده شود

در پی انتصاب ســید عباس عراقچی به دبیری شــورای 
راهبردی روابط خارجی، ســید کمال خــرازی توضیحاتی 
درباره نحوه گزینش وی ارائه داد.رئیس شــورای راهبردی 
روابط خارجی گفت: یکی از سیاســت های حکیمانه مقام 
معظم رهبری اســتفاده از نیروهای قابلی است که در پی 
تغییر دولت ها با افراد جدید جایگزین می شوند.وی افزود: این 
سیاست همواره مد نظر معظم له بوده است و بدین ترتیب از 
نیروهایی که حاصل سال ها سرمایه گذاری و تجربه هستند 
در مناصب، مجامع و شوراهای مختلف استفاده شده است.

خرازی ادامه داد: ترکیب شــورای راهبردی روابط خارجی 
نیز از نیروهایی اســت که در گذشته مسئولیت های بالایی 
داشته اند و پس از اتمام دوره مسئولیت به عضویت شورا در 
آمده اند.رئیس شورا تصریح کرد: نظر مقام معظم رهبری در 
مورد جناب آقای عراقچی نیز این بوده است که از ایشان در 
شورا استفاده شود؛ لذا برای دبیری شورا در نظر گرفته شدند 
و اکثر اعضای شورا نیز با شناختی که از توانایی های ایشان 
دارنــد و با اطلاع از نظر مقام معظم رهبری از این گزینش 
اســتقبال کردند، گرچه مراســم رأی گیری رسمی صورت 
نگرفت. وی گفت: به هر صورت، امیدوارم ایشــان بتوانند 
به نحو احسن از عهده وظایفی که بر عهده دبیر شوراست 

برآیند و اعتماد موجود را همچنان حفظ کنند.

نگاه روز

نگاه مجلس به طرح تسهیل 
کسب وکار جناحی است یا...؟

پارلمان هر کشــوری بنا بــه نیازهای روزجامعه 
و برنامه های درازمــدت و کوتاه مدت حاکمیت، 
می بایســت در قالب ضرورت سنجی، موضوعات 
مبتلا به جامعه را بررسی پس از تحقیقات لازم و 
مشاوره با اهالی خبره موضوع مورد نظر مقدمات 
انشاء مقرره را توسط متخصصان امر فراهم کرده 
ســپس به وضع قانون که پیشتر توسط اهل فن 

انشاء شده، قیام کند.
نقل است که در دوران طاغوت و حاکمیت رژیم 
ستم شاهی چک متعلق به یکی از سلبریتی های 
محترم آن زمان برگشــت خــورده، دارندهٔ چک 
مســتند به قانون حاکم در آن مقطع می توانسته 
بلادرنگ حکــم جلب صادرکننــده چک یعنی 
خوانندهٔ مورد نظر را بگیریــد، همزمان با چنین 
واقعه ای دوســتان و نزدیــکان خوانندهٔ محترم 
دســت به کار شــده با نمایندگان و سناتورهای 
مجلســین وقت لابی کرده تا فی الفور مقرره ای 
مصوب کنند مبادا خدای ناکرده سلبریتی محترم 
جلب شــود، لذا حضرات که مثــلًا نمایندهٔ ملت 

بوده اند در مهمانی  
شــبانه، پای میز شــام و...مصوبــه ای را آمادهٔ 
می کنند تا وصــف مجرمانهٔ چک موصوف زایل 
و دارنده چک نتواند حکــم جلب راعلیه خواننده 
محتــرم اجرا کند، از آن روز به بعد  مصوبهٔ مورد 
اشاره در جامعه با نام خواننده موردبحث شناخته 
و تعرفه می شده )در آن مقطع تاریخی نیز برخی 
مزدوران قلم در جهت خوش آمد سلبریتی محترم 
شروع به  جوســازی کرده تا مصوبه موصوف را 
موجه جلوه دهند(، با شــنیدن این واقعه تاریخی 
به خودم گفتم؛ اینجاســت که باید خدارا هزاران 
مرتبه شــکر کرد که به برکت انقلاب  اسلامی 
و خون مقدس شــهدای انقلاب ودفاع مقدس، 
نظام جمهوری اسلامی از وجود چنین نمایندگان 
خودفروختــه وبله قربان گو عاری و پاک شــده، 
مجلســی مردمی با  نمایندگان انقلابی در رأس 
امور هســتند که در انشاء و تصویب قانون جزبه 
منافــع ملت و مصلحت نظام به هیچ امر دیگری 
توجــه نکرده، توصیه و لابیگری برایشــان فاقد 
اعتبــار   و بی ارزش بــوده، مبتنی بر تخصص 
و نظرات کارشناســان و اهل فن بنا به ضرورت 
جامعه اقــدام به وضع قانــون می کنند حتی به 
موج های ایجاد شده از سوی برخی قلم به دستان 
توجــه نکرده، مبتنی بر منطق و نه احســاس به 

انجام وظیفهٔ خویش می پردازند.
 بنا بر همین باور مدتی است جامعه حقوقی کشور 
اعم از دانشجویان عزیز، استادان گرامی و وکلای 
پیشکســوت کانون وکلا )علی رغم شانتاژ های 
خبری-گزارشی برخی  خبرگزاری ها که در جهت 
تخریب نهادوکالت از هیچ کوششــی حتی دروغ 
پراکنــی دریغ نکرده، بعضاً آمارهــا و یافته های 
تحقیقاتی را وارونه منتشــر می کنندفی المثل در  
تحقیقــی مخاطبان علت عدم مراجعه به وکلا را 
وضعیت اقتصادی حاکم بر جامعه اعلام کرده اند 
اما خبرگزاری محترم این خروجی را به بالا بودن 
حق الوکاله وکلا نسبت  داده!!( در قالب یادداشت 
ومصاحبه و... نقدهــای حقوقی خویش راجع به 
تالی فساد و تبعات غیرقابل جبران تصویب ماده 
۵ و 6 طرح تسهیل کسب و کار را همراه با نکاتی  
که لازمهٔ دادرســی عادلانه و مصلحت دستگاه 
قضایی در آن نهفته است به استحضار نمایندگان 

محترم رسانده اند.
لــذا با اعتقاد به باورِ انقلابــی نمایندگان محترم 
رجاء واثــق داریم که نمایندگان خدوم که جز به 
مصلحت مردم و نظام به هیچ توصیه و سفارشی 
توجه نمی کنند، مبتنی بر  اســتدلال های حقوقی 
و منطقی جامعه حقوقی کشور در اصلاح ماده ۵ 
و 6، مصلحت جوانان کشور و آینده نهادوکالت را 
درنظر گرفته در راســتای حفظ ارزشهای دستگاه  
عدلیه و حفاظت و حراســت از مختصات ابتدایی 
دادرسی عادلانه به توصیه دلسوزانه جامعه حقوقی 
توجه کرده آنچه را که به صــلاح قاطبهٔ جامعهٔ 
حقوقی-قضایی کشور است  در مادتین موصوف 
مورد توجه قرار داده، به یاری باریتعالی مصوبه ای 
منطبق بــر اصول قانون اساســی، قواعدفقهی، 
مصلحت مردم و اصول دادرسی عادلانه در صحن  
مجلس به رأی خواهند گذاشــت تا خدای ناکرده 
تجربهٔ تلخ انحلال دادسراها، تشکیل دادگاه های 
عمومی و...تکرار نشود.با یک تحقیق ساده و نظر 
سنجی در جامعهٔ آماری دانش آموختگان حقوق 
اعم از دانشجو، استاد، وکیل و قضات دادگستری 
این ادعا کــه مادتین ۵ و 6 طرح موصوف مخل  
نظام دادرسی عادلانه و زایل کننده اصول بدیهی 

نهادوکالت است تأیید می شود.

 
 غرب نگران اســت که ایران به زودی به 
گفتگوهای برجامــی در وین باز نگردد و 
دولت تازه در تهران خواسته های جدیدی 
را مطرح کند. ایران گفته است که حاضر 
به  ادامه گفتگوهاســت امــا چون زمان 
مشــخصی را ارائه نداده، امــا و اگر ها بر 
سر بازگشت یا عدم بازگشت به وین ادامه 
دارد. گفت و گو باعبدالرضا فرجی راد استاد 
ژئوپلیتیک  و سفیر پیشین ایران در نروژ در 

این خصوص از منظرتان می گذرد:
انتظار مــی رود که ایران بالاخره بخواهد 
به میز مذاکره در وین برگردد. اما با توجه 
به رویکرد دولت جدید نســبت به دولت 
دوازدهم، ایا تهران خواسته های متفاوتی 
را با خــود  به پای میز مذاکــره در وین 

خواهد برد؟
آنطور که از بعضی از مصاحبه ها از مقامات 
و وزارت خارجه شنیده ایم، اینطور نیست 
که در بست آنچه که تاکنون انجام شده و 
به نتیجه رسیده را دولت جدید قبول کند.  
احتمالا یک سری  از آن توافقاتی که قبلا 
شده اند را بپذیرند اما خواسته های دیگری 
هم داشته باشند. مثلا ممکن است مانور 
بر روی راستی آزمایی بیشتر از قبل باشد.

آیــا ۵+۱ اماده پذیرش چنیــن ماجرایی 
هست که به خواسته های ایران تن بدهد؟

طبیعتا امریکا باید این خواسته را بپذیرد یا 
نه. من بعید می دانم که امریکا الان بتواند 
مســتقیم از کنگره بخواهد که این مساله 
را مورد تایید قرار دهد و راســتی ازمایی 
کند. اقای  اوباما نتوانست چنین تاییدی را 
بگیرد و بایدن هم نمی تواند چنین کاری 
کند. باید دو طرف راه دیگری را پیدا کنند. 
این راه به تصور من می تواند هم یک راه 
جمعی باشــد که  4+۱ کاری جمعی کنند 
و فکر کنند که چه کاری می شود کرد یا 
به عبارتی ایران بخواهد با کمی ریســک 
امریکا را در اقتصاد ایران دخیل کند و در 
اقتصاد ایران فعال شوند  و بعد طبعا کم تر 

احتمالش هست که از برجام خارج شوند. 
شــما گفتید که بخش هایی از توافقی که 
ایران پیش از آن با 4+۱ به آن دست یافته 
بود، ممکن اســت مورد قبول دولت جدید 
قرار بگیرد. چقدر احتمالش وجود دارد که 

همان شیوه ادامه پیدا کند؟
دولــت قبل می گفت تــا ۸0 درصد جلو 
رفته اند و برخی از تحریم ها برداشته شده 
بودند که مربوط به بخش اقتصادی بودند. 
ایران هم طبیعتا همین را می خواهد. وقتی 
تحریم  های اقتصادی برداشته شوند، در 
مذاکرات جدید هم خواسته ها پابرجا می 
ماند. به همین خاطر من می گویم بخشی 
از آنچه توافق شده بود در مورد تحریم ها 
برجای خود می  ماند. ممکن است ایران 
روی تحریم های افراد و راســتی ازمایی 
بیشــتر از گذشــته تاکید کند و همچنین 
از امریکایــی ها بخواهنــد از آن بخش 
تکمیلی که اصرار دارند و مرتبط با ایجاد 
گفتگوهای موشــکی و منطقه ای است 

دست بردارند.
به موضوع راستی آزمایی برگردیم، تا چه 
اندازه قوانین بین المللی چنین موضوعی را 

شدنی می داند؟
در توافقات بین المللی کمتر راستی ازمایی 
انجام می شود. اما واقعیتش این است که 
یک تجربه تلخ وجــود دارد و این تجربه 
دو صدمه به دو طرف زده که بیشــترش 
را ایران  تجربه کرده اســت. یکی اینکه 

طبیعتا فردی که از برجام خارج شده صدها 
میلیارد خسارت به ایران وارد کرده است و 
بعید نیست که همان فرد بیاید و همان کار 
ها را تکرار  کند. دوم اینکه ارامش نسبی 
که بین ایران و امریکا بعد از برجام ایجاد 
شده بود، تبدیل به تنش شد. که این تنش 
هر لحظه ممکن بود بــه درگیری هایی 

بکشد. ما شاهد هستیم که  
در عراق بعد از شــهادت سردار سلیمانی 
تنــش خیلی بــالا رفت. ایــران در عین 
الاســد تلافی کرد و احتمال این بود که 
اگر ترامپ در قدرت می ماند صدمات دو 
طرف به هم بیشــتر  می شد.این راستی 
ازمایی که ایران درخواســت کرده چیزی 
منطقی اســت. ما آنهــا را هم البته درک 
می کنیم که ســنایی که دست جمهوری 
خواهان اســت زیر بار نمی رود و  کنگره 
هم که در دست دموکرات هاست موافق 
نیستند. زمان اوباما هم همینطور بود و در 
دو مجلس رای نیاورد. اما راهی باید برای 
آن پیدا کنند که ایران اطمینان بیشــتری 

پیدا  کند.
آیا چنیــن اراده ای را در دولت بایدن می 
بینید که بخواهد به پیشــنهاد دولت ایران 

برای راستی ازمایی توافق، تن دهد؟
مــن این اراده را در دولت بایدن می بینم. 
امــا هنوز این امادگی را پیدا نکرده اند که 
بخواهند راســتی ازمایی کنند. مگر اینکه 
همگی این فشــار را بیاورند که این اتفاق 

فقط مختص امریکا نباشد و اروپایی ها و 
چینی ها و روس هــا هم چنین تعهداتی 

را بدهند. 
یک پیشــنهاد که شــما هم آن را مطرح 
کردید این بود که ایران به جای اینکه به 
دنبال گرفتن ضمانتی جهت راستی ازمایی 
باشد به سمتی برود که امریکایی ها را در 
مســائل  اقتصادی خود دخیل کند. تا چه 

اندازه می شود به این ایده تکیه کرد؟
ایــن یکی از راه هاســت. در واقع صد در 
صد تضمین شده نیســت اما به نظر من 
خیلــی موثر اســت. اگر ایــران درهای 
اقتصــاد خودش را باز کنــد و با توجه به 
اینکه اقتصاد ایــران  صدمه خورده و نیاز 
به ســرمایه گذاری گسترده جهت رشد و 
توسعه و اشتغال زایی دارد، باید همانطور 
که از چین استفاده می کند بتواند از اروپا 
و امریکا هم استفاده کند. در  این صورت 
شــرایط به گونه ای نخواهد بود که یک 
جمهوری خــواه رای بیاورد و بخواهد که 
از توافق خارج شــود. ترامپ هم همین را 
می گفت که ما برجام را به نتیجه رساندیم  
اما منفعت ما صفر بود و بیشــتر روسیه و 
چین و اروپا از آن بهره بردند. سازمان بین 
المللی انرژی اتمی با گزارش های جدید 
خود تلاش دارد تا ایران را تحت فشار قرار 
دهد. این فشارها تا چه اندازه ممکن است 

که بر فضای گفتگوها موثر  باشد؟
اگر مذاکرات در وین شروع شود و به پیش 
برود مســائل انرژی اتمی حل می شود و 
نمی تواند بهانــه بیاورد. اما اگر  مذاکرات 
شروع نشــوند، آنها احساس ناامیدی می 
کنند و  فشــار را روی انــرژی اتمی می 
گذارند و گروسی هم فشار بیشتری روی 
ایران مــی آورد. اینها بســتگی دارد که 
گفتگوها چه شــروع می شوند و ایا رو به 
جلــو می رود یا  نه. طبق اخرین صحبتی 
که ســخنگوی وزارت خارجه اعلام کرد 
 کلمــه به زودی را به کار بــرد. به زودی 
ماه های اینده نیســت. نهایتا چند هفته 
اینده اســت و من فکر می کنم در  همین 
چند هفته آینده گفتگوها در وین دوباره از 

سر گرفته شوند.

 مراودات اقتصادی بین ایران و آمریکا ضرورت دارد

راهبرد ایران در مذاکرات وین 
مهسا مژدهی

روزنامه نگار

ســال ۱۹۹۱ که شــوروی از هم پاشید، 
استقلال  کشورهای عضو شوروی سابق 
یافتنــد کــه از جمله آن هــا می توان به 
آذربایجان اشــاره کرد. در این میان حیدر 
علی اف که  عضو سازمان مرکزی حزب 
کمونیست شوروی بود تلاش کرد تا قدرت 

جمهوری آذربایجان را به دست گیرد.
در این ایــام که حیدر علی اف در فکر به 
دســت گرفتن قــدرت در آذربایجان بود، 
هرگز تصور نمی کرد کــه خیلی زود باید 
صحنه را به ایلچی بیگ کم تجربه و ملی 
گرا بدهد. ایلچــی  بیگ یک ترک گرا و 
دارای اندیشــه سیاسی لائیک بود که به 

دنبال ایجاد روابط حسنه با ترکیه بود.
ایلچی بیک که مــورد حمایت ترکیه بود 
از شرایط بحران موجود شامل مشکلات 
قره باغ و جنگ با ارمنســتان بهره برد و 
حیدر علی اف را به ترک صحنه و فرار به 

نخجوان مجبور کرد.
حیــدر علی اف که طــی مدت حضور در 
نخجوان، عــلاوه بر اینکــه در پارلمان 
حضور داشــت بــه صــورت محرمانه با 
ایــران در ارتباط بــود و حتی رفت و آمد 
می کــرد. ایران نیز در تــلاش بود تا وی 
به قدرت بازگــردد. ایام حضور حیدر علی 
اف در نخجوان مصــادف بود با کمک و 
حمایت ایران از وی به طوری که در همه 
عرصه ها از جملــه تأمین آذوقه و  امنیت 

مورد حمایت بود.
با پیگیری های انجام شــده تیپ ۷0۹ که 
به رهبری صورت حســین اف در منطقه 
کلبجــر در جنگ با ارامنــه بود به گنجه 
منتقل و از گنجه عازم باکو شد و در یک 
حرکت ســریع و  شبه کودتا وارد باکو شد 
و پارلمان را به محاصره خود در آورد. طی 
حضور در باکو مذاکراتی صورت گرفت که 
به نتیجه نرسید و ایلچی بیک به نخجوان 
فرار کــرد و در  ۱۹۹3 قدرت به صورت 
حسین اف رسید که در اولین اقدام عیسی 
قنبر، رئیــس پارلمان و حســن اف را از 
نخست وزیری برکنار و از حیدر علی اف 

خواست که از  

نخجوان به باکو بیاید و ریاست پارلمان را 
عهده دار شود که بر اساس قانون با توجه 
به اینکــه رئیس جمهور نبود، علی اف به 
صورت موقت رئیس جمهور شد و قدرت 

را به  دست گرفت.
علی اف کمونیست کهنه کاری بود که از 
شعارهای ضد ایرانی رهبران قبلی فاصله 

گرفت.
به تبــع حمایت حســین اف از علی اف 
مسلماً نقش نخست وزیری به حسین اف 
رســید که به مدت ۲ سال زمام امور را به 
دســت گرفت تا این که در سال ۱۹۹4 از 

نخست  وزیری جدا شد.
در تمــام ایــن مراحل ایران بــه عنوان 
پشــتوانه اصلی برای آقای علی اف فعال 
بود و کمک های لازم عرصه های مختلف 
از جمله اطلاعاتی و لجســتیکی را ارائه 
می داد. همچنین  کمک های بشردوستانه 
به آوارگان را ارائه داد که اینجانب شخصاً 
در مدت زمانی که در باکو حضور داشــتم 

شاهد آن بودم.
مــوارد فوق مــرور گذری وقایــع بود تا 
انسان های فراموشکار بدانند که چه بر سر 
برهه ای از تاریخ گذشته تا شاید هشداری 
باشد برای حرکت های نسنجیده و بدانند 
که حرکت های احساســی و بدون فکر، 

تیری به سمت دوستی هاست.
لازم به ذکر اســت که آقــای الهام علی 

اف نیز در ابتدا تمام مواضع، سیاســت ها 
و رفتارهای پــدرش را ادامه داد ولی چه 
وعده وعیدهای پوشالی باعث شد که همه 
الطاف ایران را  به فراموشــی بسپارد؛ خدا 
می داند. با همه فراموشــکاری باید بداند 
که اگر حمایت ایران، این همسایه جنوبی 
نبود امروز، نامــی از علی اف ها در تاریخ 

آذربایجان نبود.
قدردان لطف دیگران بودن نشان می دهد 
که انســان نمک شــناس است و متوجه 

رفتارهای دیگران است.
فعالیت های ترکیه که بــا بلندپروازی به 
فکر یک امپراتــوری عثمانی و ارتباط با 
کشورهای آســیای میانه است به خودش 
مربوط اســت ولی آنچه لازم است آقای 
الهــام علــی اف بدانــد  این اســت که 
برخوردهــای نســنجیده و ناشایســته با 
همسایه قدرتمندی که از پدر وی حمایت 
کرده اســت نتایج بدی خواهد داشــت. 
بنابراین بهتر است تا دیر نشده بحرانی را 
که ایجاد  کرده خاموش کند، سخنان خود 
را که بعد از قره باغ در رابطه با مرز دوستی 
و برادر بین دو کشور مطرح کرده است را 
بازگو کند و رانندگان ما را آزاد کند تا ترکیه 
بداند که  جنگ و به هم ریختن مرزهای 

دو کشور نفعی نخواهد داشت.
* سرپرســت سابق ســفارت جمهوری 

اسلامی ایران در باکو

 آقای علی اف، بدانید 
اگر ایران نبود نامی از 

علی اف ها هم نبود

 آقای 
فراموش کار!

دنیای عجیبی شده، فراموشی 
و آلزایمر، بیماری قرن حاضر 
نامیده می شــود ولی گروهی 
بــدون اینکه آلزایمر داشــته 

باشند دچار فراموشی شده اند.
اخیر  وقایع روزهای  وقتی که 
خوانده  آذربایجــان  کشــور 
جمله ای  ناخودآگاه  می شــود 
کــه همیشــه در تجربه های 
تاریخی تکرار شــده به ذهن 
آدمی منتقل می شــود. و آن 
جمله این  است: زندگی به من 
آموخت همیشه منتظر خیانت 
احتمالی کسی باشم که به او 

خوبی فراوان کردم.
رئیــس  اف،  علــی  الهــام 
جمهــوری کشــور جمهوری 
آذربایجــان از جمله این افراد 
است که فراموش کرده ایران 
چه لطف هایی در حق خاندان 

علی اف ها کرده است.

محمد طاهری* 

محمد هادی جعفرپور
 وکیل دادگستری
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3
اقتصاد

خبرخوان

بازار مسکن کدام سو می رود؟
میراث شوم  برای مستأجران

کارشناس بازار مسکن معتقد است بررسی آمار این بازار 
نشان دهنده کاهش بیشتر قدرت خرید مصرف کنندگان 
واقعی و فشــار بیشتر بر مســتأجران در ماه های پایانی 

دولت دوازدهم است.
افزایش افسارگســیخته قیمت زمین، مســکن و اجاره 
بها اگرچه از ســوی نهاد سیاســت گذار بخش مسکن 
در دولت هــای یازدهم و دوازدهم رصد می شــد اما راه 
حل های ارائه شــده از طرف وزارت راه و شهرسازی و 
خصوصاً معاونت مسکن و ساختمان این وزارت، عمدتاً 
در دولت نخست روحانی تنها با معرفی طرح های بدون 
پشتوانه و بی ســرانجام همراه شد و در دولت دوازدهم 
نیز هر چند برخی طرح ها می توانســت کارآمد باشد، اما 
به دلیل شــیوع کرونا در دو ســال پایانی وزارت محمد 
اسلامی در راه و شهرسازی، این طرح ها ناقص اجرا شد.

طرح هایی مانند تشــکیل بازار رهن ثانویه مســکن و 
همچنین مسکن اجتماعی در سال ۱3۹۵ و عدم توفیق 
در نوسازی بافت فرسوده شــهرها، از جمله برنامه های 
آخوندی در وزارت راه و شهرســازی دولت یازدهم بود؛ 
طرح صندوق پس انداز مسکن یکم هم اگرچه توانست 
توفیقاتی کســب کند، اما به دلیــل حمایت یک جانبه 
وزارت راه و شهرسازی در دولت یازدهم از سمت تقاضا 
و ناکامی سمت عرضه، سبب بروز تورم در بخش مسکن 

شد.
علاوه بر این ناکامی ها، وزارت راه و شهرســازی دولت 
یازدهم عزمی در راه اندازی ســامانه املاک و اسکان و 
اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی هم نداشــت و با 
این انفعال و بی عملــی، در کنار اظهارنظرهای خاص 

وزیر وقت، بر تنور قیمت در این بازار دمید.
طرح اقدام ملی و وام ودیعه؛ دو طرح نسبتاً موفق دولت 

دوازدهم در بخش مسکن
بــا این حال با آغــاز وزارت محمد اســلامی در دولت 
دوازدهــم و همزمان معرفی و اجــرای طرح اقدام ملی 
مســکن برای حمایت از سمت عرضه مسکن و نیز راه 
اندازی وام ودیعه مسکن، تا حدودی نهاد سیاست گذار 
توانست به مشکلات معیشتی مستأجران مرهمی بنهد 
اما این مُسَــکن های مقطعی، نتوانسته مشکلات بخش 

مسکن را ریشه ای برطرف کند.
از سوی دیگر گزارش های آماری ماهانه منتشره از سوی 
بانک مرکزی نشان می دهد بازار مسکن به عنوان یکی 
از بخش های مهم و کارآمد و مولد اقتصادی کشــور به 
رکود تورمی دچار شــده اســت؛ رکودی که در آن هم 
مصرف کننده دچار خســارات و زیان های فراوانی شده 
و هم تولیدکننده به دلیل عدم دســتیابی به حاشیه سود 
مطمئن، حاضر به ســرمایه گذاری در ســاخت و ســاز 

نیست.
البته آخرین گــزارش بانک مرکــزی از آمار معاملات 
مسکن تهران در شــهریور ماه نشان از افزایش قیمت 
و تعداد معاملات دارد که بعید اســت به معنای خروج از 
رکود باشــد؛ چرا که در ماه هایی که رونق بازار مسکن 
مشــاهده می شــد، تعداد معاملات به ۱۹ تــا ۲0 هزار 
فقره می رســید؛ حال آنکه در شهریور ماه امسال تعداد 
معاملات مسکن به ۷ تا ۸ هزار فقره افزایش یافته است.

کارشناس اقتصاد مسکن: افزایش معاملات مسکن نشان 
می دهد مردم فهمیده اند دیگر امیدی به کاهش قیمت ها 
نیســت. در همین ارتباط، خشــایار باقرپور کارشناس 
اقتصاد مسکن در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: در 
اسفند سال ۹۹ وقتی که گزارشات تحولات بازار مسکن 
منتشــره از ســوی بانک مرکزی را بررسی می کردیم 
مشاهده می شد که قیمت مسکن نسبت به ماه مشابه در 
سال قبل از آن افزایش حدوداً ۱00 درصدی داشته، اما 
میزان اجاره بها در آن زمان فقط چیزی حدود 30 تا 3۲ 
درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش را نشان 
می داد. وی افزود: این اتفاق بیانگر آن بود که نرخ رشد 
قیمت مسکن نسبت به رشد اجاره مسکن خیلی بیشتر و 
سریع تر است. به این معنا که نرخ رشد قیمت مسکن سه 
برابر یا بیشتر بود. همان موقع به این نتیجه رسیدیم که 
خرید مســکن به نیت کسب درآمد از محل اجاره دیگر 
توجیهی ندارد چرا که ســرمایه گذار باید دو برابر قبل، 
پول برای خرید واحد مسکونی پرداخت کند اما فقط ۱.3 

برابر دارایی، اجاره اخذ می کند.

گزارش

واردات خودرو جانبازان و 
حواله ۳۰۰ میلیونی

بازار سیاه ۶ هزار خودرو خارجی

در حالی که تمرکز بر تولیــد داخل تا ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی پیش رفته، بنیاد شــهید بــه دنبال واردات 
بیش از 6 هــزار خودرو خارجی به نام جانبازان اســت. 
البته مشخص نیســت این واردات قرار است به کام چه 
کســانی بود، اما در این شــرایط پیش بینی بازار ســیاه 
فروش خودرو های خارجی سخت نیست.خودرو خارجی 
بحث داغ این روزهاســت. پس از آنکه مجلس در یک 
مصوبه آزادشدن واردات خودرو های خارجی را در دستور 
کار قرار داد، رییس بنیاد شــهید هــم از واردات ۵ تا 6 
هزارخودرو خارجی برای جانبــازان خبر داد. این خبر با 
واکنش های زیادی همراه بود. آیا جانبازان پشت فرمان 
این خودرو ها می نشینند یا حواله فروشی این خودرو ها قرار 
است بازار سیاه دیگری بسازد؟ ماجرای عجیبی در بازار 
خودرو در حال اتفاق است. دولت ابراهیم رئیسی اگرچه 
در بازار هایی مانند لوازم خانگی مخالف ســفت و سخت 
واردات است و حتی در این زمینه حکم رهبری هم صادر 
شــد و واردات هرگونه لوازم خانگی از کره ممنوع اعلام 
شــد، اما در حوزه خودرو شاهد رویکرد متفاوتی هستیم. 
به نظر می رسد اقبال واردات در بازار خودرو زیاد است و 
در دولت ســیزدهم قرار است شاهد افزایش و آزادسازی 
خودرو های خارجی باشیم البته قرار نیست سود و منفعت 
ایــن واردات به جیب مردم عادی برود.  چند وقت پیش 
بود که مجلس مصوبه ای را از ســر گذراند که بر مبنای 
آن واردات خودرو آزاد شده و به تشخیص شورای رقابت 
خودرو هــای خارجی می توانند در ســقف و حجم ارزی 
مشخص وارد کشور شوند. این مصوبه گرچه در شورای 
نگهبان رد شد، اما این به معنای منتفی شدن این مصوبه 
نبوده و شورای نگهبان از مجلس خواسته نحوه تامین ارز 
این خودرو ها را به صورت مفصل تر توضیح داده و بعد از 

آن مصوبه را برای تایید به شورای نگهبان بفرستد.
جزئیات واردات خودرو برای جانبازان ��

در همین بحبوهه، در آن ســوی بازار واردات خودروی 
خارجی اتفاق عجیب البته معمولی در جریان است. اتفاق 
بعدی در زمینــه واردات خودرو های خارجی مربوطه به 
سهم گیری بنیاد شهید از خودرو های خارجی است. چند 
روز پیش امیر حسین قاضی زاده هاشمی، معاون رییس 
جمهور و رئیس جدید بنیاد شــهید و امــور ایثارگران از 
پیگیــری برای واردات پنج هزار خــودرو برای جانبازان 
خبــر داد و گفت: »باید نزدیک به پنــج هزار خودرو به 
جانبازان تحویل داده شود، اما امکان واردات خودرو به جز 
از مناطــق آزاد وجود ندارد. این که همه پنج هزار خودرو 
از طریق منطقه آزاد اروند وارد شود یا از طریق توزیع در 
مناطق مختلف آزاد وارد شوند نیازمند آن است که بتوانیم 
پــلاک منطقه این خودرو ها را مخصوص جانبازان برای 
کل کشور تعریف کنیم. این مساله نیازمند مصوبه هیات 
وزیران است.« رییس جدید بنیاد شهید درحالی صحبت 
از واردات خودرو های خارجی برای جانبازان کرده که ۲۷ 
دی ماه پارسال معاون فنی گمرک ایران هرگونه مجوز 
جدید در رابطه با واردات خودرو برای جانبازان ۲۵ درصد 
به بالا و خانواده های معزز شــهدا را تکذیب کرد و گفته 
بود: »مصوباتی که اخیرا در فضای مجازی و رسانه ها در 
این باره مطرح شــده، هیچ گونه وجاهت قانونی ندارد.« 
بنابرایــن بحث واگذاری مجوز واردات خودرو خارجی به 
۵ هزار جانباز از قبل مطرح بوده و حالا در دولت ابراهیم 
رئیسی مجددا زنده شــده است. طبق آخرین آمار اعلام 
شــده مربوط به تابستان دو ســال پیش، تعداد جانبازان 
کشــور حدود ۵۸3 هزار نفر اســت و از این میزان حالا 
قرار اســت پنج تــا 6 هزار نفر صاحب خــودرو خارجی 
شــوند. پیش از این نیز چنین تجربــه ای در بازار خودرو 
اتفاق افتاد. آن زمان با درخواســت رییس بنیاد شهید از 
مسئولان ارشد دولتی و موافقت صورت گرفته، به استناد 
اصل ۱3۸ قانون اساسی، مقرر شد تعداد ۹۲00 خودرو با 
رعایت مصوبه دولت در خصوص ممنوعیت ثبت سفارش 
خودرو های بالای ۲۵00 سی ســی، برای جانبازان ۷0 
درصد با رعایت قوانین و مقررات گمرکی و اداری کشور، 

وارد کشور شود.
هدف از واردات خودرو خارجی به نام جانبازان ��

در آن دوران انتقاداتی مطرح شــده بود که بازار سیاهی 
برای چنین مجوز های موردی به وجود آمده است.

 فرید زاوه، کارشــناس خــودرو در گفتگو با رویداد ۲4 با 
اشاره به تجربه قبلی واردات خودرو خارجی برای جانبازان 
توضیح می دهد: »در دوره محمود احمدی نژاد هم بحث 
واردات خودرو خارجی برای جانبازان مطرح شد و در ادامه 
هم به اجرا درآمد. در نیمه اول دهه ۹0 و با آزادســازی 
مجوز واردات خودرو برای جانبازان، ما شاهد این بودیم 
که حواله فروشــی در این زمینه اتفاق افتاد. کار به این 
صورت بود که به جانبازان بالای ۷0 درصد مجوز واردات 
خودرو خارجــی تعلق می گرفت و با آن اجازه داشــتند 
طبق لیســت گمرک یک عدد خودرو وارد کنند. همان 
زمان تعداد زیادی حواله خودرو جانبازی فروخته شــد و 
بازار ســیاهی ایجاد کرد.«به گفته این کارشناس خودرو 
اساسا هدف از چنین اقداماتی مانند واردات خودرو برای 
جانبازان، ارائه نوعی تســهیلات به این قشر و از طرف 
دیگر به کارگیری ابزار های مختلف برای عرضه خودرو 

خارجی در بازار است.

واردات پوشاک ممنوع است، اما قاچاقچیان 
هر روز یک برگ آس دیگری رو می کنند تا 
بتوانند سود حداکثری خود را از بازاری چند 
میلیارد دلاری داشــته باشند؛ به خصوص 
اینکه واردات ممنوع است و عوامل کلان 
اقتصادی نیز به یاری آنها آمده تا بتوانند با 
حاشیه سود بیشتر و بدون پرداخت حقوق 
و عوارض گمرکی نسبت به ادامه کسب و 

کار خود مبادرت ورزند.
واردات ممنوع است، اما قاچاق نه. ماههای 
متمادی اســت که دولت به بهانه حمایت 
از تولید داخلــی، واردات را ممنوع کرده و 
بدون توجه به مشخصات بازار پوشاک، بر 
این باور است که نباید منابع ارزی محدود 
کشور را برای واردات برخی کالاها هزینه 
کرد، غافــل از اینکه بازار پوشــاک چنان 
قاچاق پذیر است که با روش های نخ نمایی 
همچون ممنوعیت واردات نمی توان جلوی 
خروج ارز از کشــور و واردات آن را گرفت؛ 
بلکه چنیــن فضایی صرفــاً عرصه برای 
تولیدکنندگان داخلی را تنگ کرده و منابع 
ارزی را بدون بازگشــت حقوق و عوارض 
گمرکی برای دولت از کشور خارج می کند.

واقعیت آن است که دولتها طی سال های 
متمادی به بهانه حمایــت از تولید داخلی 
و بــدون توجه به فاکتورها و عوامل اصلی 
اقتصــادی، اقدام به تعیین سیاســت هایی 
می کنند کــه در نتیجه آنها، نه تنها اوضاع 
تولیدکننــدگان داخلی بهتر نمی شــود و 
حمایتی از آنها صورت نمی گیرد، بلکه فضا 
برای یک رقابت نابرابر هم شکل می گیرد 
که بازی برد- باخت را به نفع رقیب شکل 

می دهد.
نتیجه چنین رفتارهایی، واقعیت هایی است 
که در بازار هر کالایی از جمله پوشــاک یا 
لوازم خانگی به وقوع می پیوندد و در پایان 
خود تولیدکنندگان را راضی به آزادســازی 
واردات می کنــد تا بتوانند در یک رقابت با 
شرایط برابرتر مقابل رقیب به میدان بروند؛ 
هر چند در شــرایط کنونی، اعمال برخی 
محدودیت ها بر ســر واردات شــاید قابل 
توجیه باشــد تا منابــع ارزی محدود برای 
مشابه  دارای  کالاهای ساخته شده  واردات 
داخلی هزینه نشــود، بلکه اگر قرار باشــد 
ارزی از کشــور خارج شود، صرف واردات 
تجهیزات و ماشین آلات گردد؛ اما در میان 
مدت حتی یک سیاســت شکست خورده 

است.
حالا گشــت و گذاری ساده در شبکه های 
اجتماعی و آن دســته از اپلیکیشــن هایی 
کــه اقــدام به عرضــه کالاها نمــوده و 
صفحاتــی را برای عرضه مســتقیم کالا 
به مصرف کنندگان اختصــاص داده اند به 

خوبی نشــان می دهد که زیر پوست بازار 
پوشــاک، خبری از ممنوعیت و محدودیت 
به منظور جلوگیری از خروج ارز یا حمایت 
از تولیدکنندگان نیست؛ بلکه جریانی شکل 
گرفته اســت که اکنون شــاید توقف آن 
امکان پذیر نباشد؛ اما شاید بتوان با برخی از 

روش ها آن را ساماندهی کرد.
کافی است سری به پیج های عرضه کننده 
برندهای خارجی پوشــاک در شبکه های 
اجتماعــی و برخــی پیام رســان ها زد تا 
به خوبی متوجه شــد کــه جریان عرضه 
کالاهای خارجی کاملًا روان است و هیچ 

محدودیتی در آن معنا ندارد.
در این میان بســیاری از صفحات در این 
پیام رســان ها یا شــبکه های اجتماعی که 
مرتبــط با فروش و خریدهــای آنلاین از 
کشــورهای دیگر دنیــا و برندهای مطرح 
هســتند، مملــو از آگهی هایی اســت که 
فروش  بــرای  درخواســت جذب همکار 
هر چه بیشتر هســتند؛ به نحوی که برای 
گرداندن یک صفحه و معرفی محصولات 
و ســاماندهی مشــتریان و کالاهای مورد 
درخواست آنها که عمدتاً برندهای خارجی 
را تقاضا می کنند، حاضر هستند که به فرد 
متقاضــی برای همــکاری، ماهانه ۵ تا ۷ 
میلیون تومان بپردازنــد و در قبال آن اگر 
فروش آنها از حد مشخصی هم بالاتر رود، 
به آنها پورســانت ۱0 تا ۲0 درصدی را هم 
اختصاص دهند.اینجا اســت که مشخص 
می شــود که عرضه مویرگــی کالاهای 
قاچــاق هیچ محدودیتی نــدارد، حتی اگر 
تعرفه سنگین باشد و مبادی ورودی رسمی 
کالاها به صورت کامل کنترل شود و اجازه 
هم داده نشــود که در مناطق آزاد پوشاک 
وارد شود و مردم راهی برای خرید رسمی 
این کالای ممنوعه داشته باشند، در حالیکه 
به راحتی پســت این خــلاء را پر کرده و 
ایــن مأموریت را به صــورت موفق برای 
قاچاقچیــان به ثمر می رســاند؛ پس دیوار 
تعرفه و ممنوعیت هــر چقدر هم که بلند 
باشد، باز هم افرادی هستند که پرش از این 

موانع را به بهترین شکل انجام می دهند.

اینگونه است که بسیاری از تولیدکنندگان 
حتی خودشــان بــه این موضــوع اذعان 
دارند که این نــوع برخوردهای دولتی در 
ممنوعیت ها و محدودیت ها هیچ سودی به 
حال آنها نــدارد و اگر دولت اجازه دهد که 
واردات صورت گیرد، آن ها در یک شرایط 
برابرتر اقدام بــه رقابت خواهند کرد؛ پس 
اســتفاده از ابزارها و ترفندهایی همچون 
تعرفه گــذاری، ممنوعیــت و قیمتگذاری 
که  سیاست های شکست خورده ای هستند 

بارها و بارها امتحان خود را پس داده اند.
حالا چین و ترکیه به خوبی ســهم خود را 
از بــازار ده میلیارد دلاری پوشــاک ایران 
برمی دارنــد و واردکننــدگان از آنها، حتی 
حقــوق و عوارض گمرکی را هم در مقابل 
دور زدن قانــون و ممنوعیت هــا پرداخت 
نمی کنند؛ اما بخشی از این بازار هم مطابق 
با بررســی ها در دســت برخــی برندهای 
اروپایی اســت که عمدتاً کالاهای استوک 
آنها روانــه بازار ایران می شــود و واردات 
هم بــه صورت کیلویی صــورت گرفته و 
در قالب هــای مختلــف از جمله ته لنجی 
و واردات چتربــازی و نظایــر آن صورت 
می گیرد.در این میان اگر قرار بر این باشد 
که به صورت اینترنتی از کشورهای اروپایی 
به مقصد ایران، پوشاکی خریداری شود، به 
دلیل شرایط تحریم و مواردی از این دست، 
کار پرداخت به راحتی انجام نمی گیرد و باز 
هم باید پای کشــوری ثالث در میان باشد 
تا این نقل و انتقال پول و کالا و حمل بار 
را انجام دهد؛ امــا به طور قطع کالا آنقدر 
گران تمام می شود که در مقابل کالاهای 
اســتوک و درجه چندم همان برندها که از 
سایر مناطق تولیدی آنها، روانه بازار ایران 
می شود، جذابیتی برای واردکنندگان ندارد.

نکته حائــز اهمیت در این میان، بالا رفتن 
قیمت مــواد اولیه تولید داخلی اســت که 
بــاز هم مانــع دیگری در جهــت تولید و 
کالارسانی به بازار است و در مقابل، تولید 
داخلی را در مقابل نمونه های مشابه خارجی 
خــود گرانتر تمام می کنــد و این موضوع 
هم عاملی برای جســارت هر چه بیشــتر 

واردکنندگان و قاچاقچیان شــده است تا 
حتی در دورانــی هم که نرخ ارز بالا رفته، 
باز هم بتوانند با حاشــیه سود قابل قبول، 
واردات را انجام دهند و کالاهای خود را در 

بازار ایران به طرق مختلف عرضه نمایند.
نکته دیگر آن اســت که پوشاک از جمله 
کالاهایی اســت که تقاضا برای خرید آن 
بســیار زیاد اســت و بازار خرید و فروش 
آن نیز در تمام طول ســال فعال است؛ هر 
چند یکی از بزرگتریــن معضلات واردات 
پوشــاک، هزینه هــا و تعرفه های گمرکی 
می باشد که در نهایت سبب می شود قیمت 
پوشاک خریداری شده و وارد شده به بازار 
با تفاوت چشمگیری همراه باشد. متاسفانه 
در سال های اخیر شاهد آن هستیم که تنها 
چند برند خارجی اجازه واردات پوشــاک به 

ایران را دارند.
بســیاری از افراد در نگاه اول فکر می کنند 
که واردات پوشــاک می تواند بازار رقابت را 
برای تولید کنندگان داخلی کشــور تنگ 
کند، زیرا همان طور که می دانیم برندهای 
داخلی قابــل رقابت با برندهای مشــهور 
خارجی نیستند، اما اصولًا این عقیده اشتباه 
اســت، در واقع با واردات پوشاک به ایران 
یک فضای کاملًا رقابتی ایجاد می شــود و 
در نهایت باعث افزایش کیفیت محصولات 
داخلــی خواهد شــد. زیرا زمانــی که این 
محصولات وارد کشور ایران می شوند، مردم 
بیشتر جذب این برندها می شوند و همین 
مســاله، تولید کننده داخلی را به این فکر 
وا می دارد که کیفیت تولید خود را افزایش 
دهد. تمامی این موارد نشــان می دهد که 
واردات پوشــاک به ایران، می تواند کیفیت 
اجناس داخلی کشــور را به  شدت افزایش 
دهد و این بالا رفتن رقابت در این حوزه در 
نهایت به سود تأمین کنندگان داخلی این 
کالا اســت؛ هر چند تنها مزیت مربوط به 
واردات پوشاک به ایران این قضیه نیست 
که کیفیــت محصولات داخلــی به مرور 
افزایش پیدا می کنــد. زمانی که برندهای 
خارجی وارد کشــور ایران می شود، تولید 
کنندگان داخلی می تواننــد از این برندها 
الگو گرفته و طرح داخلی خود را بر اساس 
این برندها پیش ببرند. هم چنین در صنعت 
واردات پوشاک به ایران افراد زیادی سر کار 
می روند و همین مساله چرخه اقتصادی این 

حوزه را به شدت افزایش می بخشد.
بــه هر حــال در ســال های اخیر صنعت 
پوشاک ایران بســیار مهم شده و فعالان 
اقتصادی بسیاری در این حوزه مشغول به 
فعالیت هستند و حتی افرادی در این زمینه 
قصد دارند که پوشــاک ایرانی را به سایر 
کشورهای منطقه معرفی کنند. تمامی این 
مسائل نشان می دهد که مسئولان دولتی 
باید به تیزبینی بیشتری سیاست های خود را 

در زمینه صنعت پوشاک ادامه دهند.

شبکه سازی قاچاقچیان   با ممنوعیت واردات در فضای مجازی  بیداد می کند 

زیرپوست بازار پوشاک
محبوبه فکوری

روزنامه نگار

افزایش عجیب فروشگاه های لوازم خانگی در زمان کف نشینی تقاضا در بازار
مردم توان خرید ندارند

در حالی که فعالان بازار لوازم خانگی از رکود سنگینی در این 
بازار خبر داده و کاهش هفتاد تا هشتاد درصدی خرید و فروش 

را در دو سال اخیر مورد استناد قرار می دهند 
اما رییس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی از تأسیس چهارصد 
فروشــگاه جدید تنها در یک ســال و نیم اخیر در این صنف 
خبر می دهــد. اکبر پازوکی  در خصوص دلایل افزایش تعداد 
فروشــگاه های لوازم خانگی در دوره رکود گفت: به هر حال 
برخی تصور می کنند با توجه به قیمت لوازم خانگی، فعالیت در 
این صنف پرسود است، از سوی دیگر افراد وقتی از یافتن شغل 
ناامید می شوند با اجاره مغازه ای در صدد برمی آیند که فعالیت 
اقتصادی کنند و در صنف لوازم خانگی خلاف سایر صنف ها 
ما با افزایش تعداد فروشــگاه ها روبرو بودیم. او در پاســخ به 
پرسشی درباره وضعیت کارخانه ها نیز گفت: واحدهای تولیدی 
در این دوره تعدیل نیرو نکرده اند چراکه به ظرفیت تولید خود 
نرسیده اند بلکه در این بین نیرو تازه نیز جذب کرده اند. رییس 
اتحادیه فروشــندگان لوزام خانگی در پاسخ به این سئوال که 
دلیل رشــد قیمت ها با وجود کاهش تقاضا در بازار چیســت؟ 
گفت: افزایش قیمت مواد اولیه و تورم موجود در اقتصاد زمینه 
را برای رشد قیمت مهیا می کند از سوی دیگر در ماه های اخیر 
تعداد ازدواج ها به حداقل رســیده است و همین امر در سقوط 
آزاد تقاضا در بازار مؤثر بوده است، در عین حال گرانی کالا نیز 
سبب شده است بخشی دیگر از متقاضیان از بازار خارج شوند.

پازوکی در ادامه افزود: دو عامل همیشــه ســبب رشد تقاضا 

در بازار لوازم خانگی می شــود، اول زمانی که تعداد ازدواج ها 
افزایش یابد و دوم وقتی ســاخت و ســاز مسکن رونق گیرد، 
تقاضا به بازار لوازم خانگی باز خواهد گشت اما زمانی که آمار 
ازدواج و ســاخت و ساز به شــدت پایین است رکود این بازار 
تشدید می شود. وی تاکید کرد البته مؤلفه قیمت و قدرت خرید 
نیز بسیار مهم است، با وجود کاهش ۷0 تا ۸0 درصدی فروش 
در بازار لوازم خانگی، قیمت هــا در این بازار کماکان در حال 
پیشروی است و دلیل آن چیزی نیست به غیر از قیمت بالای 
مــواد اولیه؛ در ضمن تولیدکننده باید با هزار بدبختی ارز تهیه 
کند و سپس آن را به کشورهایی بفرستد که از آنها مواد اولیه 

خریده است.
سهم کالاهای قاچاق از بازار لوازم خانگی در ایران ��

وی در پاسخ به سئوالی درباره سهم لوازم خانگی قاچاق موجود 
در بازار گفت: طی چهار ســال گذشته، تلاش برای جلوگیری 
از ورود کالای قاچاق افزایش یافته و از سوی دیگر از فروش 
کالاهای قاچاق در فروشــگاه های با جواز کسب نیز ممانعت 
شــده است. با اطلاع رســانی در بین کسبه و همکاری آنها با 
ارگان هایــی که از ورود کالای قاچــاق جلوگیری می کنند تا 
حدودی جلوی ورود کالای قاچاق گرفته شده است اما دولت 
باید تدابیری بیندیشــد که من نوعی که به عنوان شوتی و یا 
تحت هر عنوان دیگری کالای قاچاق را وارد بازار می کنم در 
جایی مشغول به کار شوم و کار آفرینی صورت گیرد تا از این 
کار دست بکشم.وی در ادامه در خصوص حجم تقاضا در بازار 
و ســمت و ســوی آن افزود: در حال حاضر با توجه به اطلاع 
رســانی هایی که انجام شده اســت در این خصوص که اکثر 
کالاهای خارجی موجود در بازار قاچاق هستند؛ مردم به سمت 

کالاهــای داخلی روی آورده اند اما برخی با علم به اینکه کالا 
قاچاق اســت و گارانتی ندارد، اقدام به خرید کالاهای خارجی 
در شهرهای مرزی، سایت ها و مغازه های بدون جواز می کنند. 
پازوکی در ادامه افزود: در حال حاضر برندهای خارجی درصدی 
از بــازار را در اختیار دارنــد اما با توجه به اینکه آمار صحیحی 
در این خصوص نیســت نمی توان به طور دقیق تخمینی ارائه 
کــرد. وی در ادامه در خصوص روند تولیــد لوازم خانگی در 
داخــل گفت: در حال حاضر تولید لوازم خانگی دافزایش یافته 
و خلائی که در چهار ســال گذشته بین تولید و تقاضای بازار 
وجود داشــت، هر سال در حال کاهش است. پازوکی در ادامه 
گفت: در ۵ ماه ابتدایی امسال تولید ۱0.۷ درصد نسبت به مدت 
مشــابه سال گذشته افزایش یافته است اما هنوز به حد نهایی 
که صد در صد نیاز داخلی را تأمین کند نرسیده است؛ در حال 
حاضر تولید کالاهایی مانند کولر آبی به تأمین صد در صدی 
رسیده اســت اما در حوزه کولر گازی هنوز تولید شروع نشده 
است و تنها برخی از شــرکت ها در این حوزه مشغول به کار 
اند و در تولید تلویزیون اما روند تولید در این مدت منفی بوده 
اســت و تقریباً ۱۱.۷ درصد تولید تلویزیون کاهش پیدا کرده 
است.رئیس انجمن صنایع لوازم خانگی در ادامه گفت: قیمت 
بالای تمام شده کالا و عدم قدرت خرید مردم باعث نوسانات 
در بازار می شــود؛ تولیدکنندگان ما در حال حاضر باید به فکر 
صادرات کالا باشــند و دولت باید به آنها در تأمین مواد اولیه، 
پرداخت مالیات و تأمیــن اجتماعی کمک کند تا قیمت تمام 
شــده تولید کننده پایین بیاید و اگر این اتفاق نیافتد روند بازار 
نیز تغییر نخواهد کرد و مردم به ســمت تعمیر کالا تا تعویض 

آن حرکت می کنند.

نگارعلی
روزنامه نگار

برهان محمودی
روزنامه نگار
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

4
جامعه

بازنشستگان و بیمه شدگان تأمین اجتماعی 
از سرپرســت این ســازمان که توســط 
وزیر رفاه دولت ســیزدهم منصوب شده، 
می خواهند که این سازمان تعهدات درمانی 
خود در بندهای )الف( و )ب( ماده 3 قانون 
تأمیــن اجتماعی را با تعرفه های رســمی 

تأمین کند.
»قرار بود تأمین اجتماعی نیاز امروز باشد 
و پشــتوانه فردا«؛ بیان این جمله از زبان 
بازنشستگان و بیمه شدگان سازمان تأمین 
اجتماعی، آمیخته با معانیِ تلخ است. روزی 
قرار بود که سازمان به عنوان نهاد همگانی 
نیروی  اجتماعی کارگران، مولد  بیمه های 
حمایتی و رفاهی باشد. تأمین اجتماعی در 
ذاتش »نهادی« است که سقف می زند تا 
به پشــتوانه قانون، این سقف را بگستراند 
و نظام رفاهی فراگیری شــکل دهد. یک 
شِــق از نظام رفاهی مســتمری، مقرری 
بیکاری، از کارافُتادگی و بازماندگی است؛ 
شق دیگر آن تأمین درمان رایگان، است. 
درمان مهم ترین رکن نظام تأمین اجتماعی 
است؛ چرا که تمام اقشار اعم از بیمه پرداز 
و مستمری بگیر را دربرمی گیرد.در اقتصاد 
سلامت، گفته می شود که هزینه های دارو 
و درمان، به ســختی خود را به خانواده ها 
تحمیــل می کنند. در نتیجــه وجود بیمه، 
بســیار مهم و حیاتی است. هرجا که چرخ 
درمان بلنگد و نظام تأمین اجتماعی نتواند 
آن را بــه موقع جا بزند، گیرندگانِ خدمات 
با زوال ســطح قدرت خریــد خود مواجه 
می شوند. نباید از نظر دور داشت، که تورم 
بخــش درمان، به طــور میانگین، ۲ برابر 
نرخ تورم عمومی است. اگر تورم عمومی 
4۵ درصد باشد، تورم بخش درمان به ۹0 
درصد می رسد و این یعنی اگر بیمار شوید 
و بیمه هزینه های شــما را پوشش ندهد 
باید بخش قابل ملاحظه ای از هزینه های 

معیشت خود را در سبد درمان بگذارید. 
درمان تأمین اجتماعی دچار فقر زیرساختی ��

در این زمــان، خیلی ها دســت به دامان 
دیگران می شــوند تــا از آن ها پول قرض 
کنند. قاعدتاً بیمه شــدگان نباید به چنین 
ورطه ای بیفتند اما برخی مســائل موجب 
می شــود که در عمل هزینه های شما به 
ســمت خدمات درمانی پرهزینه تر، بلغزد؛ 
مســئله ای مانند شــلوغی مراکز درمانی، 
بویــژه در دوران های بروز پیک های کرونا 
و زمان هایی که پیک ها به قله می رســند، 

دریافــت نوبت از مراکز درمانی ســازمان 
تأمیــن اجتماعی که دومیــن تولیدکننده 
درمان کشور است را، بسیار دشوار می سازد. 
بررسی تعداد بیمارستان های این سازمان، 
نشان می دهد که در استان های پرجمعیت 
کشور، تأمین اجتماعی دچار فقرزیرساختی 
است. همین امر موجب می شود که بخشی 
از تقاضای دریافت خدمات، از روی دفترچه 

بیمه، رد شوند.
و  �� شدگان  بیمه  پای  به  درمان  هزینه های 

بازنشستگان
از باب نمونه اســتان های البرز و سیستان 
و بلوچستان هر کدام به ترتیب با بیش از 
3 میلیــون و ۷00 هزار نفر جمعیت، بیش 
از 6۲0 هــزار بیمه شــده و بیش از ۱۷6 
هزار مستمری بگیر و حدود 3 میلیون نفر 
جمعیت، نزدیک به 6۹۹ هــزار نفر بیمه 
شــده و حدود 3۸ هزار مستمری بگیر هر 
کدام تنها ۲ بیمارســتان تأمین اجتماعی 
دارند؛ یعنی در دو اســتان نسبتاً پرجمعیت 
کشور، که مجموعاً ۱ میلیون و ۵33 هزار 
بیمه شــده و مســتمری بگیر دارند، تنها 
4 بیمارســتان وجــود دارد؛ در حالی که 4 
بیمارســتان برای بیش از ۱ میلیون نفر به 
معنای انباشته شــدن تقاضای پاسخ داده 
نشده است. در این شرایط بیمه شدگان باید 
به مراکز خصوصی و دولتی مراجعه کنند؛ 
که نوع دولتی آنهم به دلیل بار مراجعات، 
اوضاع قمر در عقربی دارد و نوع خصوصی 
هم فهرستی از تعرفه های بلندبالا را پیش 
رویشان می گذارد که الزاماً با دفترچه بیمه 
که  هزینه هایی  نمی شــوند؛  داده  پوشش 
از زمان ورود به بیمارســتان به پای بیمار 

نوشته می شوند.
قانون الزام درمان چه می گوید؟ ��

این ســردرگمی موجب برآشــفته شــدن 
بیمه شــدگان و بازنشســتگان شده است. 

بازنشستگان به عنوان قشری که در حداقل 
یک سال گذشــته، بارها اعتراض کرده اند، 
خواهان اجرای بندهای )الف( و )ب( ماده 3 
قانون تأمین اجتماعی در متن »قانون الزام 
سازمان تأمین اجتماعی به اجرای بندهای 
)الف( و )ب( ماده 3 قانون تأمین اجتماعی 
شــده اند. بر اساس ماده 3، تأمین اجتماعی 
شامل حوادث، بیماری ها و بارداری می شود 
که هزینه های این موارد توسط سازمان در 
درمان مستقیم و بدون فرانشیز، پوشش داده 
می شوند اما چون خدمات زیرساختی توسعه 
نیافته اند، هزینه های ناشی از مثلًا خدمات 
بستری به بخش خصوصی سرریز می شوند؛ 
حتی اعزام بیمه شــدگان و بازنشستگان به 

تهران هم کارایی لازم را ندارد.
خدمات سرپایی دور از »فرانشیز صفر« ��

پژوهشــی کــه نتایــج آن در »فصلنامه 
بیمارستان« متعلق به دانشگاه علوم پزشکی 
منتشــر شده، نشان می دهد که در صورت 
نبود امکانات درمانی در بیمارســتان های 
استانی ســازمان تأمین اجتماعی، بیماران 
به تهران اعزام می شــوند که اولًا این امر 
»موجب بــروز تنش فکــری و روحی و 
نارضایتی بیماران شده و هزینه های زیادی 
بابت اعزام بیمار بر سازمان تأمین اجتماعی 
تحمیل می کنــد.« محققان این پژوهش 
تاکیــد دارند که هزینه اعزام بیماران مورد 
مطالعه به تهران بیشتر از فرانشیز پرداختی 
توسط آن ها در بیمارستانهای طرف قرارداد 
سازمان در اســتان ها است. پیشنهاد آن ها 
این است که ضمن حذف فرانشیز خدمات 
درمانی و درمان، شــرایط پذیرش بیماران 
در مراکز تأمین اجتماعی فراهم شود. البته 
سازمان تأمین اجتماعی در تفاهم نامه ای با 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
زمینه حذف فرانشیز خدمات بستری را در 
بیمارستان های دولتی و مراکز دانشگاه های 

شهرهای فاقد بیمارستان تأمین اجتماعی 
فراهم کرده اســت؛ اما خدمات سرپایی در 
شمول آن قرار نمی گیرند. آمارهای مرکز 
فناوری اطلاعات و آمار محاسبات سازمان 
تأمین اجتماعی نشــان می دهــد که در 
ســه ماهه ابتدای سال ۱400، شاهد رشد 
مراجعات ســرپایی بوده ایــم. برای نمونه 
اسکن چشم نسبت به ســه ماهه ابتدایی 
ســال ۹۹، 33۵ درصد، برونکوسکپی ریه 
300 درصد، اکوگرافی چشم ۲6۷ درصد و 
حتی موارد گچ گیری ۲36 درصد، افزایش 
داشــته اند. طبیعی اســت که درصد قابل 
توجهــی از تقاضای دریافــت خدمات در 
مراکز تأمین اجتماعی پاســخ داده نشوند 
و ســیل مراجعات به بخش های دیگر هم 
سرریز شــوند؛ حتی مراجعات بستری هم 
افزایش داشته است و از ۱۲۹ هزار و 64۲ 
مورد، در سه ماهه ابتدایی سال ۹۹ به ۱۷4 
هــزار و ۷۸0 مورد در ســه ماهه ابتدایی 
ســال ۱400 رســیده اســت. در مجموع 
مرجعات ســرپایی که ۷4 درصد آن ها در 
سه ماهه ابتدایی سال مربوط به پزشکان 
عمومی، ۲0 درصد پزشــکان متخصص 
و 6 درصد دندانپزشــکان اســت، هم کم 
نیستند و تقاضای این بخش هم ناچارا به 
بیمارستان های دولتی و خصوصی سرریز 
می کند. واقعیت این اســت که ســازمان 
تأمین اجتماعــی بودجه قابل ملاحظه ای 
برای تجهیز و ساخت بیمارستان های جدید 
ندارد و تمرکز خود را بر نظامِ »سطح بندی 
خدمات درمانی« گذاشــته که مبنای آن 
ساخت درمانگاه و تجهیز مراکز موجود و نه 

ساخت بیمارستان های ملکی جدید است.
بودجه ناکافی ساخت بیمارستان و گرانی  ��

دارو
بودجــه ۱400 درمــان ســازمان تأمین 
اجتماعی هم حاکی از این واقعیت است؛ در 
حالی تنها ۲3 هزار میلیارد تومان در بخش 
درمان مستقیم هزینه می شود که تنها حدود 
6 هزار و 300 میلیارد تومان آن مربوط به 
برنامه های عملیاتی و طرح های توسعه ای 
اســت؛ که این در عمل هیچ امکانی برای 
تأسیس بیمارســتان و جلوگیری از سرریز 
شدن تقاضا در درمان غیرمستقیم و مراکز 
غیرطرف قرارداد با سازمان، ایجاد نمی کند. 
به هر ترتیب، بیمه شــده باید هزینه های 
درمان خود را بپــردازد. جدا از هزینه های 
درمان، هزینه های داروی تحت پوشــش 
بیمه هم به طرز بی سابقه ای افزایش یافته 

است.

درخواستِ »خدمات رایگان« با اعمال تعرفه های رسمی در درمان غیرمستقیم تأمین اجتماعی

بار سنگین هزینه های درمانی بر دوش بازنشستگان
پیام عابدی
روزنامه نگار

حقوق بازنشستگان باید با منابع پایدار افزایش یابد 

راه عبور از بحران صندوق های بازنشستگی

طی ســال های اخیر صندوق های بازنشســتگی با 
بحران هایــی جدی مواجه شــده اند؛ کارشناســان 
اقتصــادی علل ایجاد این بحران ها را مشــکل در 
نظام تأمین اجتماعی کشــور و  مشکلات بنیادی و 
پارامتریک می دانند که تا حد زیادی به قوانین غلط 

نیز مربوط است.
قطعاً در ایــن روزها، قانون همسان ســازی حقوق 
بازنشستگان به گوشــتان خورده است؛ قانونی که 
در تلاش اســت تا با افزایش حقوق بازنشستگان، 

معیشت آنان را بهبود بخشد؛  
شاید در نگاه اول، این قانون به نفع بازنشستگان به 
نظر برسد و اجرای آن برای بسیاری خوشایند باشد؛ 
اما آیا در واقعیت هم چنین اســت و سیاستگذاران با 
اجرای این قانون به  هدفی که در پشت قانون نهفته 
است، خواهند رسید؟ برای پاسخ به این سؤال، بهتر 
اســت نگاهی به وضعیت صندوق های بازنشستگی 
در این سال ها داشته باشیم؛ صندوق هایی که حقوق 
بازنشستگان را تأمین می کنند که البته باید  این طور 
گفت که بســیاری از این صندوق ها طی سال های 
اخیــر حتی توان این کار را هم ندارند و برای تأمین 
حقوق بازنشســتگان، دســت به دامن بودجه دولت 
می شــوند؛ آن هم  نه به صورت مستقیم که منابعی 
برایش تعیین شده باشد؛ بلکه از بودجه ای که برای 
ســازمان مادر در نظر گرفته شده، تغذیه کرده و در 
نهایت، از این طریق به کسری بودجه  دامن می زنند. 
اما سؤال اصلی اینجاست که چه مواردی سبب شده 
تا صندوق های بازنشســتگی به چنین حال و روزی 
بیافتند و معیشت را بر بازنشستگان نیز سخت کنند؟

چرا بحران در صندوق های بازنشستگی  ��

ایجاد شد؟
عوامل بســیار زیادی در ایجاد چنین وضعیتی برای 
صندوق ها دخیل بوده اند؛ اما یکی از مســائل مهمی 
که در وضعیت فعلی نقش داشــته، تحمیل طرح ها 
و قوانین بخشــنده بوده  است؛ قوانینی که شاید در 
کوتاه مدت منافع افراد را تأمین کند اما در بلند مدت 
هم به ضرر ســایر مردم اســت و هم بازنشستگان. 
همسان ســازی حقوق بازنشســتگان یکی از این  
طرح هاســت. طرحی کارشناسی نشده که تنها سعی 
دارد برای مدتی کوتاه افــراد را راضی نگه دارد اما 
نتایج بلند مدت آن به شــکلی اســت که جز ضرر 
و بحــران چیزی به دنبال  نــدارد. اما چرا؟در وهله 
اول بایــد گفت: ایــن طرح به گونه ای اســت که 
حداقلی بگیران کمترین افزایش حقوق و افرادی که 
حقوقشان بالاست، بیشترین افزایش حقوق را تجربه 
می کنند؛ در نتیجه  بر خلاف شــعارش، منافع اقشار 
محروم را به دنبال ندارد و بیشتر به نفع افرادی است 
که بیشترین حقوق را دریافت می کنند. از سوی دیگر 
همانطور که گفته شــد، تقریبــاً تمام  صندوق های 
بازنشستگی کشور ورشکسته هستند؛ بنابراین منابعی 
ندارند که بخواهند این حقوق ها را تأمین کنند. پس 
از بودجه کشور کمک خواهند گرفت؛ وضعیت بودجه 
هم  که مشخص است و در نتیجه چاره ای جز چاپ 
پول باقی نمی ماند؛ نتیجه این امر هم تورم اســت؛ 
وقتی هم که تورم داشــته باشــیم، حداقلی بگیران 
بیشترین تورم را تجربه می کنند؛  در نتیجه این افراد 
با کمترین افزایش حقوق مشمول بیشترین تورم در 

سال های آتی خواهند شد.
پایدار  �� با منابع  باید  بازنشستگان  حقوق 

افزایش یابد
در ادامــه باید گفــت: در نیمه دوم ســال ۹۹، این 
طرح حــدود 3۵ هزار میلیارد تومان بار مالی ایجاده 

کرده بود. در ســال ۱400 هم پیش بینی می شــود 
طــرح بار مالی بیش از ۱۲0  هــزار میلیارد تومانی 
داشــته باشــد که این بار مالی به اندازه بودجه یک 
وزارتخانه اســت؛ اما آیا چنیــن منابعی اصلًا وجود 
دارد؟ مثال این موضوع دقیقاً ســال گذشــته است؛ 
در  ســال ۹۹ به علت اینکه دست دولت در تأمین 
منابع مالی بســته بود، اموالش را به این صندوق ها 
واگذار کرد تا صندوق ها بدین وســیله، طرح را اجرا 
کنند. اما این شــرکت ها  بورسی نبودند و حتی اگر 
بورسی بودند، باتوجه به وضعیت بورس اصلًا قابلیت 
عرضه در بورس را نداشتند.بســیاری با اســتناد به 
اموالی که دولت واگــذار کرد، می گویند منابع طرح 
دیده شده است؛ حتی اگر این موضوع درست باشد، 
این منابع پایدار نیســت و تنها بــرای یک یا نهایتاً 
دو  الی ســه سال دیده شده است؛ سال های بعد چه 
طور؟ منابع باید پایدار باشند. نمی توان امسال حقوق 
بازنشستگان را زیاد کنید و سال بعد بگویید این کار 
را نمی کنیــم چون منابع  نداریــم؛ در نتیجه لازمه 
اجرای چنین طرحی پیش بینی منابع پایدار است. اگر 
منابع دیده نشــود، یعنی چاپ پول، کسری بودجه و 
تورم. دولت معتقد است که تورم خط قرمزش است؛ 
اگر تورم خط قرمز دولت است، باید جلوی طرح های 
این چنینی ایستادگی شود. قطعاً کسی مخالف بهبود 
معیشــت گروه های  مختلف نیست؛ اما باید به فکر 
منابع آن هم بود. معیشــت افراد در دراز مدت نباید 
فدای منافع کوتاه مدت دولت ها شــود.بحث دیگر 
توزیع نامتناسب اعتبارات است. قضیه از جایی شروع 
شــد که در مرداد ۹۹، سازمان تأمین اجتماعی طرح 
را اجرا و حقوق بازنشســتگان را افزایش داد. در مهر  
ماه این طرح برای بازنشستگان کشوری و لشکری 
هم اجرا شــد؛ حقوق بازنشســتکان این صندوق ها 
به طرز قابــل توجهی افزایش یافت و این ســبب 

شد بازنشستگان سازمان  تأمین اجتماعی احساس 
تبعیض کنند. در نتیجه شــوک به جامعه وارد شد و 
اعتراضات آغاز شد؛ سپس مرحله دوم متناسب سازی 
اجرا و بار مالی بالایی تحمیل شــد. اما به رغم همه 
آنچه گفته شد، نباید از معیشت بازنشستگان غافل 
شــویم و نباید گذاشــت که راه به جایی برسد که 
هیچ چــاره ای برای برون رفت از وضعیت نباشــد؛ 
اما چه باید   کرد؟ طبیعتاً باید ریشــه بحران که در 
صندوق های بازنشســتگی وجود دارد را شناســایی 
کنیم تا مشکل این صندوق ها و در نهایت وضعیت 
معیشت بازنشســتگان بهبود یابد؛ اما  چگونه؟قطعاً 
راهکار کوتاه مدت وجود ندارد. زیرا بحران ناگهانی 
ایجاد نشــده و در طول زمان بوده است و یک شبه 
نمی توان کاری کرد. وقتی میانگین سنی جامعه به 
ســمت پیری  می رود، ناگهان نمی توان کاری کرد. 
نخستین کاری که دولت باید انجام دهد، این است 
که کاری نکند و دست از طرح های احساسی بردارد. 
اگر دولت پیشــین بســیاری از   اقدامات را انجام 
نمی داد، وضعیت بدین شکل نمی شد. یک اقدام این 
چنینی دیگر مانند دائمی شدن طرح متناسب سازی، 
ضربه آخر بــر پیکره این بحث اســت و بعد از آن 
مشــخص  نیست می توان کاری کرد یا خیر.دومین 
اقدام این است که آرمانشهر در بحث بازنشستگی، 
یعنی استقرار نظام بازنشستگی چند لایه اجرا شود. 
براساس این نظام )نظام چند لایه رفاهی( باید در سه 
لایه خدمات  ارائه داد؛ لایه حمایتی که برای پوشش 
محرومین و مســتضعیفین است و تأمین مالی آن از 
طریق مالیات باشد. در لایه دوم عموم جامعه را تحت 
پوشش قرار دهیم و در لایه  سوم نیز صندوق های 
بازنشستگی خصوصی وارد شوند. در وضعیت فعلی 
وضعیت به شکل باخت-باخت است؛ زیرا صندوق ها 

ورشسکته و بازنشسته ها ناراضی هستند. 

 سیده زهرا محمودی
روزنامه نگار

گزارش روز

آنچه مصائب بیماران خاص را  روز به روز 
بیشتر می کند

از کمبود بودجه تا  تحریم

 روایت درمان بیماری های خاص در ســال های اخیر کمی 
پیچیده شده اســت؛ از کمبود بودجه گرفته تا تحریم سبب 
شــده داروها و درمان های مورد نیاز آن ها به ســختی تهیه  
شود. بیمارانی که اگرچه تعدادشــان کم است اما رنجشان 
بسیار زیاد است. شــاید بعد از کمبود انسولین برای بیماران 
مبتــلا به دیابت و گم شــدن پانســمان های زخم بیماران  
پروانه ای، حالا نوبت به بیماران SMA باشــد که رنجشان 
را از دردی که دارند فریاد بزنند.بیماری SMA یا همان فلج 
عضلانی - نخاعی نوعی بیماری ژنتیکی اســت که که آن 
را با نام های بیماری آتروفــی عضلانی نخاعی و وردینگ 
هافمن هم می شناســند.  بیماری بــه مرور زمان به تحلیل 
کامل عضلات و فلج بیمار منجر می شــود. علائم بیماری 
SMA بر حســب نوع آن و مرحله درگیری با بیماری بسیار 
متفاوت اســت اما  بیماری SMA را بــا می توان با علائم 
ضعف عضلانی، سستی و شُل بودن، عدم توانایی در رسیدن 
به معیارهای طبیعی رشــد و تکامل، اشــکال در نشستن، 
ایستادن،  راه رفتن، در کودکان خردسال، وضعیت قورباغه ای 
هنگام نشستن )ران ها به طرفین باز، و زانوها خم(، از دست 
رفتنِ قدرت ماهیچه های تنفســی، سرفه شُل، گریه ضعیف  
)نوزادان(، تجمع ترشــحات در گلو و ریه، تنفس سخت و با 
زحمت فراوان، لرزش خفیف و موزون در زبان و اشــکال در 
مکیدن و قورت دادن شناخت. اما حالا در دنیا داروهایی وجود 
دارد کــه می تواند به روند درمان ایــن بیماری کمک کند؛ 
داروهایی که به نظر می رســد افراد مبتلا به این بیماری در 

ایران با عناوینی مانند » 
هزینه اثربخشی« یا »کمبود بودجه« سهمی از آن ندارند.

�� SMA تجمع بیماران مبتلا به
در چند روز گذشــته آن ها برای چندمیــن بار مقابل وزارت 
بهداشــت و مجلس تجمع کردند تــا یک بار دیگر تقاضای 
واردات این داروها را مطرح کنند. آن ها معتقدند سه داروی  
»زولژنسما«، »اســپینرازا« و »اوریســدی« می تواند روند 
درمان آن ها را ســرعت ببخشد تا شــاید مانع تحلیل رفتن 
عضلات شان شود. »حســین« که خودش به  این بیماری 
مبتلا اســت به خبرنــگار اجتماعی خبرآنلایــن می گوید: 
»مهم ترین خواســتهٔ ما این است که این سه دارو که برای 
درمان بیماری ســاخته شده وارد فهرســت دارویی  کشور 
شــود و افراد مبتلا بتوانند با این داروها درمان خودشان را 
شــروع کنند. تهیه این داروها به عهده سازمان غذا و دارو 
است، دارویی که وارد فهرست دارویی  FDA )سازمان غذا 
و داروی ایالات متحده آمریکا( یــا آژانس دارویی اتحادیه 
اروپا می شــود باید در فهرســت دارویی ایــران هم آورده 
شود.«درهمین باره دکتر رامک حیدری، مدیرعامل انجمن 
حمایــت از مبتلایان به دیســتروفی )تحلیل عضلانی( به 
خبرآنلاین می گوید: »حداقل دو دارو از این سه دارو در بیش 
از  ۸0 کشــور دارد استفاده می شــود. اثربخشی این داروها 
اثبات شده و به تأیید ســازمان غذا و داروی آمریکا رسیده 
است، درباره این داروها مقالات علمی وجود دارد و از  لحاظ 

علمی مورد تأیید هستند.«
او ادامــه می دهد: »البته اثربخشــی آن روی افراد مختلف 
متفاوت اســت، اگر روی یک کودک دو ســه ماهه که تازه 
متوجه شــدند مبتلا به این بیماری است این داروها استفاده 
شود  مطمئناً اثربخشی آن بیشتر خواهد بود تا یک بچه ای 
که به ســن هفت هشت سالگی رسیده است. بنابراین زمان 
اســتفاده در این داروها مهم است و هرچه سریعتر در اوایل 

بیماری  استفاده شود تاثیرگذاری آن بیشتر می شود.«
چرا داروهای مورد نیاز وارد نمی شود؟ ��

با ایــن وجود و علیرغم این که گفته می شــود برای درمان 
این بیماری داروهای اثربخشــی وجــود دارد اما حالا این 
داروها وارد کشور نمی شوند. »حسین« در ادامه  گفت وگوی 
خودش با خبرآنلاین درخصــوص دلایل عدم واردات دارو 
بیان می کند: »به ما گفته می شود برای تهیه دارو پول نداریم 
چراکه داروهای خیلی گران قیمتی هستند.  البته این حرف 
را تحت عنوان این که خریدن این داروها هزینه اثربخشــی 
ندارد مطرح می کنند. یعنی وقتــی می خواهند خانواده ها را 
اصطلاحــاً دور بزنند می گویند این دارو  هزینه اثربخشــی 
ندارد، این طور می گویند که پولی که قرار است برای خریدن 
و واردات این داروها هزینه شود زیاد است و افراد مبتلا هم 
با استفاده از این داروها نتیجه خوبی  از روند درمان نخواهند 
گرفت.«مدیرعامل انجمن حمایت از مبتلایان به دیستروفی 
هم با پاســخی مشــابه درخصوص دلایل عــدم واردات 
داروهای مورد نیاز عنوان می کند: »وزارت بهداشــت ایران 
ایــن  داروها را تأیید نمی کند برای این که هزینه دارد. آن ها 
ماجرای هزینه بر اثربخشــی را عنوان می کنند، درحالی که 
هزینه بر اثربخشــی وقتی مطرح می شود که ما مقایسه ای 
میان  یک داروی خارجی و ایرانی داشته باشیم، مثلًا بگوییم 
داروی ایرانی 30 درصد وضعیت بیمار را بهبود می بخشــد و 
داروی خارجی 60 درصد، تازه اینجا باید قیمت این داروها  و 
میزان اثربخشی آن ها را مقایسه و محاسبه کرد تا مشخص 
شود واردات داروی خارجی توجیه دارد یا ندارد، اما وقتی که 
یکجایی صحبت از جان انسان است کسی برای جان انسان 
نمی تواند رقم تعیین کند. بنابراین هزینه بر اثربخشی برای 
داروهایی که مشــابه داخلی ندارد اصلًا نباید محاسبه شود، 
وقتی جان انسان ها در خطر است بیان هزینه بر  اثربخشی 

خنده دار است.«

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

نگاه روز

 کوه کرکس و »شاهکار« 
منابع طبیعی اصفهان

مدیــر کل منابع طبیعی اصفهــان در تاریخ چهاردهم 
شهریور نامه ای با موضوع »طرح معدن سرتخت اوره« 
خطاب به اداره ی منابع طبیعی شهرستان نطنز فرستاده 
و در آن )مطابق متن نامه( مقرر شده و »ارایه ی طریق« 
کرده اند که »حداقل یک نفر مرتع دار با ۵3 واحد دامی 
از ســطح همان مراتع« حذف گردد.پیدا است که منابع 
طبیعی اصفهان برخلاف وظایف ذاتی خود، وارد فضای 
نشان دادن راهکار برای بهره برداری اقتصادی کوته بینانه 
)ســنگ برَی از کوه با عنوان فریبنــده ی معدن کاری( 
به جای حفاظت از پوشــش گیاهی شده است.این، فقط 
یک مورد کوچک از ضعف سازمانی است که باید حافظ 
آب و خاک کشــور باشــد، اما نمونه وار نشان می دهد 
که مســوولان حفاظت از جنگل و مرتع ما چگونه فکر 
می کنند. در تارنمای ســازمان جنگل هــا و مراتع که 
اداره های منابع طبیعی زیرمجموعه های آن هســتند، 
هدف این سازمان چنین تشریح شده: »حفظ و حمایت، 
احیا، توســعه و بهره برداری اصولی از جنگل ها، مراتع، 
اراضی جنگلی، بیشه های طبیعی، اراضی مستحدثه ی 
ســاحلی، حفاظــت و حمایت از آب و خاک کشــور از 
طریــق مدیریت علمی بر حوزه هــای آبخیز و رعایت 
اصول توســعه ی پایدار«. در وظایف دهگانه ای هم که 
در همان جا برای ســازمان تعریف شده، هیچ اشاره ای 
به »ارایه ی طریق« به معدن کاران و تشویق ایشان به 
خرید حقوق مرتع دار نشده اســت. به نظر می رسد که 
مدیران ارشد سازمان، به جای پیگیری اصول توسعه ی 
پایــدار )که ما امیدوار بودیم به »زیســت پایدار« ارتقا 
یابد( همگام با اقتصادپرســتان شتابزده که خواهان نقد 
کردن هرچه سریع تر آب و خاک کشور به دلار هستند، 
در جهت سرزمین فروشــی گام برمی دارند! اگر کسی 
به همین محدوده ی روســتای اوره کــه در نامه به آن 
اشاره شده ســری بزند، از دیدن حال و روز دامنه های 
کوهســتانی اطراف وحشت زده می شود و درمی ماند که 
بر این روســتای ییلاقی و خوش آب وهــوا چه رفته؛ 
آیا این جــا را بمباران کرده اند؟!شــاید نتوان از مدیران 
وزارت صنعت و معدن انتظار داشت که دریابند تخریب 
پوشش گیاهی کوهستان در عملیات برداشت سنگ و 
راه ســازی های مربوط به آن و آمدورفت کامیون های 
فوق سنگین و تخریب آبخیزها و آبراهه ها... چه بر سر 
میراث طبیعی کشــور می آورد، اما باید ســر در گریبان 
کرد و گریســت که سازمان مســوول حفاظت مراتع و 
آبخیزها هم به چنیــن کوته بینی غم انگیزی فرو افتاده 
اســت. مدیران وزارتخانه ها با توجیه ارزآوری و  برای 
مشتی دلار )پول کشوری که گویا با ما دشمن است!( و 
گذران کوتاه مدت اقتصادِ به نقاهت افتاده، خاک کشور 
را می فروشــند و دیگر حتی حفظ ظاهر هم نمی کنند. 
البته محمدعلی کاظمی مدیرکل منابع طبیعی اصفهان 
در توجیه این نامه گفته است که چون معدن دار نخاله ها 
و باطله هــای خود را »دوباره در مســاحت جدیدی که 
مربــوط به یک مرتع دار بوده« تخلیــه کرده و  به این 
مرتع دار خســارت وارد کرده، این پیشــنهاد را مطرح 
کرده اند. او همچنین گفته که »اگر معادن تخریب جدید 
انجام دهند و به مراتع آســیب بزنند، موظف هستند به 
همان اندازه رضایت مرتع دار را جلب کنند« )خبرگزاری 
مهر، ۱400/۷/۸(. به بیان ساده، یک کوه برَ )معدن کار( 
می تواند پول بدهد و کار خود را پیش ببرد، حتی اگر چند 
بار تخلف کرده باشــد! در شرایطی که کار دامپروری و 
کشاورزی با معضل های بی شمار روبرو است، و حفاظت 
از خاک و آب نیــاز به برنامه ریــزی درازمدت دارد، و 
کوهستان بی پناه و بی حمایت است، و پولِ بی دردسر و 
نقد خواهان بسیار دارد... این چه راهکاری است که مدیر 

منابع طبیعی ارایه داده است؟!
معدن های کوهســتان کرکس باید تعطیل شوند و نه 
آن که برایشان راهکار ادامه ی فعالیت تعیین گردد. این 
به اصطلاح معدن ها که در واقع به باددهندگان آبخیزها 
و پوشــش های گیاهی ارزشمند کشور هستند، سیمای 
منطقه را به شدت تخریب کرده و اگر ادامه ی کار دهند، 
هم ســبب نابودی کشاورزی و دام داری می شوند و هم 
مهاجرت مردم بومی به حاشیه ی شهرها را دامن خواهند 
زد و درنهایت هم یک ســرزمین سوخته پشت سر خود 

باقی خواهند گذاشت.
*مدیر گروه دیده بان کوهستان  

عباس محمدی *
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خبرخوان

مافیا اقتصادی پشت پرده زباله گردی

رویکرد مدیریتی در کشور باعث شده است که افرادی 
در جنوب شــهر تهران به دلیل ناتوانــی در تأمین 
معــاش، به مشــاغل کاذب روی بیاورند که یکی از 
آنها زباله گردی است و تبدیل به یک مافیا اقتصادی 
شده است. فلذا همه نهاد انتخابی و انتصابی باید به 
این مهم برسند تا در کنار هم مشکلات را حل کنند. 
زباله گردی یکی از معضلاتی که سالهاست تهران و 
بسیاری از شهرهای کشور با آن درگیر است. افزایش 
زباله گردی رابطه مســتقیمی بــا افزایش خط فقر، 
مهاجرت از کشورهای همسایه به دلیل جنگ دارد. 
بدون شک موضوع زباله گردی تنها وظیفه مدیریت 
شهری نیســت و باید در ســاختارهای کلان نظام 
جمهوری اسلامی نیز به آن پرداخته شود. همچنین 
در کلانشــهری مثل تهران روزانه چند میلیون تن 
پسماند تولید می شــود که همین مسئله باعث شده 
است تا عده ای برای استثمار افراد اقداماتی را انجام 
دهند و افرادی را که مســکن و درآمد مناسب ندارند 
را با ســرپناه کوچک و حقوقی ناچیز جذب این بازار 
کنند. وجــود مافیا زباله گردی گرچه بارها توســط 
فعالین اجتماعی و مســئولین تکذیب شده است اما 
در مصاحبه با یکی از زباله گردهای افغانســتانی که 
3 ماه بیشتر نیست که از هرات به تهران آمده است 
این موضوع مشخص شد، فرد افغانستانی دیگری با 
اجاره یک خانه در اشرف آباد در قسمت حاشیه جنوب 
تهران ۹ نفری را به استثمار گرفته و با انتقال آنها به 
شمال شهر تهران برای جمع آوری ضایعات آنها پول 
زیادی به جیب می زنند. این در حالی است که در حین 
گفت وگو سه موتور سوار مانع ادامه مصاحبه شدند و 
به گفته خودشــان از ماموران شهرداری بودند اما از 
ارائه کارت شناسایی امتناع کردند. در این بین ترسی 
نیز درون آنها شــکل گرفته بــود که گویی خود آن 
سه نفر مسئول این زباله گردها بودند و فرضیه مافیا 
زباله گردی را برای ما بیشتر تقویت کرد. محمد جواد 
حق شناس عضو پیشین شورای شهر تهران، درباره 
زباله گردی و مافیای زباله گردی گفت: ســال های 
زیادی است که ما در شهر با مسئله زباله گردی روبرو 
هستیم. سازمان ها و وزارت خانه هایی که مسئولیت 
مســتقیم دارند باید به مأموریت های خود بپردازند و 
برای کاهش فقر و مدیریت خانواده هایی که زیر خط 
فقر زندگی می کنند دســت به دست هم بدهند تا با 
کاهش فقر، افزایش اشــتغال و بهبود معیشت مردم، 
بخشی از این مشکل را حل کنند. او ادامه داد: وزارت 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی که در ذیل خود ســازمان 
بهزیستی و تأمین اجتماعی را دارد با بیشتر به مسئله 
فقر توجه کنند. از طرفی شکل گیری سازمان عریض 
و طویلی مانند بنیاد مســتضعفان و کمیته امداد نیز 
برای رســیدگی به افراد آسیب دیده تشکیل شدند و 
بایــد از ظرفیت های آنها نیز اســتفاده کرد. او خاطر 
نشان کرد: افزایش شــدید خط فقر در جامعه یکی 
از مشــکلاتی اســت که در دهه اخیر به دلیل فشار 
تحریم، تورم کمر شکن، فســاد اداری و ناکارآمدی 
رسته های دولتی، بیشــتر خود را نشان داده است ما 
شــاهد بوده ایم که بر اساس آمارهای اعلام شده در 
شهر تهران اگر سقف درآمدی خانواده ها کم تر از ۱0 
میلیون تومان باشد به نوعی مشمول خط فقر هستند.

خبرخوان

عفونت از مدفوع گربه، 
مرگ نوزاد را رقم زد

نوزاد زن برزیلی در اثر عفونت ناشی از مدفوع گربه 
جانش را از دست داد.

یــک زن بــاردار برزیلی بر اثر عفونت ناشــی از 
مدفوع گربه، نوزاد ۹ ماهــه داخل رحم خود را از 
دست داد. این زن ۱۹ ساله اهل سائوپائولو در ماه 
پنجــم بارداری بود که به بیمــاری انگلی عفونی 
توکسوپلاسموز مبتلا شد. در حالی که میلنِا گلوریا 
کاردوســو اهل سائو ویسِنتا در ابتدا بدون علامت 
بود، اما چند روز قبل از آنکه نوزادش را از دســت 
بدهد شکم وی بسیار متورم و دچار درد زیادی شد.

آزمایشــات پزشکی انجام شده نشان داد که علت 
مرگ نوزاد، انگل توکسوپلاســموزبوده است که 
معمولًا در مدفوع گربه، در آب یا گوشــت نپخته 
یافت می شــود. بنا به گزارش رسانه های محلی 
کاردوســو زمانی که در ماه پنجــم بارداری بود از 
طریق مدفوع گربه به این انگل مبتلا شــده بود. 
برخی از مبتلایان به توکسوپلاسموز دچار علائمی 
شــبه آنفولانزا مانند تب شدید، بدن درد، درد گلو، 
خســتگی و تورم غدد را برای حدود شــش هفته 
می شــوند. با این حال افرادی که سیستم ایمنی 
ضعیفــی دارند یا نوزادانی که از مادران دارای این 
عفونت انگلی به دنیا آمده اند مشــکل تنفســی و 

سرگیجه را تجربه می کنند.
کندی ضربان قلب نوزاد قبل از تولد ��

کاردوســو در ابتدا کاملًا بی علامــت بود اما در 
تاریخ ۱۸ ســپتامبر که به بیمارســتان منتقل شد 
بدنش به شدت متورم شده و درد زیادی را تحمل 
می کرد. کاردوســو در ابتدا پــس از درمان موقت 
به خانه منتقل شــد، اما روز ۱۹ سپتامبر بار دیگر 
در بیمارســتان بستری شد. پزشکان پس از انجام 
آزمایشــات اولیه متوجه کندی ضربان قلب نوزاد 
شدند. در حالی که پرسنل وقت بیمارستان آماده به 
دنیا آمدن نوزاد از طریق عمل سزارین بودند چند 

ساعت بعد نوزاد مرده به دنیا آمد.

پوســیدگی دندان ناشی از آب بی کیفیت، 
از معضلاتی اســت که حاشــیه نشین ها 
از آن رنج می برند. حاشــیه نشــین هایی 
که اکثراً بیمه ندارند. بیمه داشــته باشند، 
بیمــه تکمیلی ندارنــد و درد دندان را در 
کنار دردهای دیگر ناشــی از ناتوانی مالی 
با خود می کشند. حاشیه نشینان در اطرف 
کلانشــهرها از امکانات مناسبی برخوردار 
نیستند. اکثر حاشینه نشینان از آب، برق و 
گاز بی کیفیت بهره می برند، اگرچه تعداد 
زیادی از حاشیه نشینان از همین امکانات 
حداقلــی نیز بــی بهره هســتند. یکی از 
آسیب هایی که به حاشیه نشینان متحمل 
می شود، آب آشــامیدنی ناسالم است که 
سلامت دهان و دندان آن ها از بین می برد.

آب بی کیفیت و ناســالم که دارای املاح 
اضافی است، عوارض آن دندان ها را نابود 
می کند. بی کیفیتی آب موجب از بین رفتن 
سلامت دندان می شود. حاشیه نشین های 
کشور، چه آنهایی که در حاشیه شهرهای 
بزرگ همچون تهــران زندگی می کنند و 
یا حاشیه نشــین های نزدیک مرزنشین 
کشــور همه از جمعیتی هستند که بخاطر 
در دســترس نبودن آب با کیفیت و بدون 
امــلاح، دندان هایی بیمــار دارند که پول 

درمان آن را هم ندارند.
مستعد  �� و  قهوه ای  را  دندان  ناسالم  آب 

پوسیدگی می کند
دکتر اکبر فاضل، رئیس اســبق دانشکده 
دندانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران 
در رابطــه با تأثیر کیفیت آب بر ســلامت 
دهان و دندان اظهار داشت: میزان فلوراید 
موجود در آب می تواند روی سلامت دندان 
و مینای دندان اثر بگــذارد. میزان فلوراید 
موجود در آب نباید کمتر یا بیشــتر از حد 
مجاز باشــد، این موضوع به دلیل آن است 
که فلورایــد واکنش هایی مانند فلوروزیس 
روی دنــدان انجام می دهد که باعث تغییر 
در مینای دندان می شود. در پی این اتفاق، 

لکه های قهوه ای رنگی که در سطح مینای 
دندان دیده می شود، به دلیل میزان نامتوازن 
فلوراید موجود در آب ایجاد شده است. این 
دندانپزشــک ادامه داد: باید توجه داشــت 
وقتی مینای دندان قهوه ای و ضعیف شود، 
مستعد پوســیدگی خواهد شد. بنابراین حد 
فلوراید و املاح موجود در آب آشامیدنی باید 
در حدی مناسب قرار داشته باشد تا موجب 
ضعیف شــدن مینای دنــدان، فلوروزیس 
دندان ها و تغییر رنگ دندان نشــود. ضمناً 
املاح معدنی که همراه آب است می تواند 
به عنوان عامل دیگر البته به صورت کمتر 
بر روی دندان ها اثر بگذارد، خصوصاً اگر در 
آب، آهک موجود باشد، می تواند به صورت 
جِــرم وارد اعضای بدن شــود و نهایتاً به 
صورت جرم های بزاقی به دندان ها بچسبد 
و فارغ از رســوبات کلیوی و بیماری های 

داخلی باعث تخریب دندان ها شود.
ساخت و ساز غیرقانونی عامل نرساندن آب  ��

سالم برای حاشیه نشینان
دکتر مهرداد ویس کرمــی، نماینده خرم 
آباد در مجلس و دکترای پزشکی در رابطه 
با رســیدگی به وضع بهداشت و سلامت 
حاشیه نشینان کلانشــهری مانند تهران 
و تأثیر آب آشامیدنی بر وضعیت سلامت 
ســاکنان این منطقه اظهار داشت: حاشیه 
نشــینی باید از نظر امنیتــی، اجتماعی و 

بهداشــتی مورد توجه قرار گیرد. یکی از 
دلایل کم توجهی به حاشیه نشینان، عدم 
مطالبه گری مردم ساکن آن منطقه است 
که به دلیل غیرقانونــی بودن مکانی که 
سکونت دارند دست به مطالبه و اعتراض 
نمی زنند. ضمناً بسیاری از حاشیه نشینان 
نیز نســبت به مسائل و مشکلات و نحوه 
رفع آن ها بی اطلاع هستند. ویسی کرمی 
ادامه داد: به دلیل ساخت و ساز غیرقانونی 
حاشیه نشینان، سازمان های خدمت رسان 
طبــق قانون نمی توانند بــه آن ها خدمت 
رســانی کنند. گاهی لوله های گاز از کنار 
محل سکونت حاشیه نشینان عبور می کند، 
اما به دلیل منع قانونی، سازمان ها امکان 
اختصاص آب، بــرق و یا گاز با کیفیت و 
مطلوب برای حاشیه نشینان را ندارند، حال 
آن که عدم اختصاص این امکانات به نوبه 
خود باعث بروز ســایر معضلات اجتماعی 

خواهد شد.
میلیون مسکن، مشکل  �� به جای ساخت یک 

خانه حاشیه نشینان رفع شود
عضو کمیسیون آموزش مجلس در مورد 
اهمیت رسیدگی به محل سکونت حاشیه 
نشینان عنوان کرد: اکنون می توان به جای 
ساخت یک میلیون مســکن برای مردم، 
خانه کسانی که در حاشیه شهرها مشکل 
دارد و از نظــر ســند و غیرقانونی بودن 

ایراداتی به آن ها وارد اســت برطرف کرد. 
سال گذشــته بود که وزارت راه، مسکن 
و شهرســازی راهکاری برای حل مشکل 
مسکن حاشیه نشینان ارائه کرده بود که با 
رأی دیوان این طرح ابطال شد. با این حال 
نمایندگان مجلس به دنبال راه حلی هستند 
تا مردمی که به هردلیلی در حاشیه شهرها 
اقدام به خانه سازی کرده و هزینه هایی در 
آنجا خرج شده است، از یکسری تسهیلات 
بهره مند شوند تا سرمایه خود را از دست 
ندهند. مهرداد ویس کرمی با بیان این که 
امکانات بهداشتی حاشیه نشینان در سطح 
بسیار پایینی است، افزود: درحالی امکانات 
بهداشتی مناطق حاشیه شهر ضعیف است 
و ساکنان آن از یکسری آسیب های مربوط 
به حوزه سلامت و بهداشت و درمان رنج 
می برنــد که افراد ســاکن در این مناطق 
افرادی زحمش کش و پرتلاش هســتند. 
در واقع حاشیه نشینان، همان پابرهنگان 
انقلاب اند که امام )ره( آن ها را ولی نعمتان 
نظام یاد می کرد. توجه به حاشــیه شهرها 
نیازمند برنامه ای ویژه از طرف دولت است 
و با شعار مشــکلی حل نمی شود. نماینده 
خرم آبــاد در پایان درمورد اهمیت اجرایی 
شدن نظام ارجاع سلامت افزود: اگر شعار 
نظام ارجاع سلامت اجرایی شود، مشکلات 
مربوط به سلامت مردم در حاشیه شهرها 
نیز چه برای ســلامت دهــان و دندان و 
چه در ســایر حوزه ها می تواند مؤثر باشد. 
در سیســتم ارجاع هرکــس نمی تواند به 
متخصص و فوق تخصص مراجعه کند و 
باید یکسری سلســله مراتب را طی کند. 
بنابرایــن اجرای نظام ارجاع ســلامت در 
مناطق محروم و حاشــیه شهر به سهولت 
امکان پذیــر خواهد بود. اگــر یک وزیر 
شجاع بتواند با وضع موجود گلاویز شود و 
نظام ارجاع سلامت را اجرا کند، مشکلات 
بهداشت، درمان و سلامت حاشیه نشینان 
نیز رفع خواهد شد. باید توجه داشت اجرای 
ایــن طرح بر عهده یک یا دو وزارت خانه 
نیست، بلکه همه نهادها موظف به برنامه 

ریزی برای حل اجرای آن هستند.

آب بی کیفیت و دندان های سیاه، سهم حاشیه نشین ها

بحران فقر سلامت دندان در جمعیت حاشیه نشین کشور

آگهی تغییرات شرکت چشم انداز توسعه فناوری اطلاعات 
رجاء شرکت با مسئولیت محدود به شماره ثبت 472069 و 
شناسه ملی 14004904118 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ 1400/03/01تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد : آقای محمد شفیعی نیا به شماره ملی 0080289797 
با پرداخت24.750.000.000 ریال به صندوق شرکت سهم 
الشرکه خود را به میزان 34.650.000.000 ریال افزایش 
داد. آقای علیرضا امیدوار به شــماره ملی 0061800627 
با پرداخت 250.000.000 ریال به صندوق شــرکت سهم 
الشــرکه خود را به میــزان 350.000.000 ریال افزایش 
داد. در نتیجه ســرمایه شرکت از مبلغ 10.000.000.000 
به 350.000.000.000 .ریــال افزایش و ماده مربوطه در 
اساســنامه بنحو مذکور اصلاح می گرددلیست شرکا بعد از 

افزایش سرمایه به شرح فوق می باشد. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری تهران )1202551( 

 تاســیس شرکت با مســئولیت محدود سازندگان عمارت 
مانــدگار آرش درتاریــخ1400/07/10 به شــماره ثبت 
584263 به شناســه ملی 14010337910 ثبت و امضا 
ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شــرح زیر جهت 
اطلاع عمــوم آگهی میگردد. موضوع فعالیت : تهیه ، اجرا و 

نظارت فنی کلیه طرح های عمرانی شــامل ساختمان های 
مســکونی ، اداری و عمرانی شامل ابنیه و راه و اجرای کلیه 
عملیات پروژه های نقشــه برداری و محاســبه کلیه پروژه 
های عمرانی شــامل ابنیه و راه ، ارائه کلیه خدمات مشاوره 
ای طراحی و نظارت ،اجرا ژئوتکنیک و آزمایشــگاه بتن و 
مقاومت مصالح ، اجرا کلیه عملیا ت خاکبرداری و خاکریزی 
، مدیریــت بر امور عمران ابنیه و راه از قبیل انبوه ســازی 
ساختمان های شهری و روستایی و صنعتی، شهرسازی آب 
و فاضلاب و تاسیســات شهری راه سازی و محوطه سازی 
و سوله ســازی ،اجرای عملیات مربوط به پروژه های سد 
سازی ، سازه های آبی و آبرســانی و غیره و اجرای پروژه 
های تاسیســاتی شــامل آب و برق و گاز ، مشاوره در امور 
پیمانکاری راه و ابنیه ، تاســیس و تولید فرآورده های فلزی 
و بتنی ســبک و سنگین راه و ســاختمان ، عقد قرارداد با 
اشــخاص حقیقی و حقوقی ، اخذ وام و تسهیلات از بانک 
ها و موسســات اعتباری دولتی و خصوصی، خرید و فروش 
و واردات و صادرات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی ، شــرکت 
در مناقصات و مزایــدات دولتی و خصوصی ، اخذ و اعطای 
نمایندگی به داخل و خارج از کشور ، مطالعه خواص فیزیکی 
،مکانیکی و شــیمیایی خاک و مصالح مانند بتن ،ســیمان 
، قیر و اســفالت ، تهیــه و تدوین اســتانداردها به منظور 
انتخاب و تعیین روشــهای مناسب برای انجام آزمایشهای 

مربوط ، انجام ازمایشــهای فنی و کالیبراسیون تجهیزات 
ازمایشــگاهی و کنتــرل عملیات اجرایــی و تطبیق انها با 
مشخصات فنی ابلاغی ، انجام ازمایشات قیر مکانیک خاک 
و سنگ، بتن ومصالح ساختمانی، ارائه ،خرید و فروش کلیه 
خدمات مربوط به موضوع شرکت ، اقدام به هرگونه عملیات 
بازرگانی در چارچوب وظایف و اختیارات شرکت درصورت 
لزوم پــس از اخذ مجوزهــای لازم از مراجع ذیربط مدت 
فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی: استان 
تهران، شهرســتان تهران، بخش مرکزی، شــهر تهران، 
محله فردوس ، خیابان گلستان شمالی ]شهید مجید مالکی[، 
خیابان شــهید علیرضا خان بابایــی ، پلاک 22 ، طبقه اول 
کدپستی 1481884681 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت 
اســت از مبلغ 30.000.000.000 ریال نقدی میزان سهم 
الشرکه هر یک از شــرکا آقای آرش اسلامی مهدی آبادی 
به شــماره ملی 0022492429 دارنده 16500000000 
ریال سهم الشرکه خانم فائزه دهباشی قربانعلی به شماره 
ملی 0069344299 دارنده 13500000000 ریال سهم 
الشــرکه اعضا هیئــت مدیره آقای آرش اســلامی مهدی 
آبادی به شماره ملی 0022492429 به سمت عضو اصلی 
هیئت مدیــره به مدت نامحدود و به ســمت مدیرعامل به 
مدت نامحدود خانم فائزه دهباشی قربانعلی به شماره ملی 
0069344299 به ســمت رئیس هیئــت مدیره به مدت 

نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اســناد و اوراق بهادار و 
تعهدآور شــرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها و 
عقود اسلامی و نامه های عادی و اداری با امضای مدیرعامل 
یا رئیس هیئت مدیره هر یک بتنهائی همراه با مهر شرکت 
معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه ثبت 
موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت 

نمی باشد. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری تهران )1202552( 

 آگهــی تغییرات شــرکت انتقــال داده ماهان شــرکت 
ســهامی خاص به شــماره ثبت 333729 و شناسه ملی 
مدیره  هیئت  اســتناد صورتجلســه  به   10103756875
مورخ 1399/12/20 و تجویز مجمــع عمومی فوق العاده 
: سرمایه  اتخاذ شــد  مورخ1399/12/20 تصمیمات ذیل 
شرکت از مبلغ 000 000 067 11 ریال به مبلغ 000 000 
310 41 ریال منقســم به 510 سهم 000 000 81 ریالی 
با نام از طریق مطالبات حال شــده افزایــش یافته و ماده 
مربوطه در اساسنامه به شرح فوق اصلاح وذیل ثبت از لحاظ 
افزایش سرمایه در تاریخ فوق تکمیل امضاء گردیده است. 

ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 
موسسات غیرتجاری تهران )1202553(

مهدی برازنده 
روزنامه نگار

علی چاهه
روزنامه نگار

رییس اداره تصادفات پلیــس راهور تهران گفت: 
پلیس راهور در هر نقطه از تهران که دوربین های 
نظارتی را داشته باشد این کنترل ها را اعمال می کند. 
البتــه من آمــار دقیقی از تعداد ایــن دوربین های 
نظارتــی ندارم. اما در بســیاری از نقاط تهران این 
دوربین های نظارتی نصب شــده و ما با جدیت در 
حال نظارت بر وضع رانندگی ها و تخلفات هستیم. 
احســان مؤمنی رییس اداره تصادفات پلیس راهور 
تهــران در خصوص مطلوبیت ها و دســتاوردهای 
قرارگاه کنترل سرعت برای مدیریت وضع ترافیکی 
پایتخت گفت: پلیــس راهور در قــرارگاه کنترل 
سرعت تدبیری به خرج داده تا از خودروهایی که با 
سرعت غیرمجاز در معابر و بزرگراه ها تردد می کنند 
فیلم و عکس تهیه بشــود و ســپس رانندگان این 

خودروها به مرکز کنترل ترافیک احضار می شوند. 
با مراجعه این رانندگان خطرآفرین به مرکز پلیس 
راهور آموزش های لازم به این افراد ارائه می شود و 
ما تلاش می کنیم تا این افراد را متوجه مخاطرات 
و زیان های سرعت غیر مجاز بکنیم. وی ادامه داد: 
تلاش ما این است تا این رانندگان پرخطر را ملزم 
کنیم تا دیگر سرعت غیرمجاز را در رانندگی تکرار 
نکنند. ما همچنین از این رانندگان پرخطری که به 
مرکز پلیس راهور مراجعه می کنند برای عدم تکرار 
دوبــاره این رفتار پرخطر تعهد هم می گیریم. نکته 
مهم اینجاست که خوشبختانه تا به حال این تدبیر 
ما با موفقیت همراه بوده و هیچ یک از این رانندگان 
متخلفی که به مرکز پلیس راهور احضار شــده اند 
دوباره مرتکب تخلف نشده اند. ما در تلاش هستیم 

تا به شــهروندان نشان بدهیم پلیس در هر لحظه 
درحال رصد کردن آنهاست؛ بنابراین باید با دقت و 
احتیاط کافی رانندگی کنند و از داشتن سرعت زیاد 
هنگام تردد در معابر و بزرگراه ها بپرهیزند. مؤمنی 
در پاسخ به اینکه آیا وجود دوربین ها توانسته تاثیری 
بر افزایش احتیاط رانندگان بگذارد اظهار داشــت: 
همانطور که اشــاره کردم ما از طریق دوربین هایی 
که در اختیار داریم رانندگان متخلف را شناســایی 
می کنیم و بعد آن ها را احضار می کنیم تا هم برای 
عــدم ارتکاب دوباره به ایــن تخلف تعهد بدهند و 
هم آموزش های لازم را دریافت کنند. این اقدام ما 
باعث شــده تا وضع احتیاط رانندگان شرایط بسیار 
مطلوب تری پیدا بکند و امروز شاهد این هستیم که 

رانندگان بیشتری مقررات را رعایت می کنند. 

 رانندگان بدانند 
پلیس در 

هر لحظه آن ها 
را رصد می کند
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سلامت

خبرخوان

چرا هرگز نباید هدفون خود را با 
دیگران شریک شد؟

تقریبــاً هر نقطــه ای از بــدن از جمله داخل 
گوش ها می تواند جوش بزند. گوش های شما 
به دلایل مختلفی ممکن اســت جوش بزنند، 
مثل استفاده مشترک از هدفون یا پاک نکردن 

جرم های گوش.
خبر خوب آنکه جوش گوش را بیشــتر اوقات 
می توان در خانه با استفاده از محصولات ضد 
باکتری درمان کرد. اما در مورد بعضی جوش ها 

ممکن است نیاز به مراجعه به پزشک باشد.
علت جوش زدن گوش چیست؟ ��

مانند همه انواع جــوش، گوش ها هم ممکن 
است به خاطر مسدود شدن فولیکول های مو 
یا هجوم باکتری ها جوش بزنند. برخی ازعلل 

رایج جوش زدن گوش ها عبارتند از:
استفاده از هدفون: هدفون داخل گوش می رود 
و به پوست مجرای گوش فشار می آورد. این 
امر می تواند باعث مسدود شدن فولیکول های 
موی درون گوش و محبوس شدن آلودگی ها 
و باکتری ها شود. به دلیل گرم و مرطوب بودن 
محیط گــوش، باکتری های جوش زا در آنجا 

رشد می کنند.
استفاده مشترک از هدفون: با استفاده اشتراکی 
از هدفون هم ممکن اســت در معرض انواع 
بیشتر و جدیدی از باکتری ها قرار گیرید، امری 
که می تواند باعث افزایش جوش ها شود. اگر 
مجبور بودید از هدفون مشترک استفاده کنید، 
ابتــدا آن را با یک پد الکلی یا دســتمال ضد 

باکتری تمیز کنید.
جرم زیاد گوش: جرم گوش هم می تواند باعث 
مسدود شدن منافذ پوست داخل گوش شود. 
جرم انباشته شــده در گوش را باید پاک کرد، 
در غیراینصورت می تواند منجر به جوش زدن 

گوش ها شود.
جوش گوش را چطور درمان کنیم ��

اســتفاده از پمادهــای ضــد باکتــری: 
همچون  نســخه ای  بــدون  محصولات 
بنزوئیل پروکســاید می تواننــد به از بین 
رفتن باکتری های روی پوســت و کاهش 

جوش ها کمک کنند.
تمیز کردن گوش ها: اگر متوجه انباشــت 
جرم در گوش های خود شــدید، هفته ای 
یک یا دو بار گوش هایتان را با گوش پاک 
کن تمیــز کنید. اما هیچ چیزی را بیش از 
حد داخل مجرای گوش فرو نکنید، چون 
این کار می توانــد باعث فرو رفتن هر چه 
بیشــتر جرم ها در داخل گوش شود. برای 
شستشــوی گوش هــا هــم می توانید به 

پزشک مراجعه نید.
داروهــای تجویزی: گاهی بــرای درمان 
جوش های بزرگ و دردناک ممکن است 
نیاز به اســتفاده از پمادهای آنتی بیوتیک 
تجویــزی یا حتــی آنتــی بیوتیک های 
خوراکی باشد. یکی از آنتی بیوتیک هایی 
که متخصصان پوست ممکن است تجویز 

کنند افلوکساسین است.
اســتروئیدها: متخصص پوست همچنین 
ممکن است یک آستروئید ضد التهاب مثل 
کورتیزون بــه درون جوش تزریق کند تا 
التهاب آن فروکش کند. با این کار معمولًا 
جوش و درد آن در عرض تقریباً یک روز 

برطرف می شود.
با جوش گوش با احتیاط رفتار کنید ��

از آنجایــی کــه مجرای گــوش به طور 
مســتقیم به گوش حساس داخلی منتهی 
می شــود، باید با جــوش گوش هایتان با 

احتیاط رفتار کنید.
با جوش گوشــتان خیلی با خشونت رفتار 
نکنید. اگر بترکد و عفونت کند ممکن است 
باعث عفونت خارجــی و داخلی در گوش 
شود. بنابراین هرگز در خانه چیزی را داخل 

جوش فرو نکنید.
به خاطر داشته باشــید که عفونت داخل 
گوش در برخی مــوارد می تواند دردناک 
باشد و اثر موقت یا همیشگی بر شنوایی تان 

داشته باشد.
اگر انــدازه و درد جوش به مرور بیشــتر 
شد، باید در اسرع وقت به یک متخصص 
پوست معتبر مراجعه کنید. این امر می تواند 
نشانه یک عفونت پوســتی باکتریایی یا 

انباشت چرک باشد.

خبرخوان

چرا شب ها نباید 
با چراغ روشن خوابید؟

تــرس از تاریکی امر رایجی میان بچه ها اســت 
و بعضــی از ما هم احتمالًا شــب هایی در دوران 
کودکی مــان را به خاطر می آوریــم که از ترس 
هیولاهایــی که از دل تاریکــی بیرون می آمدند، 
با چراغ روشــن به خواب می رفتیم. اما بعضی از 
بزرگ ترها هم ممکن اســت نه بــه خاطر ترس 
از تاریکی، ترجیح دهند شــب ها چراغ را روشــن 
بگذارند. اما حقیقت آن اســت که خطر واقعی در 
همان چراغی نهفته است که تمام شب را روشن 

می ماند.
در ادامه از خطــرات این عادت به ظاهر بی ضرر 

خواهیم گفت.
۱- می تواند به سلامت باروری شما آسیب بزند

تحقیقــی نشــان داد قرارگیــری در معرض نور 
مصنوعی هنگام شــب می تواند ریسک ناباروری 
را بــالا ببرد. این آزمایش بر روی موش های ماده 
انجام شد. موش هایی که شب ها زیر چراغ روشن 
خوابیده بودند احتمال نازایی در آن ها بیشــتر بود. 
همچنین تصور می شود ســاعت زیستی )ساعت 
داخلی( بدن بر روی زمانبندی فرآیند تولیدمثل در 

زنان اثر می گذارد.
در تحقیق دیگری دانشمندان به مطالعه بر روی 
پرستاران زنی پرداختند که شیفت های شبانه کار 
می کردند و آثار قرارگیری در معرض نور در هنگام 
شب را بر روی آن ها مورد بررسی قرار دادند. این 
تحقیق نشان داد اغلب این پرستاران عادت ماهانه 

منقطع داشتند.
۲- می تواند باعث مشکلات مرتبط با قلب شود

ملاتونین نه تنها دمای بدن، بلکه فشــار خون را 
هم پایین می آورد. قرارگیــری در معرض نور در 
هنگام شب، به ســرکوب تولید ملاتونین در بدن 
می انجامد. درنتیجه، فشــار خونتان بالا می رود. 
نوسانات مداوم فشار خون می تواند ریسک حمله و 

سکته قلبی را بالا ببرد.
3- ممکن است وزن اضافه کنید

قرارگیری در معرض نور مصنوعی در هنگام شب 
می تواند باعث کاهش سرعت سوخت و ساز بدن 
شــود. علاوه بر این، مختل شدن خواب و ساعت 
زیستی بدن ممکن اســت زمینه ساز چاقی شود. 
تحقیقی بر روی بیش از 43 هزار زن نشــان داد 
آن هایی که شب ها با تلویزیون روشن می خوابیدند، 
دچار افزایش وزن شــده بودند. این تغییر فارغ از 

کیفیت یا مدت زمان خواب آن ها رخ داده بود.
4- ممکن است باعث تغییرات هورمونی شود

حتی یک منبع نوری هم می تواند تعادل هورمونی 
بــدن را بر هم زند. نور گوشــی های هوشــمند، 
تلویزیون یا کامپیوترها منجر به کمبود ملاتونین 
می شــوند. دیگــر فرآیندهــای بیولوژیکی بدن 
هم مختل می شــوند. در اغلب مــوارد، این تولید 
ملاتونین اســت که پیش از همه لطمه می بیند. 
مختل شــدن خواب باعث افزایش هورمون های 

پیری و کاهش هورمون های ضد پیری می شود.
۵- ممکن است دچار افسردگی شوید

تحقیقی نشــان داد قرارگیری در معرض نور در 
هنگام شــب ریسک ابتلا به افسردگی را افزایش 
می دهد. از ســویی دیگر، برهم خوردن ســاعت 
زیستی بدن احتمالًا موجب تشدید علائم افسردگی 
در افرادی می شــود که از قبل به آن مبتلا بودند. 
جالب آنکه نور قرمز اثر مخرب کمتری دارد چون 
ما حساسیت کمتری به طول موج های رنگ قرمز 
داریم. در برخی موارد حتی از نور قرمز برای درمان 

افسردگی استفاده می شود.

بــا نزدیک شــدن بــه فصــل آنفلوانزا 
کارشناســان حوزه ســلامت مردم را به 
دریافت واکسن آنفلوانزای سالانه خود فرا 
می خوانند. امسال اما اهمیت انجام این کار 

بیش از هر زمان دیگری است.
متخصصان از مــردم می خواهند هر چه 
ســریع تر برای دریافت واکســن آنفلوانزا 

اقدام کنند.
کاهــش محدودیت هــای کرونایــی و 
همینطــور کاهــش ایمنــی مــردم در 
برابــر آنفلوانــزا پس از ماه هــا دوری از 
موقعیت هایی که امکان انتشــار ویروس 
آنفلوانزا در آن ها وجود دارد، می تواند فصل 
آنفلوانزای امسال را زودهنگام و با شدت 

رقم زند.
فصل آنفلوانزا در نیمکره شــمالی معمولًا 
از ماه اکتبر )اواسط مهر( تا ماه مه )اواسط 
خــرداد( و در نیمکره جنوبی از ماه آوریل 
)اواســط فروردین( تا ماه سپتامبر )اواسط 
مهر( به طول می انجامــد. بهترین زمان 
برای دریافت واکســن آنفلوانــزا – که 
ریســک بستری شــدن در بیمارستان یا 
مرگ بر اثر آنفلوانزای شــدید را کاهش 
دهد – هر زمانی بین ســپتامبر )از اواسط 
شهریور( تا پایان اکتبر )اواسط آبان( است.

به گفته کارشناســان، افراد مســن تر با 
دستگاه ایمنی سرکوب شده ممکن است 
ایمنی کاهنده داشــته باشند و به همین 
دلیل گاهی به آن ها توصیه می شــود که 
خیلی زود برای دریافت واکســن آنفلوانزا 

اقدام نکنند.
با این حال منظــور از خیلی زود ماه اوت 
)اواسط مرداد تا اواســط شهریور( است. 
حــالا اما در ماه اکتبر به ســر می بریم و 
بنابراین زمان کاملًا مناسبی برای چنین 

افرادی است.
حتی اگــر در حال حاضر میزان شــیوع 
آنفلوانزا در محل زندگی تان اندک باشــد 

هم نباید صبر کنید تا افزایش موارد ابتلا 
دلیل واکسن زدنتان شود. شیوع آنفلوانزا 

هر زمانی می تواند شدت گیرد.
به خاطر داشــته باشید که بعد از دریافت 
واکسن نزدیک به دو هفته طول می کشد 
تا بدن آنتی بادی هایی تولید کند که از آن 

در برابر آنفلوانزا محافظت کند.
اگر حالا برای دریافت واکســن آنفلوانزا 
اقدام کنید این کار بــه کاهش باری که 
با تداوم همه گیــری کرونا بر روی دوش 
سیســتم درمان وجــود دارد هم کمک 

می کند.
تأخیر در دریافت واکسن آنفلوانزا می تواند 
ارائه خدمات درمانی را در وضعیتی بغرنج 
قرار دهد. با جلوگیــری از فصل آنفلوانزا 
می توان بیمــاران را از بیمارســتان ها و 
قرارگیری در معرض ویــروس کرونا در 

مراکز درمانی دور نگه داشت.
باید  �� هم  زده اند  کرونا  واکسن  که  کسانی 

واکسن آنفلوانزا بزنند؟
بعضــی تصور می کنند دریافت واکســن 
آنفلوانزا یا کرونا ریســک ابتلا به هر دو 
ویروس را کاهش می دهــد، اما اینگونه 
نیست، چون آنفلوانزا و کرونا دو ویروس 
متفاوت هستند. بنابراین دریافت واکسن 
آنفلوانــزا بهترین راه حفــظ خود در برابر 
آنفلوانزا و مشــکلات شــدیدی است که 
می تواند به دنبال داشــته باشد. دریافت 

واکسن کرونا هم بهترین راه محافظت از 
خود در برابر کووید-۱۹ است.

چه کسانی می توانند واکسن آنفلوانزا بزنند؟ ��
افراد 6 ماهه و بیشــتر باید یک واکسن 
آنفلوانزای معتبر مناســب ســن خود یا 
اسپری بینی واکســن آنفلوانزا را تا قبل 
از پایان ماه اکتبر )اواســط آبان( دریافت 
کنند. اگر پزشکتان واکسن به خصوصی را 
برای شما توصیه نکرده و واکسن مناسب 
سنتان هم موجود اســت، نباید واکسینه 
شــدن خود را به خاطر دریافت یک نوع 

واکسن خاص به تعویق اندازید.
می توان  �� را  کرونا  و  آنفلوانزا  واکسن های 

همزمان زد؟
سازمان کنترل و پیشگیری از بیماری های 
ایالات متحده آمریکا می گوید واکسن های 
آنفلوانــزا و کرونــا را می تــوان همزمان 

دریافت کرد.
ســال گذشــته اما توصیه بــه این کار 
نمی شد چون واکســن ها هنوز به لحاظ 
عوارض جانبی تحت مطالعه و بررســی 
بودند. توصیه به ایجــاد یک فاصله ۱4 
روزه بین واکسن کرونا با هر نوع واکسن 
دیگری به ایــن دلیل بود که در صورتی 
که دریافت واکســن با عوارض شدیدی 
همراه بود بتوان به طور دقیق متوجه شد 
این عوارض مربوط به کدام واکسن بوده. 
اگر واکسن ها همزمان دریافت می شدند 

امکان پی بردن به علت مشــکل وجود 
نداشت.

حالا اما اطلاعات بیشتری در اختیار داریم 
و واکسن ها بســیار ایمن هستند. این امر 
استفاده از آن ها را ساده تر کرده و به همین 
دلیل حالا می توان آن ها را بدون نگرانی 

به همراه واکسن های دیگر دریافت کرد.
اینکــه دریافت همزمان هر دو واکســن 
می تواند باعث تشــدید عوارض دریافت 
واکسن شــود یا خیر به شخص دریافت 
کننده و نحوه واکنش بدن او به واکســن 
بســتگی دارد. کارشناســان مــی گویند 
کســانی که نگران این موضوع هســتند 
می توانند واکسن های کرونا و آنفلوانزا را 

با فاصله دریافت کنند.
به خاطر داشته باشید که اگر هر دو واکسن 
را باهم دریافت کردید، کماکان باید طبق 
برنامه واکسیناسیون خود عمل کنید تا به 
طور کامل واکسینه شوید. این بدان معنی 
است که دوز بعدی واکسن کرونای خود را 

باید طبق زمان تعیین شده دریافت کنید.
فاصله  �� رعایت  و  ماسک  زدن  وجود  با  آیا 

دریافت  به  لازم  هم  باز  اجتماعی  گذاری 
واکسن آنفلوانزا هست؟

حتی اگر ماسک می زنید و فاصله گذاری 
اجتماعــی را رعایت می کنید هم دریافت 
واکســن های آنفلوانــزا و کرونا کماکان 
بهترین راه بــرای محافظــت از خود و 

دیگران است.
هر مداخله فردی ای تأثیرگذار اســت اما 
مجموع آن ها است که بیشترین محافظت 
را ایجاد می کند. مانند فصل زمستان که 
چندیــن لایه لباس می پوشــیم. دریافت 
واکســن هم یک ابــزار قدرتمند و مهم 
دیگر اســت و به ویژه حالا اهمیت دارد 
که در میانه یک همه گیری شدید به سر 
می بریم و در سویی دیگر ویروس آنفلوانزا 
هم وجود دارد که به راحتی منتقل می شود 
و هر ســاله ده ها هزار نفر را به کام مرگ 
می فرســتد. ما باید هر چه در توان داریم 
انجام دهیم تا جلوی بیماری، رنج و مرگ 

بیشتر را بگیریم.

بهترین زمان برای دریافت واکسن آنفلوانزا چه وقتی است؟

واکسن آنفولانزا را از دست ندهید

۱- آن ها مویی را که در ابتدای تولد دارند، از  ��
دست می دهند

اگر والدین و یا پرستار خانگی متوجه ریزش 
موی نوزاد در 6 ماه اول بعد از تولدش شدند 
نباید نگرانی به خود راه بدهند. این اتفاق در 
این برهه طبیعی است. ممکن است این فرآیند 
به تغییــرات هورمونی طبیعی و یا اصطکاک 
حاصل از به پشت خوابیدن نوزاد باشد. یادتان 
باشــد که این وضعیــت متداول ترین حالت 
برای نوزادان اســت و در همین وضعیت باید 
بخوابند. طبق گفته کارشناسان، موی جدید 

بین 6 تا ۱۲ ماه بعد رشد خواهد کرد.
بزرگسالان عطسه  �� از  بیشتر  مراتب  به  آن ها   -۲

می کنند و این گونه بینی شان را تمیز نگه می دارند
وقتــی نوزادان تازه به دنیــا آمده اند، این که 
مرتب عطســه کننــد طبیعی اســت. دقیقاً 
نمی دانیم در روز چند مرتبه این کار را انجام 
می دهند ولی چیزی که مشــخص است این 
کــه زیاد این کار را انجــام می دهند. نگران 
نباشید. این یک واکنش غیر ارادی است که 
از آن طریق سوراخ بینی شان را تمیز و خود را 

از میکروب ها محافظت می کنند.
اگر نوزاد علاوه بر عطسه یکی از این علائم 
را نیز داشــته باشــد: تنفس سخت، تب، بی 
اشتهایی، ترشــحات بینی یا سرفه، باید او را 

نزد متخصص اطفال ببرید.
۳- نوزادان بیشتر از بزرگسالان استخوان دارند ��

بله، اگر چه بدنشــان از ما خیلی کوچک تر 
اســت، اما تقریباً 300 اســتخوان دارند در 
حالــی که فرد بزرگســال ۲06 اســتخوان 
دارد. چیــزی که اتفاق می افتد این اســت 
که اســتخوان بچه ها نرم و منعطف است و 
از غضروف ساخته شده و حین رشد، بعضی 
از این اســتخوان ها با هم ترکیب شده و به 
کمک کلسیم اسکلت را می سازند. این فرآیند 
برای زنان تا ۱۸ سالگی و برای مردان تا ۲۱ 

سالگی طول می کشد.
۴- آن ها از بزرگسالان تندتر نفس می کشند و  ��

گاهی برای چند ثانیه تنفسشان متوقف می شود
در حالی کــه یک فرد بزرگســال در دقیقه 
بین ۱۲ تا ۲0 بار نفس می کشــد، نوزاد تازه 
متولد شده بین 30 تا 60 بار در دقیقه تنفس 
می کند. هنگام خواب، سرعت تنفسشان کمتر 

می شود و حدود 30 تا 40 بار در دقیقه نفس 
می کشند. با افزایش سنشان، تنفسشان کندتر 
می شود. چیزی که ممکن است پرستار بچه 
را بیش از هر چیز دیگری حیرت زده کند، این 
است که ممکن است نوزاد برای چندین ثانیه 
از نفس کشــیدن دست بکشد. نیازی نیست 
که والدین نگران بشوند. فقط در صورت دم 
و بازدم سخت، سوراخ بینی گشاد و یا توقف 
تنفس برای بیش از ۲0 ثانیه نیاز است که با 

پزشک مشورت کنند.
۵- آن ها در روزهای اول زندگی شان وزن کم  ��

می کنند
البته که هر نوزاد منحصر به فرد است و همه 
نوزادان وزن یکسانی ندارند، اما متخصصان 
می گویند که وزن نوزاد ســالم هنگام تولد 
بیــن ۲.۵ تا 4.۵ کیلوگرم اســت. چیزی که 
شــاید برای والدینی که برای اولین بار بچه 
دار می شوند، عجیب باشد این است که بعد 
از تولد به جای افزایش وزن، شــاهد کاهش 
وزن نوزاد هســتند. اما جای نگرانی نیست. 
کاهش ۷ تــا ۱0 درصدی وزن بدن در چند 
روز اول زندگــی نوزاد امری طبیعی اســت. 
حدود ۲ هفته پس از تولد افزایش وزن شروع 

می شود.
۶- نوزاد برای اولین بار زمانی لبخند می زند که  ��

حدود دو ماه دارد
بسیاری از والدین با دیدن اولین لبخند نوزاد 
گمان می کننــد که آن ها کودک را به لبخند 
واداشــته اند. اما اولین لبخندها واکنش های 
غیر ارادی هســتند که می تواننــد به دلیل 
محرک هــای درونی نظیر گاز معده باشــند. 
اولین لبخند حقیقــی و ارادی نوزاد که برای 
تعامــل با والدین و دیگــران اتفاق می افتد، 

حدوداً بعد از دو ماهگی رخ می دهد.
۷- رنگ چشم هایشان تغییر می کند ��

اگرچه پدربزرگ ها، خاله ها، عموها و پدرها 
دوســت دارند مدام درباره این بحث کنند 
که چشــم نوزاد به آن ها رفته، اما طبیعت 
چیزی خلاف ایــن را در نظر دارد. رنگ 
چشــم نوزاد تا یک سالگی اش مشخص 
و قطعی نیست. بســته به میزان مِلانین 
ترشح شــده در طول اولین سال زندگی 
نوزاد، رنگ چشمش تغییر خواهد کرد. اگر 

بدن، ملانین کمی تولید کند، چشم ها آبی 
خواهند بود. اگر کمی بیشتر تولید کند، سبز 
یا فندقی خواهند بود. و اگر مقدار ملانین 
باز هم بیشتر باشد، رنگ چشم ها قهوه ای 
ـ یعنی رایج ترین رنــگ موجود ـ خواهد 

بود.
۸- حس بویایی شان نوعی رادار است که برای  ��

تشخیص و پیدا کردن شیر مادر به آن ها کمک 
می کند

نوزادان حس بویایی توســعه یافته ای دارند و 
به راحتی بوی مادرشان را تشخیص می دهند. 
غیر از این، هنگامی که مادر به آن ها شــیر 
می دهد، بوی شــیر مادرشــان را تشخیص 
می دهند و می توانند بین شیر مادرشان و زنان 

دیگر تمایز قائل شوند.
مادرشان  �� را که در شکم  ۹- آن ها موسیقی ای 

شنیده اند، تشخیص می دهند
بر طبق پژوهشــی که در سال ۲0۱3 توسط 
محققــان فنلانــدی انجام شــد، نــوزادان 
موسیقی ای را که در شکم مادرشان شنیده اند، 
تا چند ماه پس از تولد تشــخیص می دهند. 
علاوه بر ایــن، برخی متخصصان به مادران 
مــی گویند که در ســه ماهه ســوم دوران 
بارداری گاه گدار به موســیقی آرامش بخش 
نظیر موســیقی کلاســیک یا لالایی گوش 
بدهند، زیرا می تواند محرک مثبتی برای مغز 
نوزاد باشد. توصیه متخصصان این است که 
از صدای بلند، گذاشتن هدفون بر روی شکم 

مادر و جاهای پر سر و صدا دوری شود.
۱۰- ویژگی های جسمی و بوی نوزادان به عنوان  ��

مکانیزم بقاء، باعث رقت قلب در بزرگسالان می شود
بو،  قیافه،  نــوزادان ویژگی هایی همچــون 
لبخنــد، گونه ها، پوســت و… دارند که در 
بیشــتر ماها حس محبت و رقت قلب ایجاد 
می کنــد. در تحقیقــی که در ســال ۲0۱6 
پژوهشگران دانشــگاه آکسفورد انجام دادند، 
مشخص شد نوزادان این طور طراحی شده اند 
و این بخشی از یک مکانیزم بقاء است چرا که 
این چیزهایی که نوزادان را دوســت داشتنی 
می کند، هدفش بیدار کردن غریزه دلسوزانه 
بزرگسالان است تا برای نوزادان، مراقبتی را 
که نیازمند آن هســتند و خود توانایی فراهم 

آوردنش را ندارند، تدارک ببینند.

گلریز برهمند
روزنامه نگار

۱۰ حقیقت کمتر 
شناخته شده 
درباره نوزادان 
که بهتر است 

بدانید

بــه دنیا آمدن نــوزاد می تواند 
افراد یک خانواده  زندگی همه 
را تحت تأثیــر قرار دهد. آن ها 
زیبایی هســتند که  موجودات 
زندگی مان را روشــن می کنند 
اما حضورشــان می تواند در ما 
شــک و تردید را هم برانگیزد. 
دانستن این که بدنشان چطور 
کار می کنــد و ایــن که در هر 
مرحله از زندگی شان چه چیزی 
را بایــد از آن ها انتظار داشــته 
باشیم، می تواند به ما در درک 
ماه های اول زندگی شان کمک 
کند. در Bright Side، به چند 
حقیقت کمتر شــناخته شــده 
درباره نوزادان خواهیم پرداخت.

هیراد شفیعی
روزنامه نگار
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خواندنی

خبرخوان

اگر کمتر از ۴۰ سال سن دارید، بلایای 
اقلیمی وحشتناکی را تجربه خواهید کرد

طبــق مدل ســازی های جدید، نســل های آینده 
به شــکل نامتناسبی شــرایط آب وهوایی شدید و 

فاجعه های اقلیمی فراوانی را تجربه خواهند کرد.
مطالعه جدیدی نابرابری های شــدید بین نســلی 
همگانی را نشان می دهد؛ اما دانشمندان می گویند 
اقلیمی کودکان کشورهای درحال توسعه  تغییرات 
را با شــدت بسیار بیشتری تحت تأثیر قرار خواهد 
داد. بر اساس مطالعه که به این موضوع می پردازد 
که نسل های مختلف چگونه تحت تأثیر تغییرات 
اقلیمی قرار خواهند گرفت، کودکی که در ســال 
۲0۲۱ متولد می شــود، به طور متوسط به اندازه ای 
عمر خواهد کرد که نســبت به نسل والدین خود، 
شــاهد هفت برابر امواج گرما، دو برابر آتش سوزی 
و تقریباً ســه برابر خشکســالی، به بار ننشســتن 
محصولات کشــاورزی و طغیان رودخانه ها باشد. 
بر اســاس نتایج که در مجله ساینس منتشر شد، 
گرمایش جهانــی و خصوصاً رویدادهای شــدید 
آب وهوایی به شــکل نامتناسبی زندگی جوانان و 
کودکان را متأثر خواهد کرد. پژوهش جدید اولین 
موردی است که به شکل گسترده رویدادهای شدید 
آب وهوایی و ســناریوهای مختلف اقلیمی آینده را 
مدل ســازی می کند و برای تعیین این موضوع که 
افراد گروه های ســنی مختلف در سراسر جهان در 
طول زندگی خود چگونه بلایای اقلیمی را تجربه 
خواهند کرد، پیش بینی ها را به شــکل جداگانه در 
گروه های جمعیتی مختلف به کار می برد. به گفته 
ویم تیری، دانشمند علم آب وهوا از دانشگاه مستقل 
بروکسل در بلژیک که هدایت پژوهش را بر عهده 
داشت، چنانچه ســرعت گرمایش جهانی کنترل 
نشود، چشم انداز نگران کننده ای در پیش رو خواهد 
بــود. او می گوید: دریافتیم که افراد زیر 40 ســال 
امروز، از نظر رویارویی با امواج گرمایی، خشکسالی 
و سیل در شرایط بی سابقه ای زندگی خواهند کرد. 
این وضعیت حتی تحت محافظه کارترین سناریوها 
نیز رخ خواهد داد. مطالعه، نابرابری های شدید بین 
نســلی همگانی نشــان می دهد؛ اما پژوهشگران 
می گویند تغییرات اقلیمی کودکان در کشــورهای 
درحال توســعه را با شــدت بیشــتری تحت تأثیر 
قرار خواهد داد. این فشــار حتی با کاهش انتشار 
گازهای گلخانه ای که کشورها بر اساس توافق نامه 
پاریس به آن متعهد شــده اند، به شکل بی تناسبی 
باقی خواهد ماند. توافق نامه پاریس، پیمان جهانی 
آب وهوایی است که به امضای بیش از ۱۹0 کشور 
رسیده. به گفته پژوهشگران، تحت تعهدات کنونی 
کشــورها، ۱۷۲ میلیون کودک در آفریقای ســیاه 
خواهند توانســت ۵0 برابر امواج گرمایی بیشتر و 
6 برابر رویدادهای شــدیدی آب وهوایی را تجربه 
کنند؛ این در حالی اســت که ۵3 میلیون کودک از 
همان گروه سنی در اروپا و آسیای مرکزی در این 
شــرایط زندگی خواهند کرد. نتایج در حال حاضر 
نگران کننده است؛ اما تأثیر این مسئله روی زندگی 
مردم حتی ممکن است از برآوردهای مطالعه بیشتر 
باشد. علت آن اســت که پژوهشگران فقط روی 
فراوانی رویدادهای شدید تمرکز کردند که مدت و 

شدت آن ها را در نظر نمی گیرد.
مطالعات مختلف نشان داده اند که تغییرات اقلیمی 
نه تنها احتمال وقوع رویدادهایی مانند امواج گرما، 
خشکسالی و آتش سوزی را افزایش می دهد بلکه 
شــدت آن ها را نیز زیاد می کند. تیری می گوید: ما 
این واقعیت را به حساب نمی آوریم که موج گرمای 
بد ممکن اســت در آینده دو برابر بیشــتر از امروز 

طول بکشد.
پژوهشــگران همچنین رویدادهای شــدید را به 
شکل جداگانه در نظر گرفتند؛ بنابراین، مطالعه این 
موضوع را در نظر نمی گیــرد که در صورت وقوع 
هم زمان این رویدادها، تأثیرات آن ها به چه شکلی 
تقویت خواهد شــد. تیری می گوید: این رویدادها 
معمولًا به طــور هم زمان رخ می دهند. مثلًا، درباره 
امواج گرمایی و خشکســالی یا طغیــان رودها و 

توفندهای گرمسیری فکر کنید.
البته دلایلی برای امیــدواری وجود دارد. به گفته 
تیری، اگر کشــورها بتوانند مقدار انتشار گازهای 
گلخانــه ای را به شــدت کاهش بدهنــد و اثرات 
گرمایش جهانی را محدود کنند، می توان از برخی 
از وحشتناک ترین سناریوهای مطالعه اجتناب کرد.

افراد جــوان با جنبش هایی ماننــد جمعه ها برای 
آینده در خط مقدم کنشگری اقلیمی قرار گرفته اند 
و از دولت ها می خواهند در این راســتا اقدام کنند. 
رهبران جهانی قرار است از 3۱ اکتبر تا ۱۲ نوامبر 
در اسکاتلند به منظور شرکت در کنفرانس تغییرات 
اقلیمی سازمان ملل متحد در سال ۲0۲۱ گرد هم 
آیند. مذاکرات هفته های آینده بســیار مهم خواهد 
بــود و انتظار مــی رود در ایــن کنفرانس اهداف 
بلندپروازانه ای برای کاهش انتشارات تا سال ۲030 

تعیین شود.

خبرخوان

چرا نمی توانیم به صورت مساوی 
از هر دو سوراخ بینی نفس بکشیم

آیا تابه حال متوجه شده اید که نمی توان به صورت 
برابر از هر دو سوراخ بینی تنفس کرد. دلیل این 
مســئله فرآیندی به نام چرخه بینی است که در 

این مقاله به آن می پردازیم.
اگر مقابل آینه بروید و با بینی نفس بکشید، آینه 
پر از بخار می شود. دو نشانه بخار آب روی سطح 
آینه ظاهر می شوند که هر کدام مربوط به یکی 
از سوراخ های بینی اســت؛ اما یکی از نشانه ها 
بزرگ تر از دیگری اســت؛ زیرا همیشه یکی از 

سوراخ های بینی بر دیگری غالب است.
به گفته دکتر مایکل بننینگر از کلینیک کلیولند، 
در حالت عادی ۷۵ درصد تنفس از طریق یکی 
از سوراخ های بینی و ۲۵ درصد از دیگری است. 
سوراخ بینی غالب در طول روز تغییر می کند؛ به 

این فرایند چرخه بینی گفته می شود.
معمولًا متوجه نمی شــویم؛ اما در طول چرخه 
بینی یکی از سوراخ های بینی متراکم می شود و 
جریان هوای کمتری منتقل می کند؛ درحالی که 
دیگری تراکم کمتری دارد. بر اساس پژوهشی 
 PLOS کوچک در ســال ۲0۱6 کــه در مجله
One منتشر شد، به طور میانگین الگوی تراکم 
هر دو ســاعت یک بار جابه جا می شود. به گفته 
بنینگر، علت چرخه بینی هنوز مشخص نیست؛ 

اما یک نظریه رایج برای آن وجود دارد:
برخی افــراد گمان می کنند چرخه بینی به ورود 
رطوبت در ســوراخ های بینی کمک می کند تا 

مانع از خشکی آن ها شود.
اغلب افراد از چرخه بینی خود آگاه نیستند؛ اما در 
طول خواب بیشتر آن را احساس می کنند. برای 
مثال اگر شخصی به پهلوی راست خود بخواهد، 
جاذبه باعث پائین آمدن ســوراخ راست بینی و 
تراکم بیشتر آن می شود. اگر چرخه بینی در آن 
زمان به ســوراخ راست بینی و تراکم بیشتر آن 
اختصاص داشته باشد، تأثیر محسوسی نخواهد 
داشت؛ اما اگر چرخه بینی در آن لحظه به تراکم 
ســوراخ چپ بینی اختصاص پیدا کند و سوراخ 
راســت بینی به دلیل جاذبه متراکم شود، تنفس 
دشــوار می شود و شخص ممکن است از خواب 

برخیزد.
معمولًا افراد زمانی متوجه چرخه بینی می شوند 
که یکی از ســوراخ های بینــی آن ها به صورت 
دائمی مســدود باشــد. این اتفاق برای افرادی 
دچار دیواره یا تیغه انحرافی رخ می دهد. در این 
وضعیت دیواره بین ســوراخ های بینی جابه جا و 
باعث رانده شــدن آن به یک ســمت می شود. 
برخــی افراد دارای غضروف هــای نرم و بدون 
حس دردی به نام پلیپ در بینی خود هســتند 
کــه همین اثر را به وجود می آورند. تومورها هم 
می توانند پیامد مشــابهی داشته باشند؛ اما کمتر 

متداول اند.
ممکن است هنگام ســرماخوردگی به سختی از 
بینی ها نفس بکشید؛ اما دلیل این مسئله چرخه 
بینی نیست. به طور کلی وقتی بیمار هستید، هر 
دو ســوراخ بینی متراکم می شوند؛ در نتیجه در 
تنفس از طریق بینی به مشــکل برمی خورید. 
روش هایی برای کاهش تراکم هر دو ســوراخ 
بینی وجود دارند که باعث می شــوند اشخاص 
به صــورت برابــر از هر دو ســوراخ بینی نفس 
بکشــند. داروهایی مثل اسپری های تراکم زدا و 
همچنین ورزش می توانند اثر مشــابهی داشته 
 Ear,Nose باشند. بر اساس پژوهشی در مجله
Throat &، رابطه جنسی هم می تواند بینی را 
باز کند و جایگزین طبیعــی داروهای تراکم زدا 

باشد.

دو مطالعــه جدید یکــی از علل احتمالی 
مســری تربودن گونه های جدید ویروس 
کرونا را تأیید و بر اهمیت استفاده از ماسک 
تأکید می کنند. گونه های جدیدتر ویروس 
کرونا مانند گونه آلفا و دلتا بســیار مسری 
هستند و درمقایســه با ویروس اولیه تعداد 
بسیار بیشــتری از افراد را آلوده می کنند. 
دو مطالعه جدید نشــان می دهند ویروس 
در مسیری در حال تکامل است که به طور 
کارآمدتری آر راه هوا منتقل شــود. سال 
گذشته، پی بردن به این موضوع که ویروس 
کرونا در فضاهای بسته ازطریق هوا منتقل 
می شــود، تلاش برای مهار دنیاگیری را 
متحــول کرد و موجــب بحث های داغی 
درباره ماســک ها و فاصله گیری اجتماعی 
و تهویه در فضاهای عمومی شــد. اکنون 
بیشتر پژوهشگران دراین باره توافق دارند 
که ویــروس کرونا عمدتاً ازطریق قطرات 
بزرگی منتقل می شــود که ســریعاً روی 
ســطوح می نشــینند و نیز ازطریق ذرات 
کوچک تری که هواپخش نامیده می شوند 
و می توانند در مســافت های بیشتری در 
فضاهای بســته جابه جا شوند و مستقیماً 
وارد ریه شــوند. مطالعــات جدید دیدگاه 
یادشده را به طور اساسی تغییر نمی دهند؛ 
اما یافته ها سیگنالی برای لزوم استفاده از 
ماســک های بهتر در برخی شرایط است 
و نشــان می دهد ویروس در مسیرهایی 

در حال تغییر اســت که آن را ترسناک تر 
می کند. وینسنت مونستر، ویروس شناسی 
در مؤسســه ملی آلــرژی و بیماری های 
عفونی و هدایت کننــده یکی از مطالعات 
جدید، به این موضوع اشاره کرد که چنین 
تغییری موضوع عجیبی نیست. وی گفت: 
این مانند تغییری در ویروس برای انتقال 
کارآمدتر و چیزی است که آن را پیش بینی 
می کردیم و اکنــون می بینیم که در حال 
اتفاق افتادن اســت. گروه دکتر مونســتر 
نشــان داد کــه هواپخش هــای کوچک 
مسافت های  بزرگ تر  قطرات  درمقایسه با 
طولانی تــری طــی می کننــد و احتمال 
اینکه گونــه آلفا ازطریق انتقال هواپخش 
موجب عفونت های جدید شــود، بیشــتر 
اســت. مطالعه دوم نشــان داد افراد آلوده 
به گونه آلفا درمقایســه با افــرادی که به 

گونه های قدیمی تر آلوده بودند، حدود 43 
برابر ویروس بیشتری همراه هواپخش ها 
بازدم می کردند. ایــن مطالعات گونه آلفا 
را بــا ویروس اولیه یــا گونه های قدیمی 
دیگر مقایســه می کنند؛ اما نتایج ممکن 
است توضیح دهد که چرا گونه دلتا بسیار 
مســری و چرا جایگزین نسخه های دیگر 
ویروس شده است. لینسی مار، متخصص 
ویروس هــای هوابــرد در ویرجینیا تکِ 
گفت: این نتایج نشــان می دهد ویروس 
در مسیری در حال تکامل است که ازنظر 
انتقال ازطریق هوا کارآمدتر شود. تعجب 
نمی کنم اگر درباره دلتا، این قابلیت حتی 
بیشتر شده باشد. انتقال پذیری بسیار زیاد 
این گونه ها ممکن اســت نتیجه چندین 
عامل باشد. ممکن اســت علت آن باشد 
کــه برای ایجاد عفونت به مقادیر کمتری 

از ویروس نیاز اســت یا گونه های جدید با 
سرعت بیشــتری تکثیر می شوند یا مقدار 
بیشــتری ذره ویروسی درون هواپخش ها 
بازدم می شود یا هر سه مورد. طبق شواهد 
موجــود، انتقال پذیری گونــه آلفا دو برابر 
ویروس اولیه است و گونه دلتا جهش هایی 
دارد که مســری بودن آن را حتی بیشتر از 
این افزایش می دهد. به گفته کارشناسان، 
در شــرایطی که ویــروس همچنان در 
حال تغییر اســت، احتمال دارد گونه های 
جدیدتری ظاهر شــوند که قابلیت انتقال 
ابزارهای موجود  باشــند.  بیشتری داشته 
می تواننــد انتشــار ویــروس را به خوبی 
متوقف کنند. براســاس مطالعه ای که ماه 
 Clinical Infectious جــاری در مجلــه
Diseases منتشر شد، حتی ماسک های 
پارچه ای و ماسک های جراحی که کاملًا 
روی صــورت قرار نمی گیرنــد، حدودی 
نیمــی از هواپخش های حاوی ویروس را 
مهــار می کنند. بااین حــال، دون میلتون، 
متخصص هواپخش ها در دانشگاه مریلند 
و هدایت کننــده پژوهش، گفت حداقل در 
برخی از فضاهای شلوغ، ممکن است بهتر 
باشد مردم از ماســک هایی استفاده کنند 
می کنند.  فراهم  بیشــتری  محافظت  که 
او گفت: باتوجه به اینکه به نظر می رســد 
ویروس به ســمتی تکامل پیدا می کند که 
بهتــر هواپخش تولید کند، به مهار بهتر و 
محافظت شخصی بیشتر نیاز داریم. توصیه 
ما این است مردم از ماسک هایی استفاده 

کنند که چسبان تر باشند.

آیا توانایی ویروس کرونا در انتقال از راه هوا درحال افزایش است؟

کرونا در حال پیشرفت
مریم صفدری

روزنامه نگار

GW Ori منظومه ای ســتاره ای اســت که در 
فاصله ۱300 ســال نــوری از زمین در صورت 
فلکی شکارچی قرار دارد. این منظومه با دیسکی 
عظیمی از گاز و غبار احاطه شــده که یکی از 
شــاخصه های متداول منظومه های ســتاره ای 
جوان است؛ اما جالب تر از هر چیز، این منظومه 
شامل سه ستاره اســت نه یک ستاره. دیسک 
GW Ori به دو حلقه زحل مانند تقســیم شده 
است که شکاف بزرگی بین آن ها قرار دارد. حلقه 
خارجــی دارای انحراف زاویــه ای 3۸ درجه ای 
اســت. دانشــمندان تلاش کردند اتفاقات این 
منظومه را شــرح بدهند. برخی معتقدند شکاف 
دیســک، حاصل یک یا چند سیاره ای است که 
در این منظومه شکل گرفته اند؛ در این صورت 
با اولین ســیاره ای روبه رو می شویم که به طور 
هم زمان در مدار سه ستاره قرار دارد. این سیاره 
 GW Ori را ســه مداری نامیدند. حالا منظومه
با جزئیات بالاتری مدل سازی شده و به عقیده 
پژوهشگرها، سیاره ای گازی به بزرگی مشتری، 
بهترین توصیف برای علت شکاف موجود در ابر 
غباری است. این سیاره رصد نشده است؛ اما به 
عقیده ستاره شناسان، احتمالًا تنها یک میلیون 
سال از تولد آن می گذرد. مقاله پژوهش در ماه 
 Monthly Notices of the ســپتامبر در مجله
Royal Astronomical Society منتشر شد. 
به گفته دانشمندان، این پژوهش توضیح دیگر 

را رد می کند که بر اساس آن، گشتاور گرانشی 
ستاره ها باعث پاک سازی دیسک شده اند. مقاله 
جدید نشــان می دهد برای اثبات این تعریف، 
آشفتگی کافی در دیسک وجود ندارد. بر اساس 
یافته های این پژوهش، ســیاره ها می توانند به 
روش های غیر منتظره ای تشــکیل شوند. اگر 
نسخه اورجینال فیلم جنگ ستارگان اثر جورج 
لوکاس را دیده باشید، حتماً با سیاره هایی که دو 
ستاره در آسمانشان طلوع و غروب می کند آشنا 
هستید. تاتویین، ســیاره غبارآلود لوک اسکای 
واکر، در یک منظومه ستاره دوتایی قرار داشت؛ 
اما ســیاره ای که به دور سه ســتاره بچرخد از 
این هم عجیب تــر خواهد بود. اگر حیاتی روی 
غول گازی منظومه GW Ori مســتقر شــود، 
نمی تواند ســه ســتاره را در آسمان ببیند، بلکه 
یک زوج ستاره را می بیند؛ زیرا دو ستاره داخلی 
به قدری به یکدیگــر نزدیک اند که مانند یک 
نقطه نــور واحد به نظر می رســند. با چرخش 
سیاره، ستاره ها به شکلی بی مانند طلوع و غروب 
می کنند. دانشــمندان در جستجوی سیاره های 
سه ســتاره ای، شــواهدی احتمالی از منظومه 
ستاره ای دیگری به نام GG Tau A یافتند که 
حدود 4۵0 سال نوری با زمین فاصله دارد؛ اما به 
عقیده پژوهشگرها، شکاف در حلقه گاز و غبار 
GW Ori آن را به نمونه متقاعدکننده ای تبدیل 
کرده است. به گفته جرمی اسمالوود، مؤلف ارشد 

پژوهش جدید از دانشــگاه نوادا: برای اولین بار 
به شــواهدی از سیاره ای ســه مداری می رسیم 
که باعث ایجاد شکافی در دیسک غباری شده 
است. آلیسون یانگ از دانشگاه لیکستر انگلستان 
معتقد است ستاره های GW Ori عامل شکاف 
در دیســک این منظومه شــده اند نه سیاره ها. 
او با اشــاره به مشــاهدات تلسکوپ ALMA و 
تلسکوپ عظیم شیلی، دستیابی به شواهد بیشتر 
را برای اثبات وجود ســیاره ضــروری می داند. 
اگر فرضیه ســیاره ای تأیید شــود، شکل گیری 
سیاره ها در چنین منظومه هایی اثبات می شود. 
دنیاهای متعدد موسوم به سیاره های دومداری 
در حال حاضر شناســایی شده اند که به صورت 
هم زمان به دور دو ستاره می چرخند؛ اما کشف 
سیاره های سه ستاره ای دشوارتر است. تخمین ها 
نشان می دهند حداقل یک دهم کل ستاره ها در 
منظومه های ســه تایی یا بیشتر قرار می گیرند؛ 
اما وجود احتمالی چنین ســیاره هایی می تواند 
ثابت کند ســیاره ها در تمام شــرایط و حتی در 
عجیب ترین منظومه ها شکل می گیرند. به گفته 
دکتر نیلون، سیاره ها ممکن است با وجود بیش 
از سه ستاره هم تشکیل شوند. در نتیجه می توان 
گفت سیاره های فراخورشیدی ممکن است در 
موقعیت های عجیب تری به وجود بیایند. شاید 
بتوان ســیاره ای پیدا کرد که در منظومه چهار، 

پنج یا شش ستاره ای قرار دارد.

سیاره 
فراخورشیدی نادر 

در صورت فلکی 
شکارچی همزمان 

به دور سه ستاره 
می چرخد

بار  اولین  بــرای  دانشــمندان 
شــواهدی از وجود ســیاره ای 
منظومه  یک  در  فراخورشیدی 
سه ســتاره ای کشف کردند که 
در صورت اثبات، اولین نمونه از 

نوع خود خواهد بود.

سارا ارجمند
روزنامه نگار

دوش آب ســرد اولین بار به دلایل سلامتی در 
اوایل قرن ۱۹ انجام شد. در آن زمان، پزشکان 
آن را به منظــور آرام کــردن مغزهــای داغ و 
ملتهب و ایجاد ترس و پیشگیری از رفتارهای 
خشــونت بار در تیمارستان ها و زندان ها طراحی 
کردند. اواسط قرن ۱۹، مردمان عصر ویکتوریا 
متوجه کاربردهای دیگر دوش آب شدند. برای 
مثال، متوجه شــدند که می توانند از دوش آب 
برای شستن خود اســتفاده کنند و نیز دریافتند 
که آب گرم بهتر است؛ بنابراین دوش از ابزاری 
بــرای ایجاد حالت ناخوشــایند بــه مدت یک 
ســاعت و نیم، به رویه بسیار خوشایندی تبدیل 
شــد که حدود پنج دقیقه طول می کشــید؛ اما 
دوش آب ســرد به خاطر مزیت های سلامتی 
آن هرگز به طور کامــل از بین نرفت و به نظر 
می رســد در برخی جوامع دوباره در حال رواج 
پیدا کردن باشــد. طبق مطالعه بزرگی از هلند، 
احتمــال مرخصی گرفتن به علــت بیماری در 
افرادی که دوش آب ســرد می گرفتند، نسبت 
به کســانی که دوش آب گرم می گرفتند، کمتر 
بود. گروهی متشکل از بیش از سه هزار نفر به 
چهار دسته تقسیم شدند و از آن ها خواسته شد 
هــر روز دوش آب گرم بگیرند؛ اما از یک گروه 
خواسته شد تا دوش آب گرم خود را با 30 ثانیه 
آب سرد به پایان برسانند، گروه دیگر 60 ثانیه و 
گروه آخر پس از دوش آب گرم، ۹0 ثانیه دوش 

آب سرد می گرفتند. گروه کنترل فقط دوش آب 
گرم می گرفتند. از شرکت کنندگان خواسته شد 
ایــن کار را به مدت یک ماه انجام بدهند )البته 
64 درصد از آن ها پس از این دوره نیز به علت 
علاقه، رژیم آب ســرد را ادامــه دادند(. پس از 
دوره پیگیری سه ماهه، گروه دوش آب سرد ۲۹ 
درصد کمتر مرخصی استعلاجی گزارش کردند. 
جالب اینکه طول مدت دوش آب سرد تأثیری 
روی غیبت ناشــی از بیماری نداشت. علت این 
موضوع که چرا آب ســرد ممکن است مانع از 
بیمار شدن افراد شود، مشخص نیست؛ اما برخی 
پژوهش ها نشــان می دهند که ممکن است با 
تقویت سیستم ایمنی در ارتباط باشد. مطالعه ای 
از جمهوری چک نشــان داد وقتی افراد جوان 
ورزشکار ســه بار در هفته به مدت شش هفته، 
در آب ســرد غوطه ور می شدند، سیستم ایمنی 
آن ها تا حدودی تقویت می شــد؛ اما برای تأیید 
این یافته ها به مطالعات بیشتر و بزرگ تری نیاز 
است. همچنین به نظر می رسد آب سرد سیستم 
عصبی پاراســمپاتیک را فعال می کند. سیستم 
عصبی پاراسمپاتیک بخشی از سیستم عصبی 
اســت که پاسخ جنگ یا گریز را کنترل می کند 
)واکنــش فیزیولوژیکی خودکار بــه رویدادی 
که به عنوان رویدادی خطرناک، اســترس زا یا 
ترسناک درک شود(. با فعال شدن این سیستم، 
مثلًا هنگام دوش آب سرد، هورمون نورآدرنالین 

افزایش پیدا می کند. این احتمالًا همان چیزی 
اســت که موجب افزایش ضربان قلب و فشار 
خون می شود که وقتی افراد در آب سرد غوطه ور 
می شوند، مشاهده می شــود و با پیشرفت های 
سلامتی پیشنهادشده در ارتباط است. همچنین 
نشان داده شده است که غوطه ور شدن در آب 
ســرد موجب بهبود گردش خون شود. وقتی در 
معرض آب ســرد قرار می گیریم، جریان خون 
پوســت کاهش پیدا می کند. وقتی آب ســرد 
متوقف می شــود، بدن باید خودش را گرم کند؛ 
بنابراین جریان خون به ســطح پوست افزایش 
پیدا می کند. برخی دانشــمندان تصور می کنند 
ایــن مســئله می تواند گردش خــون را بهبود 
ببخشــد. مطالعه ای که غوطه وری در آب سرد 
پس از ورزش را مورد بررســی قــرار داده بود، 
نشــان داد که پس از چهار هفته، جریان خون 
به عضلات افزایش یافت. همچنین شــواهدی 
وجود دارد که نشــان می دهد دوش آب ســرد 
می تواند به کاهش وزن کمک کند. مطالعه ای 
نشان داد غوطه ور شدن در آب سرد دارای دمای 
۱4 درجه سانتی گراد، متابولیسم را 3۵0 درصد 
افزایش می دهد. متابولیســم فرایندی است که 
طی آن بدن شما آنچه می خورید و می نوشید، به 
انرژی تبدیل می کند؛ بنابراین متابولیسم بالاتر 
تقریباً معادل ســوزاندن انرژی بیشــتر در نظر 

گرفته می شود.

آیا دوش 
آب سرد مفید 

است؟
درزمینه  مختلفی  پژوهش های 
مزیت هــای بالقــوه دوش آب 
ســرد انجام شــده است که در 
مطلــب پیــش رو به شــواهد 
موجــود در این باره می پردازیم. 
راه  آب سرد صبحگاهی  دوش 
ناخوشــایندی بــرای آغاز روز 
است؛ اما بسیاری از افراد وسوسه 
شــده اند تا این عادت را در خود 
ایجاد کنند، زیرا گفته می شــود 
غوطه ور شــدن در آب سرد هم 
ازنظر جسمی و هم ازنظر روانی 

با مزیت هایی همراه است.
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بازار مالی

گزارش

استمرار استقراض از بانک مرکزی 
در ۵ ماهه اول سال

دمیدن چند بانک خصوصی 
در تنور تورم

بدهی بانک های دولتی در یک سال منتهی به مرداد 
امســال ۸.۵ درصد کاهش یافته است اما بدهی چند 
بانک خصوصی در این دوره ۲۲.۸ درصد رشــد کرده 

و به رقم 6۹ هزار و ۵0 میلیارد تومان رسیده است.
به گزارش فارس، براساس آمارهای بانک مرکزی از 
متغیرهای پولی مرداد ســال جاری بدهی بانک ها به 
بانک مرکزی در مجموع نسبت به مرداد سال گذشته 
6,۸ درصد و در ۵ ماهه ابتدای سال جاری 6,۱ درصد 

رشد داشته است.
امــا نگاهی به جزئیات آماری نشــان می دهد بدهی 
بانک های تجاری دولتی در یک سال منتهی به مرداد 
ماه امسال ۲۱ درصد کاهش یافته و در ۵ ماهه ابتدایی 
سال جاری هم رشد این بدهی منفی ۸,۵ درصد بوده 

است.
همچنین بدهی بانک های دولتی تخصصی به بانک 
مرکزی هر چند که در ۵ ماه ابتدایی ســال نسبت به 
اســفند ماه سال گذشته 4,۹ درصد بیشتر شده اما در 
یک ســال منتهی به مرداد ماه ۵,۵ درصد افت کرده 

است.
بنابراین بدهی بانک های دولتیِ تجاری و تخصصی 
بــه بانک مرکزی در یک ســال منتهی به مرداد ماه 

سال جاری ۸,۱ درصد کاهش یافته است.
اما در همین مــدت بدهی بانک هــای غیردولتی و 
مؤسسات اعتباری به بانک مرکزی با ۱۲ هزار و ۸40 
میلیارد تومان افزایش از رقم ۵6 هزار و ۲۱0 میلیارد 
تومان در مرداد ســال ۹۹ به 6۹ هــزار و ۵0 میلیارد 
تومان رسیده که نشان دهنده رشد ۲۲,۸ درصدی در 
این دوره یک ســاله است، همچنین در ۵ ماه ابتدایی 
سال ۱400 هم رشــد بدهی بانک های خصوصی به 

بانک مرکزی ۸,۹ درصد رشد کرده است.
این آمارها در حالی منتشر شده است که حدود یک ماه 
پیش اکبر کمیجانی، رئیس کل وقت بانک مرکزی، 
۱۱ شــهریور ماه از عدم اضافه برداشــت بانک ها به 

بانک مرکزی در ۸ ماه گذشته خبر داده بود.
بررســی صورت های مالی بانک های بورســی نشان 
می دهد بخــش عمده بدهــی بانک های خصوصی 
بــه بانک مرکزی، مربوط بــه 4-۵ بانک خصوصی 
می شــود و به عبارت دقیق تــر ۵0 درصد از کل این 
بدهی متعلق به دو بانک خصوصی اســت، این چند 
بانک با مشــکلات مالی و ترازنامه ای روبرو هستند 
و به نظر می رســد تا زمانی که این چند بانک تعیین 
تکلیف نشوند، رشد بدهی آنها به بانک مرکزی ادامه 

داشته باشد.
جدول پایین که برگرفتــه از آمارهای بانک مرکزی 
است، گویای وضعیت بدهی بانک ها به بانک مرکزی 
است؛ بدهی بانک های تجاری از ۱۷30 میلیارد تومان 
در سال ۹۱ به ۱3 هزار و ۸۸0 میلیارد تومان در پایان 
ســال ۹4 رســیده و در پایان مرداد امسال به ۸۱00 

میلیارد تومان کاهش یافته است.
بدهی بانک های تخصصی به بانک مرکزی هم از 44 
هزار و ۲۱0 میلیارد تومان در پایان ســال ۹۱ به 4۷ 
هزار و ۹0 میلیارد تومان در پایان مرداد رســیده است 
که طبق بررسی های نگارنده، تقریباً بیش از ۹۵ درصد 

از این بدهی، همان خط اعتباری مسکن مهر است.
امــا بدهی بانک های خصوصی در مدت 6 ســال از 
۲۸۹0 میلیارد تومان به ۸۷ هزار و 4۸0 میلیارد تومان 
در ســال ۹۷ رسید و در مرداد ماه امسال هم این رقم 
در ســطح 6۹ هزار و ۵0 میلیــارد تومان قرار گرفته 

است.
درواقع تأمین مالی مســکن مهر از محل منابع بانک 
مرکــزی به بهانه تورم زا بودن متوقف و هزاران طرح 
را معطــل منابع کــرد اما از طرف دیگــر چند بانک 
خصوصی بــه خاطر عملکرد بــد مدیریتی 66 هزار 
میلیارد تومان از بانک مرکزی اضافه برداشت کردند؛ 
۱6 هــزار میلیارد تومان بیــش از کل خط اعتباری 
مســکن مهر؛ از طرف دیگر همانطور که در گزارش 
روز گذشــته به آن اشاره شــد بدهی دولت در دوران 
دولت دولت تدبیر از ۱4 هزار میلیارد تومان در مرداد 
۹۱، بــا بیش از ۱۵0 هزار میلیــارد تومان افزایش به 
۱6۵ هــزار میلیارد تومان رســید که 3 برابر کل خط 

اعتباری اعطایی برای مسکن مهر بوده است.

نگاه روز

از نقش بیمه گران تا مقاومت راکبان

این روزها ترافیک شــهرهای بزرگ تمایل برای موتور سواری را افزایش 
داده اســت؛ به طوری که بر اســاس آمــار، روزانه بیــش از 3 میلیون 
موتورسیکلت تنها در شهر تهران  در حال تردد هستند. با هر بار مشاهده 
موتورسواران می توان دغدغه و نگرانی خانواده ها برای سلامت این راکبان 
را در ذهن مجسم کرد اما آیا این نگرانی می تواند در کاهش تلفات سوانح  
موتورسواری در برخورداری آنان از پوشش های بیمه ای نقش داشته باشد. 
در زمان حاضر و با وجود ســهم بالای موتورسواران در مرگ و میرهای 
ناشــی از تصادفات، ۷0 درصد آنان بیمه نامه شخص ثالث ندارند و از ۱۱ 
میلیون موتورســیکلت  موجود در کشــور، تا کنون تنها ۲ و نیم میلیون 
موتورسیکلت تحت پوشش بیمه شخص ثالث قرار گرفته اند و حتی اجباری 
بودن بیمه شخص ثالث و قوانین و مقررات سخت  گیرانه نیز نتوانسته در 
این زمینه راهگشا باشد.آمارتلفات موتورسواران در تصادف ها نشان دهنده 
مرگ روزانه 4 نفر به ازای هر ۱00 هزار نفر از جمعیت کشور است که با 
افزودن آمار زندانیان ناشــی از حوادث   رانندگی، می توان به پایین بودن 
ضریب نفوذ بیمه شــخص ثالث با وجود اجباری بــودن آن پی برد. هر 
چند ضریب نفوذ بیمه به صورت کلی در کشــور پایین اســت و به گفته  
فعالان صنعت بیمه این رقم معادل یک سوم میانگین جهانی است.نداشتن 
آگاهی از مزایا و قانون شــخص ثالث در کنار نبود برنامه مدون و اجرایی 
فرهنگ سازی بیمه ای در کشــور را می توان از جمله دلایل اصلی پایین 
بودن ضریب نفوذ بیمه  در کشور برشمرد تا جایی که راکبان موتورسیکلت 
با وجود ویژگی جبران خسارات مالی و جانی به اشخاص ثالث و خسارات 
جانی به راننده مقصر بیمه شخص ثالث یا همان  مسئولیت مدنی دارندگان 
وســایل نقلیه موتوری، که از زندان رفتن آنان نیز در زمان بروز حوادث و 
تصادفات می تواند جلوگیری کند اما همچنان اغلب این ریسک بزرگ را 
در  کنار ترس از پلیس و انتقال موتورســیکلت به پارکینگ، عدم امکان 
خرید و فروش موتورسیکلت و جریمه دیرکرد به جان می خرند اما تحت 
پوشش بیمه قرار نگیرند. بررسی  سطح تحصیلات و شغل موتورسواران 
حاکی از آن است که شغل 40.6 درصد تلفات موتورسواران آزاد است که 
رقمی برابر با ۱343 نفر از کل تلفات درسال ۱3۹۹ را  به خود اختصاص 
داده است. مشاغلی چون کارگران با ۵۵۲ نفر )۱6.۷ درصد از کل تلفات( و 
دانش آموزان با 3۹۲ نفر )۱۱.۹ درصد از کل تلفات( نیز به ترتیب بیشترین  
تلفات موتورسواران را بعد از شغل آزاد داشته اند.از نظر وضعیت تحصیلی 
نیز بیشــترین گروه تلفات با ۲۵4۵ نفر )۷۷ درصد( تحصیلات زیر دیپلم؛ 
۱6 درصــد از  کشته شــدگان مدرک دیپلم و ۵.4 درصد نیز دانشــجو یا 
مدارک بالای دیپلم داشــته اند. وضعیت تحصیلی ۵۱ نفر از درگذشتگان 
)۱.۵ درصد( نامعلوم گزارش شده است.این آمار   به روشنی گویای سطح 
سواد اکثریت موتورسواران دارد هر چند پایین بودن ضریب نفوذ بیمه در 
ایران ناشــی از عوامل مختلفی از جمله فرهنگ عامه مردم، عدم اعتقاد 
و  اعتمادشــان به بیمه و حتی ضعف شــرکت های بیمه در افزایش این 
ضریب را می توان دانست. با گذری از خیابان ها و گشتی در فضای مجازی 
براحتی می توان شاهد  تخصیص هزینه های هنگفت تبلیغاتی و بازاریابی 
بود که به دلیل ضعــف در برنامه ریزی، هدف گذاری و اجرای غیر علمی 
موفقیت چندانی نداشته و کمتر می توان در آنها ردی  از آگاهی بخشی از 
رســالت اصلی بیمه ها دید و این در حالی است که با توجه به تفکر سنتی 
حاکم بر صنعت بیمه بسیاری از بیمه گران حتی اعتقادی به اجرای چنین 
برنامه هایی  ندارند.ورود به دنیای جدید فروش آنلاین بیمه نامه و حذف 
فیزیکــی بیمه نامه نیز چالش جدیدی پیش روی این صنعت با وجود بی 
برنامگی ها و بستر سازی های فرهنگی مناسب  قرار داده است و در شرایط 
رو در رویی اقتصاد کشور با تورم لجام گسیخته،، میزان ضریب نفوذ بیمه 
در کشــور در ســال جاری با هاله ای از ابهام مواجه خواهد بود.از  طرفی 
سیاست گذاران صنعت بیمه، فرهنگ سازی، اطلاع رسانی و افزایش ضریب 
نفوذ بیمه در کشــور را بر عهده ۷۷ هزار نماینده از 3۱ شــرکت بیمه گر 
می دانند اما اینکه این  شبکه گسترده فروش بیمه نامه در کشور آیا به نقش 
خود در فرهنگ ســازی تا چه میزان باور داشته و برایان تلاش می کنند 
جای بســی تأمل دارد. با این حال برخی بــر این باورند  فعالان صنعت 
بیمه با طراحی پوشــش های بیمه ای کوتاه مدت و اقساطی و همچنین 
اجرای سیاست های تشویقی از جمله بخشودگی جرائم دیرکرد و اصلاح 
قانون برای  افزایش جمعیت موتورسواران تحت پوشش تلاش های زیادی 
کرده اند اما نداشــتن گواهینامه مربوط به رانندگی موتور از دلایل اصلی 
بهره نگرفتن آنان از بیمه شــخص ثالث  است. آمارهای سازمان پزشکی 
قانونی نیز دلالت بر سهم بالای جوانان و نوجوانان در کشته شدگان سوانح 
رانندگی موتور ســیکلت دارد که هر چند بخشی از این تعداد مربوط   به 
اشخاص ثالث می باشد اما مطمئنان اغلب راکبان جوان و نوجوان نیز فاقد 
گواهینامه می باشند که این موضوع تاکیدی بر ضرورت اجرای برنامه ها و 
راهکارهای پیش  گیرانه و کنترلی ارگان های مسوول را دارد. از طرفی با 
وجود منفی بودن پرتفوی شخص ثالث در شرکت های بیمه به لحاظ عدم 
توازن نرخ دیه و حق بیمه، این صنعت با  ارائه پوشــش شخص ثالث در 
حال ایفای مسئولیت اجتماعی خود است و تحمیل هزینه های بیشتر به این 
صنعت توجیه اقتصادی ندارد و فرهنگ سازی در این زمینه نیازمند  اهتمام 
ملی است. به گفته فعالان این صنعت، رشد نرخ دیه سال جاری ۲۲ درصد 
و نرخ حق بیمه شخص ثالث تنها فقط 3 درصد بود و این در حالی است 
که سالانه ۷00  هزار مجروح در تصادفات )طبق آخرین آمار بیمه مرکزی 
در سال ۹۸( ثبت می شود که از این تعداد ۱۵ درصد معلولیت ماندگار پیدا 
می کنند )یعنی سالانه ۱00 هزار   معلول ماندگار( و سالانه بین 30 تا 40 
هزار نفر در اثر تصادفات فوت می کنند. در این میان ستاد دیه نیز دستی در 
کار داشته و شرایط آزادی بسیاری از بدهکاران از جمله  بدهکاران ناشی 
از ســوانح رانندگی را فراهم می کند. این ستاد در سال ۹۹ توانست ۹3۹۸ 
محکوم مالی و بدهکار دیات ناشی از سوانح رانندگی و حوادث کارگاهی را 
با رقم  بدهی بالغ بر 3۵ هزار میلیارد ریال از بند زندان های سراسر کشور 
آزاد و با اخذ رضایت اولیای دم و شاکیان خصوصی بیش از ۱3۹0 زندانی 
غیرعمــد را بدون پرداخت وجه را به آغوش جامعه بازگرداند در صورتیکه 
با معطوف شدن بخشی از این تلاش ستودنی به همراهی با صنعت بیمه 
می توان با فرهنگ سازی برای افزایش ضریب نفوذ  بیمه و فراهم کردن 
تحت پوشش قرار گرفتن آن بخش از موتور سواران وگانی که هنوز بیمه 
شحص ثالث ندارند شــاهد کاهش آمار زندانیان ناشی از سوانح رانندگی 

در  کشور بود.

الهام عبیری
کارشناس صنعت بیمه

تورم بالای 40 درصــد اقتصاد ایران از 
شــاخص هایی  مهمترین  و  اصلی ترین 
اســت که در اولویت دولــت قرار گرفته 
تا بــا ریل گذاری جدید در اقتصاد، ضمن 
مهار آن نســبت به کاهش این رقم نیز 

اقدام شود.
کمتــر از دو ماه از شــروع به کار دولت 
سیزدهم گذشته و کابینه ابراهیم رئیسی 
توانســته طی اقدامات ضــرب العجلی 
تحرکی به فضای اقتصادی و اجتماعی 
کشــور وارد کند. از سرعت گرفتن روند 
واکسیناســیون کشــور گرفتــه تا عدم 
استقراض دولت از بانک مرکزی در همین 
مدت کوتاه، همه و همه تاثیر بســزایی 
در پیش بینی پذیری شــرایط و داشتن 
چشــم اندازی نسبتا روشــن دارد. نکته 
بســیار مهم اینکه همین عدم استقراض 
از بانک مرکزی اصلی ترین و مهمترین 
عامل در مهار تورم تلقی می شود، چراکه 
به عقیده۹ جمعی کارشناسان استقراض 
دولــت از بانــک مرکزی بــرای تأمین 
هزینه های جاری یکــی از عوامل مهم 

ایجاد تورم در اقتصاد ایران است.
احسان خاندوزی وزیر اقتصاد، روز شنبه 
دهــم شــهریور مــاه ۱400 در صفحه 
شــخصی خود در فضای مجازی اعلام 
کــرد که دولت ســیزدهم موفق شــده 
بدون یک ریال استقراض جدید از بانک 
مرکــزی، حقوق و دســتمزدها را حتی 
زودتر از موعد پرداخت کند. او نوشــت: 
»در شهریور موفق شدیم برخلاف ۵ ماه 
اول، بدون یک ریال استقراضِ جدید از 
بانک مرکزی، حقوق ها را )حتی زودتر از 
موعد( پرداخــت کنیم. البته نحوه تأمین 
کســری بودجه در اوایل سال، همچنان 
تنور تورم را گرم نگه داشته است! طبیعی 
است آثار مثبت اقدامات امروز، با چندماه 

تأخیر ظاهر خواهد شد؛ انشاالله«
به هر حال تا اینجای کار دولت سیزدهم 

به خوبی توانسته مسیر هدفمندی را برای 
قطار اقتصاد ایــران ریل گذاری کند و با 
شناسایی آســیب ها و معضلات موجود، 
بهترین راهکارها را برای رشــد و توسعه 
اقتصــادی تبیین کند. تــورم بالای 40 
درصد اقتصاد ایــران که روز به روز هم 
بیشتر می شود از اصلی ترین و مهمترین 
شاخص هایی است که به گفته بسیاری 
از اقتصاددانان باید در اولویت دولت قرار 
می گرفت تا ضمن مهار آن نســبت به 

کاهش این رقم نیز اقدام شود. 
برهمین اســاس وزیر اقتصاد نیز به تازگی 
اعــلام کرد: افزایش تورم در شــهریور به 
هیچ وجه مطلوب نیســت و با اقداماتی که 
انجام خواهد شــد ترمز افزایش قیمت ها 
کشیده می شــود. متاســفانه آمار افزایش 
بیــش از 3 درصدی متوســط قیمت ها در 
اقلام مصرفی خانوار در شهریور خبر بسیار 
ناخوشایندی است و این نرخ باید حتماً در 
ماه های آینده کنترل شود. دولت سیزدهم 
بــرای کنترل افزایش قیمت هــا اقداماتی 
در دســتور کار قــرار داده، از جمله کنترل 
نوســانات نرخ ارز از طریق افزایش فروش 
نفت و میعانات که در دستور کار قرار گرفته 
است. وی همچنین گفت: درباره استقلال 
از بانک مرکزی نیز اقداماتی انجام شــده 
است. ما در ماه های ابتدایی سال، ۱6 هزار 

میلیارد تومان تامین مالی از طریق فروش 
اوراق داشتیم که این رقم در یک ماه اخیر، 
به ۲۷ هزار میلیارد تومــان افزایش یافته 
اســت. تداوم این اقدامات، می تواند کنترل 
تورم و کشیده شدن ترمز افزایش قیمت ها 
را در پی داشته باشد هرچند ممکن است با 
چند ماه فاصله، تاثیر بگذارد. به ویژه با تغییر 
لایحه بودجه ســال ۱40۱، کمتر کسری 
بودجه خواهیم داشت و شاهد پایین آمدن 
ســطح عمومی قیمت ها در ماه های آینده 
خواهیم بود.به نظر می رسد تیم اقتصادی 
دولت سیزدهم به خوبی فشار بیش از حدی 
کــه بر جامعه و اقشــار مختلف مردم وارد 
شده است را درک کرده و تصمیم دارد در 
سریع ترین زمان ممکن اصلاحات اقتصادی 
لازم را اجرایی کند. این در حالی است که 
رئیس جمهوری با توجه به هشــدارهای 
مکرر کارشناسان و فعالان بخش خصوصی 
و البته شــرایط زندگی مردم هفته گذشته 
به بانک مرکزی دســتور داد سیاست های 
پولی کشور را متناسب با مدیریت نقدینگی 
و کنترل تورم پیگیــری کند و اعلام کرد 
دستگاه های اجرایی از هرگونه اقدامی که 
منجر به افزایش تورم شــود، پرهیز کنند.

نبایــد از ایــن موضوع غافل شــد که در 
صورت ادامه روند اشتباه گذشته، به زودی 
شــاهد نرخ تورم ۵0 درصدی خواهیم بود 

که این رقم در ۱00 ســال اخیر بالاترین 
نرخ تورم تاریخ ایران اســت. این هشداری 
است که بسیاری از کارشناسان اعلام کرده 
و می گویند باید جلوی رشد انتظارات تورمی 
را گرفت تا در وهله بعدی نســبت به  مهار 
و کاهش آن اقدام شــود. براساس گزارش 
مرکز آمار ایران، نرخ تورم در شــهریورماه 
امسال یعنی ۱۲ ماهه منتهی به شهریورماه 
۱400، برای خانوارهای شهری و روستایی 
به ترتیب 4۵,۱ درصد و 4۹.۷ درصد بود که 
برای خانوارهای شــهری 0.6 واحد درصد 
افزایش و برای خانوارهای روســتایی ۱.0 
واحد درصد افزایش داشــته است و پیش 
بینی می شود روند رشــد آن ادامه داشته 
باشد. در این راســتا تثبیت قیمت ها یکی 
از مسائل مهمی است که خاندوزی به آن 
اشــاره کرد و بر این اســاس هفته گذشته 
طرحــی با هدف تثبیت قیمت ها با امضای 
حــدود ۷0 نفر از نمایندگان مجلس تقدیم 
هیأت رئیسه شــد که دولت را موظف به 
تثبیــت قیمت ها در بخش هــا و کالاهای 
اساســی می کرد و هر افزایش قیمتی هم 
می بایســت به تأیید هیأت وزیران برسد. 
البته پیش از این هم در سال ۱3۸3 چنین 
طرحی به تصویب مجلس هفتم رسیده بود 
اما با موفقیت همــراه نبود. در حال حاضر 
روزانه بالغ بر ۲ هزار و ۵00 میلیارد تومان 
نقدینگی به کشــور تزریق می شود که به 
اعتقاد صاحبنظــران و اقتصاددانان یکی از 
مهم ترین علل رشد تورم همین نقدینگی 
است که از 4 هزار میلیارد تومان نیز گذشته 
است. به هر حال باتوجه به شرایط حساس 
کنونی اقتصاد ایران باید دید دولت باتوجه 
به کســری بودجه چطــور در کنترل تورم 
در ماه هــای آینده موفق خواند بود و ریل 
گذاری جدیدی که در دستور کار قرار داده 

است را چگونه اجرایی می کند.

مهار تورم بالای ۴۰ درصد  در اولویت دولت قرار گرفته است

آغاز ریل گذاری جدید در اقتصاد ایران 

روز گذشــته برای دومین روز متوالی شاخص 
بورس کاهش یافت و بسیاری از نمادها بازدهی 
منفی داشتند. کارشاناسان بازار سرمایه عقیده 
دارند برخی از این جو منفی حاکم در بازار بر اثر 
سیگنال هایی است که از بانک مرکزی دریافت 
می شود. با این حال افت شــاخص ادامه دارد 

یا خیر؟
شــاخص کل بورس  دیروز حــدود ۱0 هزار 
واحــد کاهش یافــت و بســیاری از نمادهای 
شاخص ساز عملکرد منفی داشتند. افراد حقیقی 
امروز 4۷0 میلیارد تومان از بازار ســهام خارج 
کردند که بیشترین خروج پول حقیقی از بورس 
یا فرابورس مربوط به گروه فلزات اساســی و 
همچنین سهام شرکت پارس فولاد سبزوار بود.

کارشناسان بازار ســرمایه عقیده دارند یک از 
دلایل ایــن حجم از خــروج نقدینگی و افت 
شــاخص کاهش نرخ ارز و سیگنال های است 
که از بانک مرکزی به بازار می رسد. نرخ ارز بعد 
از انتصاب رئیس جدید بانک مرکزی کانال ۲۸ 

هزار تومان را از دست داده است.

نرخ بهره بانکی باید مشخص شود ��
محمد مهدی عُشریه، کارشــناس بازار سهام 
در گفتگــو با تجارت نیوز به انتظــارات بازار و 
سهامداران از کاهش احتمالی نرخ بهره بانکی 
اشــاره کرد و توضیح داد: یکــی از مهم ترین 
فاکتورهای اثرگذار در بازار ســرمایه مشخص 
شــدن نرخ بهره بانکی اســت. بعداً از انتصاب 
آقای صالح آبادی برای ریاست یانک مرکزی 
شــایعه های زیادی راجع به نــرخ بهره بانکی 
شنیده می شــود؛ برخی از کاهش نرخ بهره و 
برخی دیگــر از افزیش احتمالی نرخ بهره خبر 
می دهند.عشــریه در ادامه توضیــح داد: عدم 
اطمنیــان بازار و ســهامداران نســبت به نرخ 
بهره و مشــخص نبودن درصد و شرایط کلی 
آن موجــب عدم اطمینان و فعالیت مطمئن در 
بورس می شــود و همین مساله به بازار صدمه 
وارد می کند. مشــخص شدن نرخ بهره بانکی 

برای بازار و سهامداران اهمیت زیادی دارد.
سیگنال تعویض رئیس سازمان بورس ��

این کارشناس بازار سهام عقیده دارد با توجه به 

شروع فعالیت رئیس جدید بانک مرکزی بازار 
قطعاً نیم نگاهی به فعالیت ها و ســیگنال هایی 
که از طرف بانک مرکزی منتشر می شود دارد. 
بعضی از فعالان بازار خبر از برکناری احتمالی 
رئیس سازمان بورس می دهند. همین موضوع 
یکی از مهم ترین سیگنال های است که به بازار 

داده می شود و آن را تحت تأثیر قرار می دهد.
محمد مهدی عشریه درباره شرایط آینده بازار 
بر این عقیده اســت که با توجــه به افزایش 
قیمت نفت جهانی شــرایط برای شرکت های 
پتروشیمی و پالایشی بهتر می شود و می تواند 
اثر مثبتی در مسیر حرکت شاخص و بازار سهام 

باشد.
بــا توجه به کاهش نرخ دلار و ســیگنال های 
بانک مرکزی برای سازمان بورس، از تعویض 
رئیس ســازمان تا کاهش یا افزایش نرخ بهره 
بانکــی باید دیــد در چند روز آینــده از طرف 
رئیس جدید بانک مرکزی چه ســیگنال هایی 
به بازار ســهام داده می شود و واکنش بورس و 

سهامدارن چگونه خواهد بود.

رییــس ســابق کانون صرافــان با درخواســت رفع 
محدودیت فعالان رســمی بــازار ارز از رییس جدید 
بانک مرکزی تاکید کرد: محدود بودن صرافان رسمی 
نتیجه ای جز رشــد قارچ گونه فعالان غیررسمی ارز و 
توسعه بازار سیاه ندارد.کامران سلطانی زاده با اشاره به 
محدودیت های موجود برای فعالان رســمی بازار ارز 
بیان کرد: اعمال محدودیت مانع فعالیت صرافی های 
رســمی متناســب با ظرفیت بالای آن ها و در مقابل 
گســترش بازار ســیاه ارز شده اســت.وی با تاکید بر 
ضرورت اصلاح تصمیمات اشتباه گذشته اظهار کرد: 
عدم توانایــی صرافان در فروش ارز بــه یکدیگر از 
جمله محدودیت هایی اســت که در چرخه عرضه ارز 
اخلال ایجاد کرده؛ لذا درخواست ما از سکاندار جدید 
بانک مرکزی، روان سازی عرضه ارز بین صرافی های 
سراســر کشــور و فراهم کردن امکان فــروش ارز 
صراف با صراف در ســامانه سنا است. این فعال بازار 
ارز با اشــاره به دیگر محدودیت صرافــان ادامه داد: 
گردش غیراصولی ارز شــرکت های بزرگی همچون 
پتروشــیمی ها، ایمیدرو و فولادی ها بیــن صرافان، 
محدودیت صرافی های مجاز در بیشــتر فعالیت های 
ارزی نظیــر نقل وانتقــال حواله، مبــادلات ارزهای 
دیجیتال و همچنین عدم امکان ارائه خدمات آنلاین 

و فروش ارز به صورت غیر حضوری به مشــتریان از 
دیگر موانع موجود بر سر راه فعالان رسمی بازار است. 
سلطانی زاده خاطرنشان کرد: با محدود کردن صرافان 
رســمی، ضمن خارج شــدن آن ها از چرخه فعالیت و 
ســوق دادن مردم به سمت معاملات بازار غیر رسمی 
ناامن، درآمد مالیاتی دولت از محل صرافی های رسمی 

هم محقق نخواهد شد.
ضرورت افزایش سقف تراکنش برای  ��

صرافان رسمی
رییس ســابق کانون صرافان عــدم تمدید مجوزها و 
محدودیت در روند تمدید جواز را از دیگر مشــکلات 
صرافان رسمی اعلام کرد و گفت: مشکلات سیستم 
نرونتا )اینترنت اختصاصــی بانک ها( از جمله قطعی 
و ســرعت پایین در نقل وانتقال، پایین بودن ســقف 
تراکنــش در کارتخوان های صرافان رســمی به رغم 
نظارت بانک مرکزی، ســختگیری و مهلت کم برای 
افزایش ســرمایه بــدون درنظر گرفتن شــرایط بد 
اقتصادی ناشــی از کرونا مشکلات دیگری است که 
به صرافان رسمی تحمیل شده و حالا با تغییر رییس 
بانک مرکزی انتظار داریم ضمن رفع موانع گفته شده، 
مهلت افزایش ســرمایه هم تمدید شود.به گفته این 
فعال بازار ارز، صرافان رسمی موظفند تا پایان امسال 
سرمایه خود را به ۱۲ میلیارد و تا دو سال آینده به ۲۵ 

میلیارد تومان افزایش دهند که باتوجه به مشــکلات 
اقتصادی موجود و کاهش حجم معاملات، این اقدام تا 
مهلت داده شده امکان پذیر نیست.سلطانی زاده با انتقاد 
از نبود محدودیت های مذکور و عدم نظارت بر عملکرد 
فعالان غیر رســمی تصریح کرد: همه محدویت های 
موجود برای صرافان رسمی تنها موجب رشد قارچ گونه 
فعالان غیررســمی بازار ارز شــده؛ لذا از رییس جدید 
بانک مرکزی خواستاریم تا برای کنترل بهتر و آرامش 

بازار ارز، در جهت رفع این موانع اقدام کند.
کانون  �� انتخابات  برگزاری  در  تأخیر   

صرافان
وی در ادامــه از تأخیر در برگــزاری انتخابات هیات 
رییســه کانون صرافان خبر داد و افزود: اگرچه طبق 
اساســنامه، انتخابات کانون صرافــان به عنوان یکی 
از نهادهای مالی مهم کشــور، باید هر 3 سال یکبار 
انجام شــود، اما امسال با عدم پیگیری شورای کنونی 
به بهانه کرونا چند ماه بــه تأخیر افتاده و هنوز زمان 
برگزاری آن مشخص نشده است.رییس سابق کانون 
صرافــان در پایان گفت: از آنجا کــه اعضای کنونی 
کانون شــانس پایینی برای حضور در دور بعد دارند، 
با به تأخیر انداختن زمان انتخابات و حفظ کرســی در 
تلاش برای بالا بردن شانس خود هستند، درحالی که 

این اقدام خلاف قواعد اساسنامه است.

سیگنال های بانک 
مرکزی به بازار سهام 

چیست؟

بورس تحت 
خ  تأثیر نر

بهره بانکی 

درخواست صرافان 
از رییس جدید بانک 

مرکزی

 گسترش 
بازار سیاه ارز 

با محدود 
شدن صرافان 

رسمی

هیراد شفیعی
روزنامه نگار

فاطمه اکبرخانی
روزنامه نگار
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انرژی

 آنچه نگرانی از وقوع ریزگردهای شــمال را تشدید 
می کنــد، افزایش میزان خشــکی و مناطق بیابانی 
در این خطه به ظاهر ســبز کشور است؛ بنابر اعلام 
ســازمان حفاظت از جنگل ها طی 4دهه اخیر حجم 
جنگل هــا در این منطقه به کمتر از نصف گذشــته 

کاهش پیدا کرده است.
طبــق این آمار از 3میلیون و 600هزار هکتار اراضی 
جنگلی شمال، یک میلیون و ۸00هزار هکتار باقی 
مانده است و این موضوع در کنار خشکی پهنه های 
وسیع آبی مانند 30درصد خلیج گرگان، تالاب انزلی 
و بخش وسیعی از تالاب میانکاله به واسطه خشکی 
خلیج گرگان و پسرفت آب خزر، مناطق مستعد بیابانی 
و تولیدکننده گردوغبار و ریزگرد در 3استان شمالی 
را گســترش داده است. تراکم بالای جمعیت در نوار 
باریک ســاحلی خزر و نزدیکی شهرها و روستاها به 
کانون  هایی با احتمال بــالای وقوع ریزگرد، زندگی 
در این مجتمع های زیستی شمال را در آستانه خطر 

آلودگی هوا و ذرات گردوغبار قرار داده است.
آستانه  �� در  ساکن شمال  میلیون  نیم 

ریزگرد
 خشــکی خلیج گرگان علاوه بر آسیب های گسترده 
در حوزه های محیط زیستی و اقتصادی به گلستان و 
تحت تأثیر قرار دادن مستقیم معیشت حاشیه نشینان 
به ویژه صیادان و فعالان گردشگری، پاکیزگی هوای 
بیش از نیم میلیون نفر از ســاکنان شــمال شرقی 
کشــور را در آستانه خطر قرار داده و با احتمال وقوع 
ریزگردهای دائمی مواجه کرده است.درصورت وقوع 
ریزگرد، اهالی بهشــهر، نکا، گلوگاه در مازندران و 
بندرگز، نوکنده، گمیشــان و کردکوی در گلســتان 
مستقیما تحت تأثیر گردوغبار برخاسته از بستر خشک 
خلیج قرار می گیرند.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
گلســتان در این باره می گوید: منشــا ریزگردهای 
شمال ایران و به ویژه گلستان به طور عمده صحرای 
قره قوم در ترکمنســتان اســت که مساحتی حدود 
3۵0هزار کیلومترمربع دارد. وســعت کل گلســتان 
۲0هزار کیلومترمربــع و این یعنی صحرای قره قوم 

۱۷برابر کل استان است.سیدمحسن حسینی درباره 
سایر کانون  های ریزگردی داخلی در این استان هم 
توضیح می دهد: حوضه اترک در گلســتان با حدود 
۸هزار کیلومترمربع وسعت به عنوان منطقه ای مستعد 
بیابانی شــدن مطرح اســت که ۱300کیلومترمربع 
آن می توانــد در زمان  هــای خــاص و در اثر وزش 
بادهای شدید شــمال به جنوب ریزگرد تولید کند. 
همچنیــن خلیج گرگان با وســعتی در حدود 400تا 
۵00کیلومترمربــع )در ســال های اخیــر حدود ۸تا 
۱0هزار هکتار آن کاملا بی آب شده و سطح آب آن 
نیز به طور متوسط تا۸۵سانتی متر کاهش یافته است( 
در بخش های خشک شده و درصورت وزش بادهای 
شــدید غرب به شرق منشا تولید ریزگرد خواهد بود. 
او با بیان اینکه دریای خزر در ۱00ســال گذشــته 
بیش از 4متر نوســان های تراز آب و در ســال های 
اخیر شاهد افت شدید تراز آب بوده است، می گوید: 
این نوســان  در بخش های عمیق دریا تأثیر چندانی 
باقی نمی گذارد، اما در نواحی ســاحلی مانند خلیج 
گرگان که دارای عمقی کمتر از 4متر اســت موجب 
تغییرات زیادی از نظر هیدرودینامیکی، شکل شناسی 
و زیســت محیطی می شود. حســینی با بیان اینکه 
در ســال های نه چندان دور خلیــج گرگان از دهانه 
آشــوراده-بندرترکمن و کانال خزینی با دریای خزر 
در ارتباط بوده است، می افزاید: هم اکنون این ارتباط 
فقط از دهانه آشوراده-بندرترکمن به عرض تقریبی 
۲کیلومتر با دریای خزر برقرار است. کانال خزینی در 
سال های اخیر با کاهش ســطح آب دریا و افزایش 
رژیم رسوب گذاری مســدود شده و دهانه آشوراده-

بندرترکمن نیز از ناحیه چپاقلی واقع در شرق خلیج 
با دریای خزر در ارتباط است. به گفته وی، هم اکنون 
عمق خلیج گرگان که در برخی نقاط به حداکثر 4متر 

می رسید به یک و نیم متر کاهش پیدا کرده است.
لایروبی رودخانه های منتهی به خلیج ��

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای گلستان همچنین 
درباره برنامه های شرکت آب منطقه ای درباره خلیج 
گــرگان می گوید: برنامه شــرکت آب منطقه ای در 

شمال کشور مراقبت از تالاب هاست و در نتیجه، در 
سال های اخیر ضمن هدایت آب مناسب از مصرف 
حق آبه زیســت محیطی تالاب ها جلوگیری کردیم.

حسینی توضیح می دهد: با وجود خشکسالی امسال 
و کاهش 30درصدی بارندگی ها، سیلاب  های جاری 
در فصل تابســتان را به سمت تالاب، سدها و ذخایر 
آبی منطقه هدایت کردیم و از سوی دیگر به ویژه در 
ماه های مرداد و شهریور آبی از تالاب سدهای مذکور 
به پایین دست باز نشد و در نتیجه، هم اکنون تالاب 
سدهای استان از شرایط مطلوبی برخوردارند. وی با 
بیان اینکه شورای عالی تالاب ها درباره خلیج گرگان 
وظایفی را برای دســتگاه های مختلف تعیین کرده 
اســت، ادامه می دهد: وظیفه شرکت آب منطقه ای 
مازندران و گلستان لایروبی رودخانه های منتهی به 
خلیج گرگان و به تناسب اعتبار در حال انجام است.

۱۹۹هزار هکتار کانون مستعد داخلی ��
مدیرکل حفاظت محیط زیســت گلستان هم درباره 
جزئیات مصوبات ســتاد مقابله با گردوغبار کشوری 
در این اســتان  می گوید: در ستاد مقابله با گردوغبار 
مطالعه جامعی دربــاره کانون های داخلی و خارجی 
ریزگرد انجام و براساس این مطالعه ۱۹۹هزار هکتار 
از مساحت استان به عنوان کانون  های داخلی مستعد 
تعیین شــد که عمده این کانون ها در 3شهرســتان 
گنبــدکاووس، گمیشــان و آق قلا واقع هســتند. 
محمدرضا کنعانی با بیان اینکه مطالعات منشایابی 
انجام و برنامه اقدام و عمل به تفکیک همه استان ها 
طبق مصوبه ستاد مقابله با گردوغبار به دستگاه های 
مربوطه ابلاغ شده اســت، می افزاید: منابع مالی تا 
پایان سال۱400 معین می شــود. وی درباره خلیج 
گرگان به عنوان کانون مســتعد ریزگرد هم توضیح 
می دهد: در مطالعات ســتاد گردوغبار کشور، خلیج 
گرگان به عنوان نقطه مستعد دیده نشده، بلکه برای 
خلیج برنامه جداگانه ای در ستاد ملی تالاب ها معین 
شده است. اما طبیعتا خشکی خلیج گرگان علاوه بر 
اثر منفی بر آبزیان و پرندگان و در مجموع اکوسیستم 

منطقه اثرات ریزگردی نیز خواهد داشت. 

۱۰ هزار هکتار از 
خلیج گرگان خشک 

شد؛

خطر؛ 
ریزگردها در 

شمال

خبرخوان

دلیل تغییر لحن بن سلمان نسبت به 
ایران از زبان شاهزاده سعودی

ایسنا: یکی از شاهزادگان ســعودی بازگشت احتمالی 
واشنگتن به برجام را دلیل تغییر لحن ولیعهد عربستان 

نسبت به ایران می داند.
به نقل از خبرگزاری ناس، عبدالرحمن بن مساعد، شاهزاده 
ســعودی می گوید که برخی متغیرهای بین المللی باعث 
تغییر لحن محمد بن سلمان نسبت به جمهوری اسلامی 
ایران شده است. این شاهزاده سعودی که از طریق کلاب 
هاوس در یک نشست شرکت کرده بود خاطرنشان کرد: 
درخصوص روابط با ایران برخی رویکردهای بین المللی 
درحال تغییر اســت زیرا آمریکا آماده بازگشــت به برجام 
است. عبدالرحمن بن مساعد در ادامه گفت: برخی درمورد 
دلیل تغییر لحن محمد بن ســلمان، ولیعهد عربستان در 
رابطه با ایران سؤال می کنند، دلیل تغییر لحن محمد بن 
سلمان نزدیک شــدن زمان بازگشت به برجام است زیرا 
عربســتان تلاش می کند که در این توافق حضور داشته 
باشد و سناریوی توافق قبلی که در سال ۲0۱۵ امضا شد 
تکرار نشود؛ توافقی که میان ایران و جامعه بین المللی بدون 

مشارکت کشورهای منطقه انجام شد.
وی همچنیــن تاکید کــرد که هر اتفاقــی رخ بدهد 
عربستان حامی مساله فلســطین خواهد ماند و موضع 

خود را تغییر نخواهد داد.

تکذیب کابینه منتسب به لاریجانی

ایســنا: یک فعال سیاســی نزدیک به علی لاریجانی 
اعلام کرد که وی هیچ لیست کابینه ای را منتشر نکرده 

است.
منصــور حقیقت پور، در ارتباط با لیســت منتشــره از 
کابینه ای منتسب به علی لاریجانی، اظهار کرد: ایشان 
روز چهارشنبه تصمیم گرفت که برای انتخابات ثبت نام 
کند؛ چه طور می تواند با این سرعت کابینه اش را معرفی 
کند؟ وی ادامه داد: هنوز مســئول ستاد مشخص نشده 
است؛ پس هیچ لیستی هم به عنوان کابینه بیرون نداده 
است. من به عنوان کسی که با ایشان دیدار دارم اعلام 
می کنم که این خبر کذب است.این نماینده سابق مجلس 
گفت: اینکه می گویند کابینه سوم آقای روحانی را آقای 
لاریجانی ارائه می کند، شیطنت است.وی در پایان گفت: 
مطئن هستم کابینه آقای لاریجانی که در آینده معرفی 

می شود کابینه ای چابک و کارآمد خواهد بود.

جنتی: مردم بدانند بار سنگینی 
بر دوش داریم

دبیر شــورای نگهبــان گفت: مردم شــریف بدانند بار 
سنگینی را بر دوش داریم، بررسی فردی که صلاحیت 
آن تأیید می شود به این معناست که فردی متدین است و 
واجبات شرعی را انجام می دهد و دست به گناه نمی زند. 
به نقل از پایگاه اطلاع رســانی شورای نگهبان، آیت الله 
جنتی دبیر شورای نگهبان درباره بررسی صلاحیت های 
داوطلبان ریاســت جمهوری گفت: مــا نمی توانیم از 
خودمان چیزی به جز قانون بگوییم و قانون هم شرایط 
داوطلبان انتخابات ریاســت جمهوری را معین کرده و 
شرایط سنگینی اســت. وی خاطرنشان کرد: داوطلب 
انتخابات ریاست جمهوری باید مدیر، مدبر و با تقوا باشد 
و در جای دیگر مانند انتخابات مجلس به عنوان مثال به 
یاد ندارم شــرط تقوا آمده باشد. دبیر شورای نگهبان با 
تأکید بر اینکه شــرط تقوا یکی از ملاک های اصلی در 
بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری 
اســت، گفت: فردی که تقوا دارد یعنی همه واجبات را 
انجام می دهد و کار دیگری انجــام نمی دهد. آیت الله 
جنتی در پایان گفت: مردم شــریف بدانند بار سنگینی 
را بر دوش داریم، بررسی فردی که صلاحیت آن تأیید 
می شود به این معناست که فردی متدین است و واجبات 

شرعی را انجام می دهد و دست به گناه نمی زند.

حمله دولت اسراییل به مدل آمریکایی 
به خاطر حمایت از فلسطین

عصرایران: حســاب توییتری رســمی دولت اسراییل 
به یک مدل ۲4 ســاله فلســطینی-  آمریکایی حمله 
کــرد و مواضــع او در قبال بحران اخیر فلســطین را 
مایه شرمساری دانســت.در پی حمایت بلا حدید مدل 
فلسطینی-  آمریکایی ســاکن آمریکا از مواضع مردم 
فلسطین در قبال تجاوز نظامی اسراییل در قدس شرقی 
و غزه، دولت اسراییل عصبانیت خود را از او در حساب 
توییتری رسمی خود به نمایش گذاشت.حساب رسمی 
توییتر دولت اســراییل با بازنشــر ویدئوی زنده )لایو 
اینستاگرام( حضور بلا حدید در تظاهرات ضد اسراییلی 
روز یکشــنبه در شــهر نیویورک آمریکا نوشت: وقتی 
ســلبریتی هایی چون بلا حدید از ریختن یهودی ها به 
دریا حمایت می کنند در واقع خواهان محو دولت یهودی 
از جهان هســتند. این دیگر مســاله ای بین اسراییل و 
فلسطین نیست بلکه یک مساله انسانی است. شرم بر 

شما.

گزارش

جهش نفت خام به دلیل بحران جهانی انرژی 
 صعود نفت آمریکا به بالاترین سطح هفت 

سال اخیر

آثار گرانی انرژی در سراسر جهان و کسری موجودی نفت خام 
همچنان بر بازار سنگینی می کند و باعث رشد قیمت طلای سیاه 

در روزهای اخیر شده است.
بــه گزارش رویترز، از آنجا که بحران انرژی، اقتصادهای بزرگ 
را درگیر کرده و هیچ نشــانه ای از برطرف شدن این مشکلات 
در میان افزایش فعالیت اقتصادی و محدودیت عرضه از ســوی 
تولیدکنندگان اصلی، دیده نمی شــود، قیمت نفت روز دوشــنبه 

مجددا صعود کرد و سود چندهفته ای خود را گسترش داد.
معاملات آتی نفت خام برنت به دنبال ثبت رشد حدود 4 درصد 
در طول هفته گذشــته، ۱,۱۸ دلار معــادل ۱,4 درصد افزایش 
یافت و به ۸3 دلار و ۵۷ســنت در هر بشــکه رسید. همچنین 
معاملات آتی نفت خام وست تگزاس اینترمیدیت آمریکا با ۱,4۹ 
دلار معــادل ۱,۹ درصد رشــد، به قیمت ۸0 دلار و ۸4 ســنت 
در هر بشــکه مورد معامله قرار گرفت که بالاترین ســطح آن 
از اواخر ســال ۲0۱4 بود. این شــاخص نفتی نیز در طول هفته 
گذشــته رشــد 4,6 درصدی را تجربه کرد.با خروج بیشتر افراد 
واکسینه شده از محدودیت های کرونا که باعث حمایت از فعالیت 
اقتصادی شد، قیمت ها رشد بیشــتری را تجربه کرد. از این رو 
برنت و وســت تگزاس اینترمیدیت آمریــکا به ترتیب پنجمین 
و هفتمین رشــد هفتگی متوالی را ثبت کردند.از طرفی، قیمت 
زغال ســنگ و گاز نیز با بهبود اقتصادها در حال افزایش بوده و 
از آنجا که برای تولید برق از ســوخت استفاده می شود، نفت را 
برای این مصرف جذاب تر کرده و صعود بیشــتر قیمت ها را به 
دنبال داشته است.کلوین وونگ، تحلیلگر کامودیتی در سی ام سی 
مارکتس مستقر در سنگاپور اذعان داشت: »هیچ جریان خبری 
صریحی وجود ندارد و حرکت قیمت ها ناشــی از عوامل درون 
بازاری بوده که نشان می دهد انتظار تورم بالاتر، از روند صعودی 
قیمت نفت حمایت می کند.«در هند، برخی از استان ها به دلیل 
کمبود زغال ســنگ، شــاهد قطعی برق هســتند، در حالی که 
با افزایــش قیمت برق، دولت چین به معدنکاران دســتور داده 
تولید زغال ســنگ را افزایش دهند.با افزایش تقاضا برای انرژی 
گرمایشی، چشم انداز زمســتانی دشوار در نیمکره شمالی بیشتر 
شده و از این رو، بحران انرژی جهان را فرا گرفته است.از سوی 
دیگر، شرکت های حفاری آمریکا که از فرصت افزایش قیمت ها 
اســتفاده می کنند، در هفته گذشــته پنج چاه نفت جدید  اضافه 
کردند که شمار ســکوهای نفت و گاز آنها برای پنجمین هفته 
متوالی افزایش یافت. همچنین لازم به ذکر اســت که سازمان 
کشــورهای صادرکننده نفت و متحدان آن )اوپک پلاس( هفته 
گذشته تصمیم گرفتند که بر برنامه کاهش تدریجی محدودیت 

عرضه خود پایبند بمانند.

آب پشت سدها فقط کفاف فصل پاییز را 
می دهد

با توجه به کاهش بارندگی در سال جاری مدیرکل دفتراطلاعات 
و داده های آب کشور خبر داده است که حجم آب قابل استفاده از 
سدها تنها ۹.۵ میلیارد مترمکعب است.کم بارشی ,کاهش میزان 
آب ســفره های زیرزمینی , قرار گرفتن در اقلیم خشک و نیمه 
خشــک و عوامل انسانی از جمله ســو مدیریت ها و کشاورزی 
سنتی ســبب خشک ســالی و کاهش آب ورودی سد ها  طی 
ســالیان اخیر در کشــور شده است. قاســم زاده، مدیرکل دفتر 
اطلاعات و داده های آب کشور  و هوشنگ جزی، مدیرکل دفتر 
آبخیزداری و حفاظت خاک کشــور  در گفت وگویی تلویزیونی 
توضیحاتی را در رابطه با موضوع کاهش ذخایر آبی ارائه کردند.

قاســم زاده گفت: با توجه به اینکه کشورمان در اقلیم خشک و 
نیمه خشک قرار دارد, همواره با بحران های آبی روبه رو هستیم.

به گفته مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور در سال 
آبی گذشــته )از مهر ماه ۹۹ تا شهریور ۱400( پس از ۲ سالِ پر 
بارش، دچار کم بارشــی شدیم و میزان بارندگی نسبت به سال 
گذشته 3۷ درصد کاهش داشــته است. بنابراین در حال حاضر 
فقط 3۹ درصد از مخازن سدهای ما در سراسر کشور پر هستند.

مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور با اشاره به اینکه 
تمام آبی که می توانیم در سدهای کشور ذخیره کنیم، ۵0 میلیارد 
متر مکعب است، گفت: با توجه به کمی  بارش در دو سال گذشته 
در حال حاضر حجم آب ذخیره شده در سدهای کشور ۱۹ میلیارد 
متر مکعب است.به گفته قاسم زاده نصف این مقدار اشاره شده به 
دلیل اینکه زیر تراز پایداری است و شرایط کیفی مناسبی ندارد 
در دسترس نیســت و از  میزان آب فقط ۹,۵ میلیارد مترمکعب 
قابل اســتفاده است که این میزان آب، تنها اندازه مصرف فصل 

پاییز است.

مهسا نجاتی
روزنامه نگار

از حدود یک ماه گذشته با صدور قبوض 
برق تابستانه مشــترکین خانگی اخبار و 
گزارشــات متعددی از افزایش چشمگیر 
قبوض برخی از مشترکان به گوش می 
رســید اما ســوال اصلی مردم علت این 
افزایش قیمت با وجود قطعی های مکرر 

در فصل گرما بود.
افزیش ناگهانی قبوض برق واکنش های 
متعددی را به دنبال داشــت و بخشی از 
مردم با به اشتراک گذاشتن قبوض برق 
خود و مقایســه آن با بازه زمانی مشابه 
در فضای مجازی نســبت به این اقدام 
انتقــاد کردند. مشــترکان خانگی تاکید 
داشتند که میزان مصرف برق آنان نسبت 
به سال گذشــته تغییر چندانی نداشته و 
ایــن افزایش قیمت با وجود قطعی های 
گسترده برق در فصل تابستان برخلاف 

عدالت است.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز با 
موج گسترده انتقادات مردمی در تذکرات 
خود در صحن مجلــس این موضوع را 
دنبال کرده و بر ضرورت روشــن سازی 
علت این اقدام از سوی وزارت نیرو تاکید 
اســتان های  نمایندگان  کردند. مجمع 
گلستان و کرمانشــاه نیز با صدور بیانیه 
ای تاکید کردند که قبوض برق مصرفی 
مشــترکین 3 الی 4 برابر شده و باتوجه 
به مشکلات اقتصادی، معیشتی، بیکاری 
و خشکسالی مردم توان پرداخت قبوض 

را ندارند. 
با گذشت چندین هفته از موج اعتراضات 
مردمــی و نماینــدگان مجلس، چندی 
پیش مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی 
صنعت برق کشــور، با اشــاره به علت 
این افزایش قیمت تاکید کرد: امســال 
با توجه به شــدت گرمای هوا، مصرف 
برق به خصوص برای استفاده از وسایل 
سرمایشــی افزایش یافتــه و ۸۵ درصد 
مشترکان خانگی بیش از ۲ برابر الگوی 
مصرف، برق مصــرف کرده اند که این 
دست از مشــترکان باید مبلغ زیادی را 

بابت قبوض پرداخت کنند.
وی همچنیــن از فراهم شــدن امکان 
پرداخت اقساطی قبوض برق خبر داد و 
تاکید کرد مشترکانی که بیشترین الگوی 
مصرف را داشته اند می توانند قبوض خود 

را در 3 قسط پرداخت کنند.

به دنبال ایــن اظهــارات در کنار موج 
اعتراضات مردمی پای کارشناســان این 
حوزه نیز به میدان آمد و این سوال مطرح 
شد که چگونه با وجود قطعی های مکرر 
برق در ساعات اوج مصرف تابستان بیش 
از ۸۵ درصد مشــترکان خانگی ۲ برابر 
الگوی مصرف از برق اســتفاده کرده اند 
و این که الگوی مصرف بر اســاس چه 
معیاری تعریف شــده است که فقط ۱۵ 
درصد مردم کشور قادر به رعایت آن بوده 
اند.نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز 
نسبت به این اظهارات بی تفاوت نبوده و 
انتقاد خود را نسبت به این موضوع مطرح 
مردم  نماینده  کردند. غلامرضا شریعتی 
بهشهر در مجلس شورای اسلامی، این 
اظهارات را نوعــی توجیه برای افزایش 
قیمت برق خوانــد و تاکید کرد که باید 
مشخص شــود این الگو بر چه اساسی 

تعیین شده است.
وی همچنین با طرح ســوالاتی از این 
قبیل که در تابســتان ســال جاری که 
روزی 4 ســاعت قطعی برق داشــتیم 
چگونه مــردم دو برابر الگوی مصرف از 
برق اســتفاده کرده اند؟ چطور در سال 
گذشــته که دما در همین حــدود بود و 
مردم از همین سیســتم های سرمایشی 
استفاده می کردند شاهد مصرف فراتر از 
الگوی مصرف نبودیم؟ چرا مردم باید با 
وجود قطعی های مکرر برق در تابستان 
چندین برابر پول برق بپردازند؟ انتقاد خود 

را نسبت به این اظهارات مطرح کرد.
کمال حسین پور نماینده مردم سردشت 
و پیرانشــهر در مجلس شورای اسلامی 
نیز تاکید کرد که چگونه مردم در فصل 

تابســتان که ۲ الی 4 ساعت در ساعات 
اوج مصرف با قطعی برق مواجه بودند، دو 
برابر الگوی مصرف برق استفاده کرده اند 

که امروز با افزایش قیمت مواجه شوند.
وی همچنین با طرح این ســوال که از 
کجا معلــوم که صنعت برق نمی خواهد 
کســری بودجه خــود را از جیب مردم 
جبران کند، تاکید کرد که قطعا مجلس 
در روزهــای آینده در این زمینه جلســه 
برگزار خواهد کرد و باید آمار واقعی ارائه 
شود چراکه اصلا منطقی نیست که ۸۵ 
درصد مشترکان بیش از دو برابر الگوی 

مصرف برق استفاده کرده اند.
رحمت الله فیروزی پوربادی نماینده مردم 
نطنز در مجلس شــورای اسلامی نیز با 
اشــاره به ضرورت توجه دولت به اقشار 
آسیب پذیر جامعه، تاکید کرد که قبوض 
صادر شده برای این قشر از جامعه مبلغ 
بالایی است و قطعا اقشار آسیب پذیر از 
لوازم برقی لاکچری استفاده نکردند که 
در گروه مشترکان پرمصرف قرار بگیرند.

وی همچنین با اشاره به خسارات قطعی 
های مکرر برق بــه زندگی مردم، تاکید 
کرد که نمــی توان با یــک نگاه کلی 
قیمت را بالا برد و علت را نیز مشترکان 
پرمصرف مطرح کرد. شــرکت برق قبل 
از آنکه به فکر نفع مادی خود باشــد و یا 
کسری منابع خود را جبران کند، باید به 

فکر مردم باشد.
در ایــن میان پــس از پیگیری خبرنگار 
ایســنا و قول نماینــدگان مجلس برای 
ایــن موضــوع؛ مجددا  دنبال کــردن 
سخنگوی صنعت برق کشور در سخنانی 
کاملا متناقض با اظهــارات اولیه خود، 

بیان کرد:  ۸۲.۵ درصد مشــترکان زیر 
الگو بــرق مصرف می کننــد، یعنی ۲۵ 
میلیون مشترک خانگی از 30 میلیون زیر 
الگو مصرف هستند. پنج میلیون مشترک 
بیش از الگو مصرف دارند،  از این تعداد 
فقط مصرف ۸۵0 هزار مشــترک بیش 
از دو برابر الگو اســت که بــرای آن ها 
نیز صرفــا میزان مازاد بر دو برابر الگو با 
تعرفه متوسط خرید برق از تجدید پذیرها 
محاســبه می شــود. در واقع تنها برای 
۲.6 درصد مشترکان که بسیار پرمصرف 

هستند قبوض نجومی صادر شده است.
وی همچنین در پاســخ به این ســوال 
که چرا در ســال های گذشــته خبری 
از قبض هــای نجومــی در صنعت برق 
نبــود و این موضوع که گفته می شــود 
آیا صنعت برق از ایــن طریق به دنبال 
رفــع کمبودهای خود اســت، درســت 
اســت یا خیر؟ گفت: چنیــن موضوعی 
صحــت ندارد، این افزایــش تعرفه تنها 
بــرای ۸۵0 هزار مشــترک رقم خورده 
و رقم و اعداد برای ســایر مشــترکان 
خیلی سنگین نیســت.به نظر می رسد 
ایــن اظهارات کامــلا متناقض، نه تنها 
اظهارات قبلی ســخنگوی صنعت برق 
کشور در خصوص علت افزایش قبوض 
برق مشترکان خانگی را تکذیب می کند 
بلکه به نوعی افزایش قیمت را مختص 
گــروه پرمصرف جامعــه تلقی می کند. 
در حالی که گزارشــات مردمی در نقاط 
مختلف کشــور حاکی از افزایش قیمت 
اســت.در حالی رجبی پــس از پیگیری 
مجدد خبرنگار ایسنا اظهارات اولیه خود 
را صد و هشتاد درجه تغییر داد که در طی 
این زمان ظاهــرا هیچ کس حتی روابط 
عمومی صنعت برق کشور نیز اظهارات 
وی را بازخوانــی و تصحیح نکرده و اگر 
این پیگیری ها نبود همچنان همان آمار 
قبلی مرجع بود.از ســوی دیگر اظهارات 
قبلی سخنگوی صنعت برق کشور مبنی 
براینکه ۸۵ درصد مشترکان خانگی بیش 
از ۲ برابر الگــوی مصرف، برق مصرف 
کرده اند همچنان بر سایت این وزارتخانه 
باقی است. اذهان عمومی جامعه منتظر 
شفاف ســازی در خصوص این اظهارات 
متناقــض درباره قبــوض نجومی برق 

هستند.

اظهارات ضد و نقیض پیرامون قبض های نجومی!

 افزایش چشمگیر قبوض برخی از مشترکان

زندگــی بیش از ۷میلیــون و۵00هزار 
حاشــیه نشــین خزر به  همراه مشاغل 
کشــاورزی و دامپروری آنها با افزایش 
نقاط بیابانی از جملــه خلیج گرگان و 
گردوغبارهای  خارجی در معرض خطر 
اســت.وقوع ریزگرد یکی از مشکلات 
تکراری ۲0ســال گذشــته در جنوب 
کشور بوده است که با افزایش مناطق 
بیابانی و خشکی تالاب های وسیع این 
منطقه مانند هورالعظیم و جازموریان هر 
ســال افزایش می یابد. اما ریزگردها در 
پدیده جدیدتری هستند  شمال کشور، 
به طوری که وقوع آنها برای شهروندان 
کرانه های شــمالی و حتــی می توان 
گفت مردم کل کشــور غیرقابل تصور 
بود.گرچه بخش زیادی از ریزگردهای 
شمال کشــور با منشا صحرای قره قوم 
ترکمنستان، بزرگ ترین صحرای شنی 
جهان در مناطق شمالی گلستان دیده 
می شــوند، اما مازندران و گیلان هم از 

این پدیده در امان نیستند.
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خبرخوان

رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی: 
40 درصد قیمت ربطی به 

خودروساز ندارد!

رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی گفت: چهل 
درصد از قیمت یک دســتگاه خودرو اصلًا ربطی به 
خودروســاز ندارد و خودروساز نمی تواند آن را کاهش 
دهد. محمدرضا نجفی منش، با موضوع واردات خودرو 
گفت: بیست درصد از قیمت خودرو را نیز خدمات پس 
از فروش و شماره گذاری و ... تشکیل می دهد به این 
ترتیب می بینید که چهل درصد از قیمت یک دستگاه 
خودرو اصلًا ربطی به خودروســاز ندارد و خودروساز 
نمی توانــد آن را کاهش دهــد.  وی در توضیح این 
مطلب افزود: به عبارت دیگر خودروســازان شــصت 
درصد قیمت خودرو را تعیین می کنند و در این اندازه 
نیز قادر به اثرگذاری هستند. وی با تاکید بر اینکه ما 
با واردات کالاهای مجاز به هیچ وجه مخالف نیستیم، 
گفت: در زمانــی که حجم واردات خورو بین ۵ تا ۱0 
درصــد تولید داخــل بود و همین میــزان 30 درصد 
ارزش بازار را داشــت، اتفاقاً انتقاد از تولید داخل کمتر 
بود چرا که کســی که خودروی وارداتی می خواست، 
امکان خرید داشــت اما هر زمان دولت جلوی واردات 
را می گیرد، فشــار روی تولید داخل زیاد می شود. وی 
گفت: ما معتقدیم درصد کمی CKD برای کسانی که 
خودروی ویژه و خاص می خواهند باید وجود داشــته 
باشــد. در ضمن مجلس تمهید خوبی برای تأمین ارز 
دارد و اعــلام کرده واردات بایــد در مقابل صادرات 
باشد. همان طور که موز در مقابل صادرات سیب وارد 
می شود یا میوه صادر می کنیم و انبه می آوریم. در این 
شرایط واردکنندگان می توانند با شرکت های خودرویی 
صحبت کنند که به جای واردات، به آنان قطعه بدهند. 
وی ادامه داد: البته اگر قرار اســت خودرو بدون انتقال 
ارز وارد کشور شــود، تولید مقدم بر واردات است. در 
این حالت می توانند قطعه ای که قادر نیستیم در داخل 
بســازیم را وارد کنند. رئیــس انجمن صنایع همگن 
قطعه سازی با اشــاره به اینکه اجرای مصوبه مجلس 
می تواند ســبب فشار برای واردات خودرو شود، گفت: 
طبق اطلاعی که دارم در سال هایی که بانک مرکزی 
نسبت به ارزپاشی برای مهار قیمت دست می زد نزدیک 
به بیست میلیارد دلار ارز از سوی مردم خریداری شد 
و به اصطلاح این ارزها در متکاها نگهداری می شود. 
این روزها می بینیم بخشــی از این ارزها از بازار ملک 
دبــی و ترکیه ســر برآورده اســت و برخی دیگر نیز 
می توانند به خودرو یا هر کالای وارداتی دیگر تبدیل 
شوند.  وی گفت: حالا برخی دائم از ما می پرسند که 
چرا شما کالا صادر نمی کنید تا مشکل کشور برطرف 
شــود، پاسخ روشن اســت. قرارگیری در لیست سیاه 
اف ای تی اف راه را بر صادرات بســته است، کسی به 
من در چمدان پول نمی دهد که به ایران بیاورم و راه 
بانک هم بر من ایرانی بســته است. وی گفت: اتفاقاً 
بخشــی از خودروهای ما به دلیل نبــود قطعه در اثر 
کمبود ارز در کف پارکینگ خودروسازان مانده اند، حالا 
اگر ارز هســت، بدهید ما قطعه وارد کنیم و تولیدمان 

را رونق بدهیم.
انسداد اقتصادی را برطرف کنید ��

 این فعــال صنعت خودرو اضافه کــرد: ما با تعادل 
بازار موافقیم ولی راه تعادل بازار فقط واردات خودرو 
نیســت، بلکه باید مشکلات و موانع تولید داخل باید 
برداشته شــود. در چنین شرایطی قطعه ساز می تواند 
تحقیق و توسعه داشته باشد و بازار داخل به وضعیت 
ســال ۹0 بازمی گردد وقتی که قیمت بازار از قیمت 
کارخانه پایین تر بود. نجفی منش با اشــاره به اینکه 
در شــرایط کنونی این خودروساز و قطعه ساز نیست 
که سیاســت تولید را تدوین می کند، ادامه داد: اتفاقاً 
دولت و نظام سیاســتگذاری می کننــد از این رو ما 
توصیه می کنیم بخشی از واردات انجام شود تا فشار 
از تولید داخلی برداشته شــود، همزمان با این اقدام 
سیاســتگذاری بر رفع موانع تولید داخل استوار باشد. 
وی گفت: من این اســت که به جای واردات خودرو، 
خودروســاز وارد کنیم. قبل از تحریم ها خودروسازان 
آمده بودند و نیاز جامعه را برآورده می کردند. وی تاکید 
کرد: برای آوردن خودروساز خارجی لازم است باید دو 
مشــکل اساسی را حل کنیم؛ یکی FATF و دیگری 
برجام. تا این دو مساله حل نشود هیچ شرکتی حتی 
شرکت های چینی حاضر نیســتند در ایران سرمایه 
گذاری کنند. نجفی منش در توضیح این مطلب افزود: 
از دولــت می خواهیم این دو موضــوع را حل کند تا 
انسداد اقتصادی ما باز شود. وی در پایان تاکید کرد: 
در ضمن این خودروسازان نبودند که با واردات خودرو 
مخالف بودند، بلکه کمبود ارز در کشور این وضعیت را 
ایجاد کرد، حجم ارزی که صرف واردات کالایی چون 
خودرو می شــد به دو میلیارد دلار می رسید که برای 
کشور در مضیقه ارزی کم نبود. او گفت: نکته ای برای 
درس آموزی دارم اینکه فرق تاجر ایرانی و ژاپنی این 
است که تاجر ژاپنی مواد اولیه وارد می کند و کالای 
ســاخته شده در ژاپن را در بازار جهانی می فروشد اما 
تاجر ایرانی برعکس است. مواد اولیه را صادر و حتی 
قاچاق می کند اما کالایی که ما در داخل می سازیم را 

وارد کشور می کند.

خبرخوان

تسریع در برقی سازی قطارهای حومه ای
مانع زدایی از سیستم بهینه ساز 

حرکت لکوموتیوها

در سی و هفتمین رویداد فناورانه، مسائل اولویت دار 
راه آهن از جمله برقی ســازی قطارهای حومه ای در 
کارگروه تخصصی بهره وری طراحی و تولید ناوگان 
ملــی ریلی به همراه دیگــر موضوعات اولویت دار 
نظیر مانع زدایی از سیســتم بهینه ســازی حرکت 
لکوموتیوها، مانع زدایی از تجهیز ماشین اندازه گیر 
خط GPS و پیش رویداد دســتگاه کنترل هندسی 

خط مورد بررسی قرار گرفت.
مطابق اطلاعیه های قبلی، مشــارکت اســاتید و 
خبرگان در ایــن رویداد، با هماهنگی قبلی با واحد 
ارتباط با دانشــگاه و توسعه همکاری های فناورانه 
در مرکز جهادی پیشرفت راه آهن با شماره تماس 

۵۵۱۲۷۱۷۵-0۲۱ امکان پذیر بوده است.

آغاز واکسیناسیون خودرویی و 
ثابت در ايستگاه هاي منتخب 

متروي تهران

رییس ستاد مقابله و پیشــگیري بیماري کرونا و 
مدیر اجرایي پروژه واکسیناســیون شــرکت بهره 
برداری متروی تهران و حومه از واکسیناســیون 
شهروندان و مسافران در پایانه فتح آباد به صورت 
خودرویي و  ۵ ایســتگاه منتخب متروي تهران و 
حومــه خبر داد. عباس نظري با اشــاره به پویش 
تزریــق 300 هزار دُز واکســن کرونا تا دهم مهر 
ماه ســال جاري در پایگاه هاي شهرداري تهران 
گفــت: امکان تزریق واکســن در ایســتگاه امام 
خمیني)ره(، و سایت خودرویی ایستگاه پالایشگاه 
فراهم شــده و طــی روزهای آینده در ایســتگاه 
های تهران)صادقیه(، بیمــه، میدان حضرت ولي 
عصر)عج( و شــادمان نیز فراهم خواهد شــد وي 
تصریح کرد: ایســتگاه هاي منتخب بنابر موقعیت 
جغرافیایی و دسترسی سریع و میزان تردد مسافران 
انتخاب شــده اند. نظري با بیان اینکه در صورت 
لزوم شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
نسبت به افزایش تعداد ایســتگاه ها آمادگی دارد.

افزود: در حال حاضر در سالن ولایت شرکت بهره 
برداري مترو، ایســتگاه امام خمینی)ره( و ایستگاه 
پالایشگاه جنب پایانه فتح آباد واکسیناسیون براي 
شهروندان و مسافران انجام مي شود. مدیر اجرایي 
پروژه واکسیناســیون شرکت بهره برداری متروی 
تهران و حومه خاطرنشــان کرد: شرایط لازم در 
محوطه ایستگاه پالایشــگاه براي واکسیناسیون 
به صورت خودرویی فراهم شــده اســت. نظري 
گفت: از مردادماه واکسیناســیون کارکنان شرکت 
بهــره برداري متروي تهــران و حومه را در مرکز 
واکسیناسیون سالن ولایت، آغاز کردیم و با توجه 
به فضای مناســبي که در اختیار داشــتیم در کنار 
کارکنان واکسیناسیون سایر همکاران در معاونت 
حمل و نقل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران؛ 
از جمله تاکســیراني، معاینه فني، شرکت راه آهن 
شــهري تهران و حومه)مترو( و خانواده کارکنان 
این شــرکت نیز انجام شد و از روز چهارشنبه 3۱ 
شــهریورماه این مرکز براي واکسیناسیون عموم 
شــهروندان با وزارت بهداشــت و درمان آموزش 
پزشکی همکاری می نماید. وي خاطر نشان کرد: 
این شــرکت به منظور کاهش زنجیره بیماری و 
آگاهی بخشی به مسافران شهر زیرزمینی در طول 
دوره مبــارزه با بیماری کرونا، علاوه بر اســتقرار 
غرفه های فروش ماســک، ضد عفونــی روزانه 
قطارها و همچنین طرح تســت ســریع و رایگان 

کرونا را در ایستگاه های منتخب اجرا کرده است.

 

جنبه های مختلفــی از فضای ابری متأثر 
از عوامل فنی متعددی اســت که ازجمله 
آن می توان به امنیت اطلاعات در فضای 
مجازی، امنیت داده ها، هزینه های استقرار 
فن آوری و غیره... اشاره نمود. از این منظر 
مشاهده می شود که غالب سرمایه گذاری ها 
در زمینه های یادشده تنها هنگامی برجسته 
می شود که سیستم ها در مسیر پذیرش و 
بهره گیری از این فن آوری سرعت گیرند و 
از طرفــی نیز مدیران فن آوری توقع دارند 
سریع ترین رشــد و بالاترین نتیجه را در 

کوتاه ترین زمان ممکن به دست آورند.
امروزه به سان بسیاری از ابعاد تکنولوژیک، 
نگرش جامع و استقبال مدیران نسبت به 
فضای ابری تغییریافته است. مهاجرت به 
فضای ابری در حال حاضر برای بسیاری از 
کسب وکارها یک اولویت تجاری محسوب 
می شود به طوری که مطالعه روندها و آمارها 
حکایــت از آن دارد که 44 درصد مدیران 
به  کســب وکارها در حوزه های فن آوری 
ســمت فضای ابری گرایش داشــته اند. 
بررسی نگرش و مطالعه تفاوت های دیدگاه 
در 6۱۱ مدیر ارشد فن آوری در اواخر سال 
۲0۲0 در سطح جهان حکایت از آن دارد 
که اولویت مهم آن ها توسعه عملکردهای 
کلیدی فن آوری های در فرایندهای مدرن 
سازمانی است که این خود روشن می سازد 
رایانــش ابری مرکز توجــه آن ها بوده و 
به نوعی ستون استراتژیک کسب وکارهای 

امروزی محسوب می شود.
رئیس مهندســی  پاکســون  پانجا  دکتر 
 Amaze صنعتی  شــرکت  زیرســاخت 
می گوید: شــرکت ها چه امروز و یا چه در 
آینده نزدیک به نقطه ای خواهند رســید 
که ضرورت اســتفاده از فــن آوری ابر را 

کسب وکارهای خود حس خواهند نمود.
یافته های به دســت آمده از راهنمای جامع 
فن آوری بــرای مدیــران و گزارش های 

مرتبط با آن در ابتدای ســال ۲0۲۱ نشان 
می دهد که مدیران ارشد فن آوری، مسیر 
رسیدن به رایانش ابری را بسیار بااهمیت 
و سرنوشت ساز تشخیص داده اند که نتیجه 
آمار و ارقام در این حالت از میزان 44 درصد 
نیز بیشــتر می شــود. دراین بین داده های 
به دســت آمده حکایت از ســرمایه گذاری 

وسیع شرکت ها در این حوزه دارد.
بــا این اوصاف اگر مفاهیــم فن آوری ابر 
در هیئت مدیره شــرکت های صنعتی و در 
بخش های اجرایی ظهور یابد خود نشــان 
از آن اســت که درک مدیران نســبت به 
ایــن رویکرد جدید و تحول آفرین در حال 
تغیر بوده است. وی ادامه می دهد که لازم 
است به جای توجه صرف به زیرساخت ها 
و محل هــای ذخیره اطلاعــات رهبران 
فن آوری می توانند در کسب وکارهای خود 
از فن آوری ابر بهــره گیرند. مهاجرت به 
فضای ابر تنها زمانی مفید اســت که در 
اکوسیستم های کاربردی شرکت ها به طور 
ملموس بار ارزشی آن برای ذی نفعان دیده 
شــود. نگاهی به خط مشــی های رهبران 
فــن آوری حکایــت از آن دارد که بهبود 
افزایش  بهره وری عملیاتــی و همچنین 
همسویی با فن آوری های مرسوم دو هدف 
مهم را دنبال می نماید نخست: هم راستایی 
اســتراتژیک با اهداف کســب وکار و دوم 

ســطح پذیرش و اقبال فن آوری در مسیر 
پیاده سازی که دراین بین همه گیری کرونا 
این روند را تسهیل نموده و به آن سرعت 

بخشیده شده است.
درواقــع همه گیری اهمیــت و ضرورت 
اســتفاده از فن آوری ابر را آشکار ساخته 
و سبب شــده است بسیار ســریع تر این 
فن آوری مهم به پیش رود. از دستیارهای 
هوشــمند تــا یادگیــری ماشــین و نیز 
تجزیه وتحلیــل زمان واقعــی عملیات و 
غیره... جملگی ناظری متقن است برای به 
کنار گذاشتن سرورهای فیزیکی و سنتی 
و روی آوری در مقیاس وسیع به فن آوری 
ابر کــه خود مؤید توفیق پذیرش و انتقال 
این فن آوری است. فن آوری ابر درواقع از 
عملکرد و پشتیبانی و ارتقای توابع اصلی 
سیســتم ها در فرایندهای ارزش زا کمک 
می نماید و این حضــور خود را در تمامی 
ابعاد از امنیت اطلاعات، برنامه ها، داده ها، 
طراحی، چشم انداز و استراتژی تا مأموریت 
به طور آشکار نشــان می دهد. بااین وجود 
هنــوز با توجه به KPI ها )شــاخص های 
کلیــدی عملکرد( و بررســی دقیق آن ها 
نشــان از آن دارد که تا رسیدن به نتیجه 
دلخواه برای اســتقرار جامع فن آوری ابر 
به نتیجــه دلخواه موردنظر دانشــمندان، 
راهی بس دشــوار در پیش اســت. دکتر 

پاکسون می گوید توسعه این فن آوری به 
نحوه اســتفاده، نحوه استقرار، پیکره بندی 
و تنظیم، معماری و شیوه های بهره گیری 
از این برنامه ها بســتگی دارد به حضور در 
فضای ابری، زندگی ســازمانی در محیط 
ابر و استفاده بهینه از آن مستلزم اطمینان 
از حصول بهترین نتیجه و وجود معماری 
سازمانی، طراحی دقیق چشم انداز و تبیین 
استراتژیک مناسب در کسب وکارها است. 
مهاجــرت موفق به فضای فــن آوری ابر 
مستلزم برنامه ریزی مؤثر، همسویی فضای 
فن آوری های داخلــی و توابع عملکردی 
سازمانی مشترک اســت اما یک مشکل 
اساســی نیز در این زمینــه وجود دارد که 
آن دسترســی به پتانسیل ها در این زمینه 
وجود دارد که دسترسی به پتانسیل ها را در 
این فضا دشوار می نماید. گام بعدی برای 
اجرای این برنامه استراتژیک در پیاده سازی 
فن آوری ابر حکایت از لزوم وجود کارکنان 
فن آوری دارد که یافتن و اســتخدام آن ها 
برای پیشبرد آن قدری دشــوار می نماید. 
استقرار فن آوری ابر مستلزم وجود عوامل و 
مهارت های متعددی است؛ ابزارهایی نظیر 
مشــاوره های فنی و تخصصی، مشارکت 
گســترده در تمامی ســطوح ســازمانی، 
ارائه راهکارهای مناســب، معماری دقیق 
فن آوری و غیره... بــرای غلبه بر چالش 
رشد گسترده فن آوری است. بنابراین لازم 
است آموزش و فرهنگ سازی برای تبیین 
مزایای مستقیم بهره گیری از مهاجرت به 
فضای فن آوری ابــر و کارایی عملیاتی و 
درآمدزایی آن و کسب سود برای شرکت ها 

و رضایت مشتری تشریح و ترویج شود.
از منظر کارشناسان پس از دوره همه گیری 
عملکــرد فن آوری بــا توجه به شــهرت 
فن آوری و کارآمدی آن به صورت فراوان ای 
افزایش یافته و افراد و سازمان ها از امکانات 
آن آگاه شــده و آن را در ســطحی وسیع 
به کار خواهند بســت که این خود مصداق 
آینده بینی در پیشگویی توفیق فن آوری های 

نوین در محیط های صنعتی است.

نگاهی به تفاوت نگرش مدیران فن آوری به استقرار و توسعه  رایانش ابری

خط مشی های رهبران فن آوری

نمایندگان مجلس با تصویب قانون مدیریت 
ســوخت در ســال ۱3۸6 دولــت را مکلف 
نمودند در ســال ۱3۹0 سهم بار ریلی را از ۷ 
به 30 درصد و ســهم مسافر ریلی را از 4 به 
۱۸ برســاند درحالی که بنا به گزارش تیر ماه 
۹۹ مرکز پژوهش های مجلس ســهم مسافر 
)تعداد( در سال ۹۷ به کمتر ۲ درصد و بار )تن 
کیلومتر( به بالاتر از ۱3 درصد رسید )سال ۸6 
طبق گزارش حدود 3 و ۱۲ بوده است(.شورای 
عالی اجرای سیاســت های کلی اصل چهل و 
چهارم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
در جلســه مورخ ۱3۸۸/۷/۱۸، بنا به پیشنهاد 
مشــترک وزارت راه و وزارت امور اقتصاد به 
اســتناد تبصره )۲( بند )ب( مــاده )3( قانون 
اصلاح موادی از قانون برنامه چهارم آیین نامه 
ســهم بهینه بخش های دولتی و غیردولتی 
در فعالیت های راه و راه آهن را به شــرح زیر 

تصویب نمود:
در فصل دوم: بخش راه آهن آیین نامه اجرایی 
ســهم بهینه بخش های دولتی و غیردولتی 
در فعالیت هــای راه و راه آهن آمده: ماده ۸ ـ 
فهرســت فعالیت های قابل واگذاری راه آهن 
به بخش غیردولتی متضمن سهم این بخش 
در هر فعالیت، مطابق جدولی با ۱۸ بند تعیین 
شده که در اینجا به چند مورد اصلی مرتبط با 

موضوع بررسی پرداخته می شود:
۱- انواع واگن های مسافری و خدماتی مربوط 
و راهبری قطارهای مســافری ۱00 درصد، 

)واگذاری کامل انجام شد، برخی رد دیون(
۲- انواع واگن های باری و راهبری قطارهای 

باری ۱00 درصد، )واگذاری کامل انجام شد، 
غالباً شرکت های صاحب بار(

و  خودکشــنده ها  و  لکوموتیــو  انــواع   -3
بهره بــرداری از آنها ۱00 درصــد، )واگذاری 
انجام نشــده(، خودکشش در مسافری واگذار 

شده
4- مدیریت ترافیک و بهره برداری از شبکه 
خطــوط ریلی ۱00 درصــد، )واگذاری انجام 

نشده(، کلیدی ترین بخش و محرک اصلی
۵- ماشین آلات مکانیزه احداث، نگهداری و 
بازسازی خطوط و بهره برداری و نگهداری از 

آنها ۱00 درصد )واگذاری انجام نشده(
ماده ۹ ـ صـــد در صـــد مالـکیت خطوط 
اصلی راه آهن شامل خـطوط موجود، در حال 
ساخت و آنچه که در آینده ساخته می شود و 
همچنین مالکیت ناوگان و ماشین آلات امداد 
ریلی در اختیار دولــت بوده و قابل انتقال به 
بخش غیردولتی نیست. در عین حال امکان 
فعالیت، احداث و سرمایه گذاری بخش غیر 
دولتی در خطوط اصلی راه آهن وجود دارد و 
این بخش می تواند با رعایت ضوابط مربوط 
از این خطــوط بهره بــرداری نماید. هزینه 
فعالیت های مورد واگذاری در امور نگهداری و 
بازسازی زیرساخت ریلی توسط دولت تأمین 
می شود. )در ماده ۱64 برنامه چهارم، سرمایه 
گذاری BOT بــرای دوخط و برقی و علائم 

دیده شد(
مــاده ۱3 ـ وزارت راه و ترابــری مکلــف 
اســت هرگونه اقدامات لازم به منظور ایجاد 
مشوق های مناسب برای جلب و حضور مؤثر 

بخش غیردولتــی را در فعالیت های راه و راه 
آهن به عمل آورد. وزارت مزبور مکلف است 
ترتیبــی اتخاذ نماید تا نرخ بهــره برداری از 
شبکه ریلی به گونه ای تعیین شود که ضمن 
تأمین هزینه های بهره برداری از شــبکه در 
بخــش ریلی، نرخ مذکور بــرای فعالان این 
بخش نسبت به سایر شیوه های حمل و نقل 
دارای مزیت باشــد. )تاکنون این نتیجه ای از 

این رویکرد به دست نیامده است(
ماده ۱4 ـ چنانچه در خصوص کلیه فعالیت ها 
و امور مشــمول واگذاری مرتبط با راه و راه 
آهن، بخش غیر دولتی شــرایط یــا انگیزه 
اقتصــادی لازم برای انجام آن ها را نداشــته 
باشــد و یا در موارد خاص با تصویب هیئت 

وزیران، وزارت راه و ترابری با اولویت ماده
۱3 این آیین نامه، نسبت به انجام این فعالیت ها 
اقدام می نماید. )کاهش سرمایه گذاری ریلی با 

وجود مشوق ها قابل توجه است(
اکنون بعد از ۱۲ ســال از تصویب این آیین 
نامــه و عدم تحقق اهداف قانون ســوخت و 
سیاست های حمل و نقل ابلاغی مقام معظم 
رهبری در اولویت راه آهن، هیئت دولت باید 
این پرسش را بررسی و مشخص نماید که آیا 
آیین نامه فوق به ویژه بندهای 3 و ۵ )مربوط 
به لکوموتیو و مدیریت ترافیک( باید اجرا شوند 
)تا پس از یک دهه با تحمیل مشکلات بیشتر 
مانند شــرکت تراورس بازگردانده شوند( و آیا 
بند ۹ مربوط به ماشین آلات ریلی )تعمیرات 
خط( نیز باید مســیر مشــابه تراورس را طی 

نماید.

پژمان صالحی
کارشناس حمل و نقل

موانعی که پیش روی خصوصی سازی 
شرکت خدمات مهندسی خط و 

ابنیه فنی راه آهن وجود دارد

استخوانی در زخم 
خصوصی سازی

 راه آهن

در  رســانه ها  گــزارش  به  بنا 
بــا موافقت  اردیبهشــت ۹۹، 
ســازمان خصوصــی ســازی 
شرکت خدمات مهندسی خط و 
ابنیه فنی راه آهن که در ســال 
۸۹ از راه آهن جدا و به بخش 
خصوصی واگذار شــده با بیش 
از 6000 پرســنل به راه آهن 
بازگشــت و بنا بــه گفته مدیر 
عامل راه آهن در اسفندماه ۹۹، 
دادگاه  با رأی  تراورس  شرکت 
)در بهمــن ماه( بــه راه آهن 

بازگشت.

عباس قربانعلی بیک
کارشناس حمل و نقل

معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش از راه 
اندازی 6 هنرســتان در صنعت حمل و نقل ریلی در 6 
استان سیستان و بلوچستان، آذربایجان شرقی، خراسان 
رضوی، تهران، یزد و خوزستان خبر داد. علیرضا کمرئی 
صبح روز شــنبه در مراسم راه اندازی 6 هنرستان ریلی 
در 6 استان سیستان و بلوچســتان، آذربایجان شرقی، 
خراســان رضوی، تهران، یزد و خوزستان که به صورت 
ویدیو کنفرانس برگزار شد، با یادآوری سیاست های کشور 
و نظام آموزشــی در لزوم توسعه آموزش های مهارتی، 
افزود: شرایط کشــور ایجاب می کند برنامه های توسعه 
آموزش های مهارتی مورد حمایت و پشتیبانی جدی همه 
دستگاه های اجرایی کشور قرار گیرد. وی با بیان اینکه 
اکنون از حدود ۱۱۲ هزار مدرسه، هفت هزار هنرستان در 

بخش دولتی و غیردولتی فعالند، ادامه داد: رویکردهایی 
در نظام آموزش عمومی در سه بستر پیگیری می شود. 
نخست هنرســتان های فنی و حرفه ای و کاردانش که 
به طور مستقیم توســط وزارت آموزش و پرورش اداره 
می شــود و همه منابع اعم از فضا، تجهیزات و نیروی 
انســانی به عهده این وزارتخانه اســت. کمرئی گفت: 
دوم روش آموزشــی که در آن هنرجویان آموزش های 
مهارتی را در محیط واقعی کار و در مؤسســات و مراکز 
صنعتی و تولیدی فرا می گیرنــد و در واقع نوعی برون 
سپاری آموزش است. شکل سوم آموزش های مهارتی با 
کمک دستگاه های دولتی و در قالب اساسنامه مدارس 
وابســته است که تأســیس و راه اندازی هنرستان های 
ریلی در قالب هنرســتان های وابسته معنا پیدا می کند و 

بخش مهارتی آموزش ها مستقیم توسط دستگاه متولی 
اســتاندارد که دارای صلاحیت های حرفه ای کافی در 
رشته است، آموزش داده می شود. معاون متوسطه وزیر 
افزود: راه اندازی 6 هنرســتان ریلی بدنبال تفاهم نامه 
وزارت آموزش و پرورش با وزارت راه و شهرســازی در 
اســفند ۹۹ شکل گرفت و با پیگیری شرکت راه آهن و 
معاونت متوسطه به فوریت کارگروه های تخصصی برای 
تعریف اســتانداردها در سه رشته تشکیل شد و شهریور 
۱400، 6 اســتاندارد مربوط به ۲ رشته نهایی در شورای 
عالی آموزش و پرورش به تصویب رسید و در سریع ترین 
زمان ممکن با همکاری دو جانبه در سطح استان ها، 6 
هنرستان برای اولین بار در صنعت حمل و نقل ریلی پا 

به عرصه نظام آموزشی گذاشت.

۶ هنرستان 
ریلی در ۶ 

استان کشور 
راه اندازی شد
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گردشگری

خبرخوان

ارزیابی پاویون ایران در اکسپو دبی
زیبا اما قاصر!

پاویــون ایران در اکســپو دبی درحالی از ســوی مجله 
معمــاری Architectural Design یکــی از هشــت 
پاویون برتر شناخته شــده که به محتوای آن نقدهایی 
وارد شده است، آن چنان که معاون گردشگری می گوید:  
باید روی محتوا بیشــتر کار شود. پاویون ایران در اکسپو 
۲0۲0 دبی وارد چهارمین روز از فعالیت خود شده و گفته 
می شــود طراحی و معماری آن مورد پسند واقع شده، اما 
به محتوای ضعیف و ناهماهنــگ و بی ارتباط با زندگی 
آینده در ایران، نقدهایی وارد شــده است. استفاده کم از 
تکنولوژی، ابزارها و دانش نوین و بهره نبردن از خلاقیت 
در مفاهیم و محتوا و درهم تنیده نشــدن آن با موضوع 
فرهنگ، صنعت و گردشگری و همچنین کم توجهی به 
موضوع توسعه پایدار، تکیه زدن بر سابقه تمدنی گذشته 
و ملموس نبودن شــعار اکسپو پیوند ذهن ها، خلق آینده 
و ضعف در انتقال درســت و دقیق مفهوم این شعار، در 
مقایسه با دیگر کشــورها، از دیگر نقدهایی است که تا 
کنون برخی کارشناســان به پاویون ایران وارد کرده اند. 
علی اصغر شــالبافیان ـ معاون گردشگری وزارت میراث 
فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی ـ نیز پس از 
دیدارهایی کــه از پاویون ایران و چند کشــور دیگر در 
اکسپو ۲0۲0 دبی داشــته، تاکید کرد که روی محتوای 
پاویون و به ویژه سالن گردشگری و درهم تنیدگی مفاهیم 
آن با موضوع گردشــگری باید بیشتر کار شود. او یادآور 
شد که اکســپو فرصت بی نظیری برای کشورها است و 
به وضوح و درســتی می تواند درهم تنیدگی گردشگری 
با ســایر حوزه ها را نشان دهد، همان طور که محور قرار 
گرفتن گردشــگری در پاویون دیگر کشــورها مشهود 
و قابل توجه اســت. او همچنین گفت: در پاویون ایران 
با طراحی مناســب قابل توجهی روبه رو هستیم، اگرچه 
در حــوزه محتوا جای کار زیــادی داریم و هم پیوندگی 
گردشگری با ســایر حوزه ها باید بیشتر نشان داده شود 
و حتماً باید از اســتعداد و توانِ جوان های خلاق استفاده 
شود. قبول دارم این کار باید قبل از آغاز اکسپو و با جدیت 
بیشتری دنبال می شد، اما با توجه به برگزاری شش ماهه 
اکسپو هنوز هم می توان اقدام کرد. معاون گردشگری با 
اشــاره به تفاوت اکسپو دبی با اکسپوهای گذشته، اظهار 
کرد: این رویداد در نزدیکی ایران درحال برگزاری است و 
در شرایط اقتصادی و سیاسی که کشور قرار دارد، استفاده 
از این فرصت، اهمیت آن را دوچندان می کند. او ســپس 
به ویژگی پاویون سایر کشورها و ایده هایی که می توان 
از آن ها برداشت کرد، اشــاره ای داشت و با بیان این که 
نوع حضور برخی از این کشورها نشان دهنده برنامه ریزی 
بلندمدت آن ها برای اکســپو است، افزود: در پاویون این 
کشورها بخش گردشگری به عنوان محور اداره پاویون 
مورد توجه قرار گرفته است و نقش هدایت گر و جریان ساز 
دارد و این هم پیوندی گردشگری با سایر حوزه ها ملموس 
و مشــهود اســت. قطعاً این آمد و شــدها برای فعالان 
گردشــگری و مســؤولان یادآوری می کند که چگونه 
می شود از این فرصت استفاده کنند. شالبافیان گفت: توجه 
 ،)Sustainability( کشورهای دیگر به موضوع پایداری
موبیلیتی یا حرکت و اســتفاده از تکنولوژی برای درگیر 
کردن و برانگیختن احساسات مخاطب با هدف جلب نظر 
آن ها به مقصد، توجه به آینده و استفاده از نشان هایی که 
ذهن بازدیدکننده را به آن کشور معطوف می کند، از جمله 
مهم ترین تمایزهای اکسپو امسال بود. اکسپو دبی که با 
یک ســال تأخیر درحال برگزاری است، از نهم مهرماه 
افتتاح شد و تا فروردین ماه ۱40۱ ادامه دارد. ۱۹۲ کشور 
در این رویداد شرکت کرده اند و ایران با پاویونی مستقل 
در فضایی به وسعت ۲0۱4 متر حضور دارند که ۵۷ متر 

از این فضا به گردشگری اختصاص دارد.

تغییر مقررات سفری انگلستان

انگلســتان با معرفــی مقــررات جدید ســفری تعداد 
فهرست های کشــورهای مختلف از نظر وضعیت ابتلا 
به کرونا را فقط به یک فهرســت قرمز محدود می کند.

مقررات جدید مربوط به سفرهای بین المللی در انگلستان 
از چهــارم اکتبــر جایگزین روش قبلی فهرســت بندی 
کشورها می شود. بر این اساس، از این پس فقط فهرست 
قرمز برای کشورها باقی خواهد ماند و به جای فهرست 
کشورهای ســبز و زرد از عبارت سایر کشورهای جهان 
و یا کشــورهای خارج از فهرســت قرمز استفاده خواهد 
شــد. همچنین تغییراتی در روند انجام آزمایش ویروس 
کرونا ایجاد خواهد شد. از بامداد چهارم اکتبر، مسافرین 
کاملًا واکسینه شــده به انجام آزمایش کرونا در سه روز 
پیش از بازگشت از کشــور خارج از فهرست قرمز ملزم 
نیستند. همچنین از پایان اکتبر، این مسافران دیگر ملزم 
به انجام آزمایش PCR در روز دوم ورود به انگلســتان 
و اسکاتلند نیســتند. اما هنوز برای مسافرانی که کامل 
یا اصلًا واکسینه نشده اند هیچ تغییری در مقررات انجام 
آزمایش کرونا یا قرنطینه اعلام نشده است. این یعنی اگر 
این مسافران از کشــورهای خارج از فهرست قرمز وارد 
بریتانیا شوند باید پیش از سفر آزمایش کرونا انجام داده 
باشند همچنین یک آزمایش PCR در روز دوم ورود به 
کشور و یک آزمایش در روز هشتم انجام دهند و به مدت 

۱0 روز نیز در قرنطینه بمانند.

خبرخوان

ورود مسافران به هرمزگان 
مشروط به ارائه کارت واکسن

جانشین رئیس ستاد استانی مقابله با ویروس کرونا 
در استان هرمزگان ورود مسافران را به این استان 

منوط به داشتن کارت واکسن دانست.
علی رئوفی، جانشین رئیس ستاد استانی مقابله با 
ویروس کرونا در اســتان هرمزگان، در جلسه روز 
شنبه این ستاد با اشاره به کاهش تعداد شهرهای 
قرمز به واســطه افزایش واکسیناســیون، از اقشار 
تاثیرگــذار جامعه خواســت تا مردم را به ســمت 
دریافت واکســن کرونا تشویق کنند. وی با تاکید 
بر لزوم تداوم واکسیناسیون و رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی برای حفظ شــرایط بهبودیافته، تصریح 
کرد: ورود مســافر به هرمزگان منوط به تزریق دو 
دوز واکســن است و مراکز اقامتی ملزم به پذیرش 
مسافرانی هستند که دارای کارت واکسن هستند. 
اداره کل میراث فرهنگی و گردشگری باید بر این 

مهم نظارت کند.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتانداری 
هرمزگان بازگشــایی مدارس در این استان را تابع 
تصمیمات ســتاد مرکزی مقابله با ویروس کرونا 

دانست و تاکید کرد:
تحقق این مهم در کشــور منوط به واکسیناسیون 
کامل فرهنگیــان، دانش آموزان، خانواده ها و همه 
عوامل مرتبط با مدارس و ایجاد اطمینان خاطر در 

خانواده ها است.

قدمت حضور انسان در ماسوله به 
۴هزار سال رسید

پیشــینه حضــور انســان در منطقه ماســوله و 
کوهســتان های اطراف آن، دست کم تا چهارهزار 

سال به عقب رفت.
پژوهشــی  پایــگاه  مدیــر  ـ  محمــد ســنایی 
میراث فرهنگی ماســوله ـ  با اعلام این خبر گفت: 
با بررسی مقدماتی امکان سنجیِ باستان شناسی که 
در راســتای تکمیل پرونده ثبت جهانی ماسوله، با 
حضور باستان شناســانی از موزه ملی ایران، پایگاه 
ملی پژوهشــی میراث فرهنگی ماسوله و اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
گیلان انجام شــد، شواهد جدیدی از فرهنگ های 
اواخر پیش از تاریخی، تاریخی و دوره های اسلامی 
در ارتفاعات کوهســتانی بالای ۲۵00 متر ماسوله 

کشف شده است.
وی افزود: طبق نظر باستان شناســان، یافته های 
جدید نشــان می دهد که انسان دست کم از اواخر 
دوره مفــرغ از این مناطق مرتفــع به طور فصلی 
اســتفاده می کرده و شــواهد دوره های آهن یک 
و  آهن ســه، دوره اشــکانی، آل بویه، سلجوقی و 
ایلخانی نیز حاکی از تداوم این الگوی سکونتی در 

چهار هزار سال گذشته را دارد.
پژوهشــی میراث فرهنگی ماســوله  پایگاه  مدیر 
گفت: انجام یک برنامه بررســی فشرده و گسترده 
باستان شناسی در حریم منظری ماسوله می تواند در 
تکمیل و تقویت پرونده ثبت جهانی ماسوله بسیار 

مؤثر باشد.
ولــی جهانــی ـ معــاون اداره میراث فرهنگــی، 
گردشگری و صنایع دستی گیلان ـ نیز اظهار کرد: 
این یافته های جدید می تواند ما را در تکمیل اطلس 
باستان شناســی غرب گیلان خصوصا در مناطق 
مرتفع البرز یاری کند و کشــف آثار ســکونت در 
چنین ارتفاعات بالایی، جنبــه جدیدی از انطباق 
جوامع انسانی در دوره های پیش از تاریخ، تاریخی 
و اســلامی در مناطق کوهســتانی گیــلان را به 

نمایش می گذارد.
فریدون بیگلری، سرپرســت هیأت باستان شناسی 
نیــز در این باره گفت: با توجه به مشــاهدات تیم 
مستقر، در این بررسی، امکان سنجی و کشف چند 
دست تراش سنگی، احتمال وجود آثار قدیمی تر در 

منطقه را بسیار قوت بخشیده است.
متخصص پارینه سنگی از موزه ملی ایران افزود: در 
صورت انجام بررســی پیمایشی و فشرده می توان 
انتظار داشت شواهد مطمئنی از حضور انسان های 

دوران پارینه سنگی در منطقه پیدا شود.

تفریحات پاییزی برخلاف تصور بسیاری از 
افراد می تواند یکــی از به یاد ماندنی ترین و 
زیباترین خاطرات را بــرای افراد به ارمغان 
داشته باشد. در واقع پاییز فصل مورد علاقه 
افراد بســیار زیادی است و تقریباً در ادبیات 
تمام کشــورها فصل پاییز بــا هوای خنک 
و دوست داشــتنی و حال و هوای خاصش 
رمانتیــک و عاشــقانه به شــمار می رود. 
زیبایی هــای پاییز آنچنان زیاد و دوســت 
داشــتنی است که سفر و گشــت و گذار در 
ایــن فصل چه تنها و چه همراه با خانواده و 

عزیزانتان هرگز شما را ناامید نخواهد کرد.
از  �� پاییز  دلچسب  هوای  در  روی  پیاده 

راحت ترین تفریحات پاییزی
شــاید شما هم از آن دسته افرادی باشید که 
در فصل پاییز دچار کســالت و خســتگی و 
افسردگی می شوید، اما اگر تصمیم بگیرید که 
لباس های پاییزی مورد علاقه تان را پوشیده 
و از خانــه بیرون برویــد و در هوای ابری و 
نمناک پاییز با خنکی دلچســبش قدم بزنید 
حالتان نه تنها بهتر می شــود بلکه احساس 
انرژی بیشتر و سرزندگی نیز می کنید. یکی 
از کلیشه ای ترین و البته زیباترین ویژگی های 
فصل پاییز قدم زدن روی برگ های خشک 
درختان است. قدم زدن روی برگ های زرد 
و نارنجی و خشــک درختان که روی زمین 
ریخته است و گوش سپردن به صدای خرد 
شدن آن ها به طور عجیبی برای تمام افراد 
و با هر ســنی لذت بخش است. بنابراین در 
فصل پاییز خود را از زیباترین، ســاده ترین، 
ارزان ترین و البته دلچســب ترین تفریحی 
که می توانید داشــته باشــید دریغ نکنید. از 
خانه بیرون بروید و از ساده ترین و زیباترین 
ویژگی فصل و تفریحات پاییزی لذت ببرید.

از طبیعت و تفریحات پاییزی لذت ببرید ��
پاییز فصلی است که به راحتی می توان گفت 
هوای آن نه آنچنان گرم است که کلافه مان 
کند و نه آنچنان سرد است که ما را از انجام 
فعالیت های مورد علاقه مان بازدارد. یکی از 
بهترین ایده ها برای تفریح و گشت و گذار و 

تفریحات پاییزی سفرهای یک روزه است.
شما می توانید یک پارک جنگلی، فضای سبز 
و یا یک مزرعه در نزدیکی شهر اقامتتان پیدا 
کنید و یک ســفر یک روزه به این مکان ها 
را تجربــه کنید. مطمئناً چیــدن میوه های 
پاییزی مســتقیم از دل طبیعــت و در آینده 
اســتفاده از آن ها می تواند تجربه بسیار لذت 
بخشی باشد. همچنین طبیعت پاییز یکی از 
مناسب ترین لوکیشن ها برای عکاسی است. 
پس اگر به عکاســی علاقه دارید و دوست 
داریــد در اینســتاگرام و دیگر شــبکه های 
اجتماعی عکس های جدید و زیبا و مناسب 

فصل داشته باشید سفر یک روزه در پاییز را 
حتماً به شما پیشنهاد می کنیم.

خوشمزه  �� تفریحات  از  پاییز  سبک  به  آشپزی 
پاییزی

آشــپزی یکی از فعالیت هایی اســت که در 
میان خانم هــا و آقایان طرفــداران خود را 
دارد. بسیاری از افراد به آشپزی نه به عنوان 
یک وظیفه، بلکه به عنوان یک سرگرمی یا 
هنر نگاه می کننــد و در هر فصلی با توجه 
به میوه ها و خوراکی هــای آن فصل غذاها 
و دســرهای مختلف درست می کنند. فصل 
پاییز زمان میوه های متنوع و خوشــمزه ای 
ماننــد بلوط، خرمالو، انــار، دیگر مرکبات و 
انواع سبزیجات است. یکی از مفیدترین و در 
عین حال ساده ترین تفریحات پاییزی پخت 
غذاها و خوراکی ها و دســرهای سالم مانند 
کبابی کردن بلوط، استفاده از رب انار، پخت 
مرباهای مختلف و مصــرف انواع میوه ها و 
سبزیجات مختلف مخصوص پاییز است که 
نه تنها آن پاییز را برای شــما خاطره انگیز 
می کند بلکه برای ســلامتی شما نیز بسیار 

مفید است.
سفر به شهرهای ساحلی داخلی و خارجی ��

خیلی از افراد فکر می کنند که تنها فصل های 
مناسب برای ســفر و مسافرت به شهرهای 
مختلف ایران و خارج از ایران تنها فصل های 
بهار و تابستان هستند. آشپزی به سبک پاییز 
اما بر خلاف این باور بســیاری از شهرهای 
داخلــی و خارجی ایران وجود دارند که پاییز 
بهترین فصل برای ســفر به آن ها به شمار 
می رود که در ادامه قصد داریم تا شــما را با 

برخی از آن ها آشنا کنیم:
مقاصد سفر داخلی: ��
جاده چالوس ��

جاده چالــوس یکی از زیباتریــن و رویای 
ترین مناظر و جاده ها در کل کشــور است و 
همانقدر که در فصل تابستان سرسبز است 
در فصل پاییز نیز جشــنواره ای از رنگ ها را 

بــه راه انداخته و شــما در هر پیچ و خم آن 
شــاهد رنگ هــای زرد و نارنجی و قهوه ای 
و ســبز خواهید بود. کوه هــا و ارتفاعات دو 
طرف جاده، ســد کرج، رستوران های سنتی 
در دل طبیعت، آبشارهای زیبا و تماشایی و 
مغازه های سوغاتی فروشی می توانند در کنار 
آب و هوای زیبای پاییز ســفری زیبا برای 
شما ایجاد کنند از بهترین تفریحات پاییزی 
باشد. اگر هم قصد اقامت یک یا چند شبه در 
این منطقه را داشته باشید به راحتی می توانید 

اقدام به اجاره اتاق و سوییت کنید.
دهکده مازیچال ��

با ســفر به مازیچال به دنیایی بالاتر از ابرها 
ســفر کرده اید. این دهکده زیبا و رؤیایی در 
کلاردشــت قرار دارد و یکی از جذاب ترین 
و دیدنی ترین منطقه های شــهر کلاردشت 
محسوب می شود. کلاردشت تا تهران ۱۷0 
کیلومتر و تا چالوس 4۸ کیلومتر فاصله دارد. 
بنابراین اگر در تهــران زندگی می کنید این 
سفر که یکی از تفریحات پاییزی است باید 
برای شما کوتاه و راحت و بدون اتلاف وقت 
باشد. این دهکده در پاییز پوشیده از گل های 
رنگارنــگ و برگ های چنــد رنگ درختان 
است. اگر در پاییز به این منطقه سفر کردید 
حتماً لباس گرم و دیگر تجهیزات ایمنی لازم 

را به همراه داشته باشید.
جزیره هنگام ��

جزیره هنگام کــه در دو کیلومتری جنوب 
شــرقی قشــم قرار دارد یکی از زیباترین و 
بکرترین مقاصد سفر و گردشگری به شمار 
می رود. بهترین زمان برای سفر به این جزیره 
از آبان ماه تا پایان فصل زمستان است. اگر 
به این جزیره سفر کردید از امکانات تفریحی 
آن و نخل های زیبا و ســر به فلک کشیده 
و بــازار محلی این جزیره و سمبوســه های 

معروف آن نهایت استفاده را ببرید.
سفر به شهر جندق در استان اصفهان ��

اگر از زیبایی های کویر، مخصوصاً در فصل 

پاییز خبر داشــتید به هیچ عنوان ســفر به 
کویر در فصل پاییز را از دســت نمی دادید. 
در این قســمت قصد داریم تا شما را با کویر 
جندق آشــنا کنیم. جندق از توابع شهرستان 
خور اســت که در 3۵0 کیلومتری شــمال 
شــرقی اصفهان قرار گرفته است. جندق از 
شمال به کویر بزرگ، از غرب به کویر ریگ 
جن و سلســله کوه های جندق، از جنوب به 
بیابان های اطراف خور و از شــرق به حاشیه 

جنوبی دشت کویر محدود می شود.
مقاصد سفر خارجی ��
سفر به کوش آداسی در پاییز ��

می تــوان گفت که از اواخر اســفند تا اواخر 
خرداد و از ۲6 شهریور تا ۱۱ آذر یا به عبارتی 
فصل های بهار و پاییز بهترین زمان های سفر 
به کوش آداسی هستند. شهر کوش آداسی از 
نظر آب و هوا در میان دیگر نقاط گردشگری 
جهان نمره 6۲ از ۱00 را دارد و به این ترتیب 
می توان گفت که در این دوران آب و هوای 
بسیار خوب و مطبوعی خواهد داشت. احتمال 
بارش برف در این شــهر در تمام طول سال 
کم است و به طور کلی اگر به دنبال مقصدی 
با آب و هوای مطبوع در فصل پاییز هستید 
شهر کوش آداســی می تواند گزینه مناسبی 
برای شما باشد. مخصوصاً در این مورد که در 
این فصول تراکم مسافران و گردشگران نیز 
کمتر خواهد بود و سفری راحت تر را تجربه 

خواهید کرد.
سفر به شهر بدرومسفر به آنتالیا در پاییز تجربه ای  ��

متفاوت از تفریحات پاییزی
آنتالیا با داشــتن مراکز گردشگری و تفریحی 
بسیار زیاد یکی از معروف ترین شهرهای ترکیه 
است. فصل پاییز یکی از بهترین فصل ها برای 
سفر به شهر آنتالیا و گشــت و گذار در آن و 
حتی استفاده از امکاناتی مثل پارک های آبی 
اســت. آب و هوای دلچســب و هوای خنک 
این شــهر در فصل پاییز کاملًا می تواند این 
سفر شما را به یکی از تفریحات پاییزی تبدیل 
کند. آنتالیا دارای تفریحات آبی سرپوشیده نیز 
هست و اگر احســاس کردید که خنکی هوا 
ممکن است شــما را اذیت کند می توانید به 

راحتی از این امکانات استفاده کنید.
شب گردی در شب های بارانی ��

شب ها همیشه حال و هوای مرموز و زیبای 
خود را داشته اند. حالا یک شب پاییزی با آب 
و هوای خنک و بارانی را نیز در ذهنتان تصور 
کنید. اگر دوستدار پاییز، شب و یا پیاده روی 
باشید مطمئناً نمی توانید در شب های بارانی 
پاییز در خانه بمانید. شب گردی و پیاده روی 
در شــب های بارانی پاییــز می تواند یکی از 
تفریحات پاییزی ســاده بی نهایت جذاب و 

آرام بخش است.

۵ مورد از کارهایی که پاییز را برای شما به یاد ماندنی می کنند!

فصل گشت و گذار های رمانتیک

شگفتی های پل ولوومیر هلند ��
مهندسان معماری سازه های شگفت انگیزی 
در ایــن جهان ایجاد کرده اند، اما پل ولوومیر 
هلند واقعاً بهترین سازه ای است که می توان 
نام برد. اکثر پل ها اساساً پل هایی هستند که 
در بالای آب ســاخته شده اند. اما پل ولوومیر 
یک پل برای کشــتی های عبوری است در 
حالی که مســافران بــا اتومبیل های خود از 

تونلی در زیر آب عبور می کنند.
پل ولوومیر هلند در کجا قرار دارد؟ ��

 N30۲ پــل ولوومیر هلند که بــر روی جاده
واقع شــده، بخشــی از دریاچه ای به همین 
نام را تشــکیل می دهد. این جاده به خودی 
خود جالب اســت و ســرزمین اصلی هلند را 
بــه Flevoland وصل می کند – بزرگ ترین 

جزیره مصنوعی در جهان!
ویژگی های پل ولوومیر ��

پل ولوومیر هلند که در سال ۲00۲ افتتاح شد، 
یک اثر معماری و مهندسی خیره کننده است. 
بر خلاف راه حل های دیگر برای اجازه عبور 
و مرور وســایل نقلیه و تردد در آب از طریق 
یکدیگر یا از زیر یکدیگر، مهندســان روش 

دیگری را انتخاب کردند: پل آب.
Flevoland از زمین هــای بازیابی شــده در 
منطقه ساخته شده است و توسط سه دریاچه 
ساخته شــده توسط انسان احاطه شده است. 
این جزیــره در واقع از دو بخش زهکشــی 
 Noordoostpolder و Flevopolder ،شده
تشکیل شــده است که با هم جمع شده اند و 
اســتان Flevoland در 3۷4.۵ مایــل )۹۷0 

کیلومتر مربع( را تشکیل می دهند.
در طول طراحی ساختار این پل منحصر به فرد، 
مهندســان تصمیم گرفتند که آبراه را بر روی 

جاده N30۲ بســازند، جایی کــه روزانه حدود 
۲۸000 وسیله نقلیه از آنجا عبور می کنند.

پل آبی ولوومیر هلندپل ولوومیر چه کاربردهایی  ��
دارد؟

پــل ولوومیر هلند یک پل بــر روی آب کم 
عمق به ارتفاع 3 متر اســت که به قایق های 
کوچک و دیگر وســایل نقلیــه آب های کم 
عمق اجازه می دهد بــا خیال راحت و راحت 
از جــاده عبور کنند. علاوه بر این که قایق ها 
از جــاده عبور می کنند، پیاده روها را می توان 
در هر دو طرف پل ولوومیــر هلند پیدا کرد 
که باعث می شــود که افراد پیاده نیز در آن 
تردد داشته باشند و از آن عبور کند. خود جاده 
همچنین شــامل خطوط مشخص دوچرخه 
سواری است. بر خلاف پل های عابر پیاده یا 
سایر ســازه های جاده، طراحی پل آب باعث 
می شود جریان تردد مداوم هم در جاده و هم 
بر روی قنات ایجاد شود. در بیشتر طول جاده 
N30۲ از طریق دریاچه، جاده به وسیله امتداد 
خاکریزهای مصنوعی از خط آب بالا می رود، 
اما در طول کوتــاه ۱۷.۵ متر روی پل، جاده 
به صورت کوتاه مدت در زیر آب فرو می رود. 

یعنی زیر ســطح دریاچه! جالب اینجاست که 
در حدود 400 متر در شمال شرقی پل، جاده 
N30۲ بار دیگر بر روی یک پل ســنتی تر از 
دریاچه عبور می کند. دریاچه ولوومیر در واقع 
یکی از چهارده دریاچه مرزی در این منطقه 
اســت، که همه آنها واقعاً فقط یک توده آب 
بسیار طویل هستند، که به دلیل اتصال کامل 
فلوورلند Flevoland و شمال شرقی پولدر به 

سرزمین اصلی هلند ایجاد شده اند.
کاربرد سیستم دریاچه ولوومیر ��

سیستم دریاچه در ابتدا برای کمک به تنظیم 
سطح آب و ســطح آب زیرزمینی در مناطق 
اطراف ساخته شده اســت. دریاچه هایی که 
تاکنون تأسیس شده اند، ذخایر آبی و طبیعی 
مهم )مخصوصاً برای پرندگان آبی( و مناطق 

تفریحی برای ساکنان محلی هستند.
به چه دلیل این پل را ولوومیر می نامند؟ ��

نام پل ولوومیــر هلند از دریاچــه ای که بر 
روی آن قرار گرفته است، گرفته شده است، 
در حالی که دریاچــه از منطقه Veluwe در 
Gelderland، که در جنوب دریاچه قرار دارد، 

نامگذاری شده است.

پل آبی ولوومیر هلند؛

  ترکیبی از 
معماری و 

حمل و نقل

پــل ولوومیر هلند یک پل زیبا 
از بالا مشاهده  است که وقتی 
می کنید انگار یک توهم نوری 
ایجــاد می شــود. در حقیقت، 
جاده زیر 3 متــر آب به مدت 
۲۵ متــر ادامه می یابد تا دوباره 
به طــرف دیگر ظاهر شــود. 
این طراحی منحصر به فرد به 
جاده ای  ترافیک  دائمی  جریان 
اجــازه می دهد کــه قایق ها و 
کشــتی های کوچک از بالای 
ســر آن ها عبور کنند. این پل 
در سال ۲00۲ در نزدیکی شهر 
افتتاح شــد. در   Harderwijk
این مقاله می خواهیم شــما را 
با این پل اســرار آمیز که یکی 
از بهترین سازه های دست بشر 

است، بیشتر آشنا کنیم.
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)آتلیه برنز(

از دیرباز یکی از معضلات مهم شــهر تهران، 
ازدحــام جمعیت، توســعهٔ بی رویه، ترافیک 
ســنگین و مدیریت صحیح آن برای کنترل 
آسیب های شهری ناشی از شلوغی زیاد بوده 

اســت. وجود وســایل نقلیه فراوان شخصی 
و عمومــی چهــره بصری تهــران را به کلی 
دگرگون ساخته و آن را به یکی از آلوده ترین 
شهرها بدل کرده است. از سوی دیگر وجود 
ترافیک سنگین در معابر شهری، سالانه علاوه 

بر هزینه های مستقیم ناشی از استهلاک وسایل 
نقلیه و تســهیلات، مصرف سوخت، فرسایش 
سازه ها و بروز انواع ناهنجاری های ناشی از 
آلودگی های بصری، صوتی، هوا، آب، خاک 

و غیره دارای هزینه های غیرمستقیم دیگری 
نیز هســت که از آن جمله می توان به تلفات 
وسیع انســانی ناشــی از آلودگی و سوانح، 
هدر رفت زمان شــهروندان و درنهایت بروز 

بحران های فردی و اجتماعی اشاره کرد.

ازاین رو با تصویب طرح جامع توســعه شهر 
تهران به طورجدی مقوله ایجاد و توسعه مترو 
مدنظر سیاست گذاران و مدیران شهری قرار 

گرفت.
با مطالعه اســناد تاریخی مشاهده می شود در 
ابتدا شــرکت فرانسوی ســوفرتو که دارای 
ســوابق متعددی در حوزه های برنامه ریزی 
شهری اروپا، آمریکای شمالی و لاتین و غیره... 
بود؛ نخستین طرح جامع شهر تهران الگوهای 
اولیه طراحی معابر و مســیرهای زیرزمینی را 

بررسی و تدوین نمود.
این شــرکت بزرگ مهندسی مشاور بعدها به 
سیسترا تغییر عنوان داد که در هیئتی وسیع تر 
در بخش هــای حمل ونقل ریلی و عمومی به 
فعالیت خود ادامه داد. شــرکتی که در سال 
۲۰۱۹ بالغ بر ۷۳۰۰ کارمند داشته و تمامی سهام 
آن متعلق به SNCF، RATP و سایر بانک های 
فرانســوی بود؛ این طرح را ادامه داد.بر این 
اساس عملیات احداث خطوط متروی تهران 
پس از اتمام مطالعات مربوطه در سال ۱۳۵۶ 
آغاز گردید و حــدود دو و نیم کیلومتر آن 
نیز احداث شــد. با وقــوع جنگ تحمیلی و 
خروج شــرکت های خارجی، پروژه متوقف 
گردید و پس از یک دوران طولانی ۷ ســاله 
مجدداً« در سال ۱۳۶۶ فعالیت های مربوط به 
ساخت از ســر گرفته شد. در نهایت ۱۱ سال 
بعد یعنی در اســفند سال ۱۳۷۷ نخستین خط 
متروی صادقیه تا کرج به بهره برداری رسید. 
در این بین ابــلاغ مصوبه های اجرای طرح 
مترو و عقد قــرارداد خرید تجهیزات ثابت و 
متحرک برای خطوط مترو ســرآغاز جدی 
و نشــان از یک عزم راســخ برای توسعه آن 
داشت. در حال حاضر شرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومــه دارای خطوط یک، 
دو، سه، چهار، پنج، شش و هفت است بعلاوه 
مسیرهای فرودگاهی در متروی تهران فعال 
است. برنامه های آیندهٔ توسعهٔ متروی تهران 
نیز ناظر بر بهره برداری از ۴ خط دیگر است. 
دراین بین خط پنج متــروی تهران به عنوان 
قطار حومه ای شناخته می شود که ۶۸ کیلومتر 
طول داشــته و شهر تهران را به شهر هشتگرد 

متصل می نماید.
در طول سال های اخیر متروی تهران با فراز 
و فرودها و مشــکلات زیــادی مواجهه بوده 
اســت لزوم تأمین اعتبارات توســط دولت، 
مشکلات ناشی از تحریم و لزوم به روزرسانی 
تجهیزات و ناوگان بــا توجه به افزایش عمر 

قطارها از آن جمله است.
بنابراین از مدیریت جدید شهری تهران توقع 
می رود رفع موانع و مشــکلات توسعه مترو را 
در اهم اولویت های خود قرار دهد. خبرهای 
خوشــایند از پیگیری جدی شورای اسلامی 

شــهر تهران برای تأمین ۶۳۰ واگن حکایت 
دارد که می تواند کمبــود تعداد قطارهای 

ناوگان مترو را تا حدودی مرتفع سازد.
رفع نواقص خطــوط از قبیل ســامانه های 

علائم و کنترل، پله هایبرقی و آسانســورها، 
و جانبازان،  معلولیــن  برای  مناسب ســازی 
اســتفاده از سیستم های به روز تهویه و اطفای 
حریق و غیره نیز ازجمله موارد حائز اهمیت 
است. در این بین غفلت از اجرای برنامه های 

مرتبط با افق ۱۴۲۰ شــهر تهــران در زمینه 
احداث ۴ خــط جدید می تواند تبعات منفی 

و بلندمدتی داشته باشد.
چنانچه تلاش ها برای توسعه خطوط مترو به 

سرانجام برسد می توان امیدوار بود که علاوه 
بر جلوگیــری از ازدحام در ســاعات اوج، 
سرفاصله حرکتی قطارها کاهش یافته و سهم 
حمل ونقل ریلی درون شــهری از بازار حمل 

مسافر افزایش یابد.

متروی تهران درگذر زمان و مطالبات مربوط به آن


